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Foto: Antonín Kratochvíl

Hory miluju, ačkoli pocházím z jedné z nej-
větších placek v Česku, z rovin Pardubicka. 
Hory miluju hlavně v létě, když v nich není 
taková zima. Právě jsem se vrátila ze země, 
která je překrásnými horami proslulá – z Ar-
ménie. Tedy z arménsko-ázerbájdžánského 

pohraničí. To je neklidná hranice. Znesvářené země se ještě 
nedohodly, kudy vlastně ta hranice povede. Ázerbájdžán 
se zmocnil arménského Náhorního Karabachu v listopadu 
2020, kdy zdrtil arménské síly ve 44denní válce. Arménům 
zůstala jen malá část, o kterou definitivně přišli letos v září. 
To už stačila jen jednodenní válka. Do pohybu se dalo sto 
tisíc Arménů, kteří putovali přes překrásné hory Náhorního 
Karabachu do Arménie. Už byli značně vyhladovělí – Ázer-
bájdžán totiž držel devět měsíců celou oblast v blokádě. 
Lidé hladověli. Svět přihlížel, a nehnul prstem, Ázerbájdžán 
je důležitý spojenec a dodavatel plynu do evropských zemí. 
Arméni se právem cítí naprosto opuštění a ztracení… 
Ale původně jsem chtěla psát o arménských horách. Jsou 
tak čarovné, že i já, fotografka, která neumí fotit kraji-
ny, jsem často zastavovala auto na těch nejstrašlivějších 
serpentinách s nadšeným výkřikem: „To se nedá, to musí-
me vyfotit!“ Ty hory byly nádherné, opuštěné, bez lidí, jen 
neskutečná magie přírody… A strašlivá cesta. Furiantsky 
jsem si řekla – nač platit auto s řidičem, odřídím si to sama, 
jsem zvyklá z Ukrajiny. Ale řídit na ukrajinské placce, přes 
kterou jedete sice tři dny, ale pořád po rovině, a tady v ho-
rách s mizernými silnicemi – to bylo nebe a dudy. Složila 
jsem řidičskou profesuru, protože jsme to s kolegyní přežily. 
I když jsem občas smýkala auto serpentinami s nohou na 
brzdě, která už neměla další vůli. Vzpomněla jsem si tam 
na slova hvězdy tohoto čísla, jednoho z nejlepších světo-
vých horolezců Radka Jaroše: „…pak jsem viděl dole pod 
sebou svítící Dárdžiling. A věděl jsem, že to je ono – pro-
to to dělám!“ 
Najednou si uvědomíte, že vidíte něco výjimečně krásného. 
Prožijete jakýsi dotek něčeho vyššího, možná božského. 
Radkovi hluboce rozumím!
Krásnou zimu, ať už budete na horách nebo na 
nějaké placce.

Lenka Klicperová — šéfredaktorka
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SANDRA POSPÍŠILOVÁ 
moderátorka pořadu Svět financí s Trinity Bank, CNN Prima NEWS

6. 12. 22.00 – Divoké počasí s Richardem Hammondem  
 
Dokumenty jsou teď u nás doma hodně v kurzu. Snažím se k nim přivést hlavně děti, 
protože mi pomáhají odpovědět na jejich věčné, zvídavé otázky „Proč?“. Na rovinu 
přiznávám, že na vše odpovědět nedokážu, proto buď googlím, nebo se všichni 
vzděláváme na Prima ZOOM. Nejraději mám dokumenty o zvířatech a přírodě – třeba 
o sopkách a vodopádech. A teď jsem nám v programu vybrala jeden o principech počasí, 
což jim bude určitě taky blízké, protože na počasí se děti ptají zrovna hodně často.

JIŘÍ ŠLÉGL 
moderátor pořadu NOVÝ DEN, CNN Prima NEWS

2. 12. 22.00 – Napoleon: Začátek konce
 
Na druhého prosince mám jasný program. Napoleon se teď 
vrací do popředí světového zájmu díky novému velkofilmu 
od legendárního režiséra Ridleyho Scotta, kde tuto legendu 
světových dějin ztvárňuje famózní Joaquin Phoenix. Na návštěvu 
kina se tak ideálně naladím díky Prima ZOOM 2. 12., kdy si v deset 
večer zapnu dokument Napoleon: Začátek konce. Aspoň pak 
budu mít nové hollywoodské zpracování s čím srovnávat.

MIKOLÁŠ TUČEK
moderátor pořadu POP COOLT

5. 12. 21.00 – Anabáze: Sibiří ve stopách legionářů
 
Příběh českých legionářů je stále nedoceněný, tak si rozhodně 
nenechám ujít snímek Anabáze: Sibiří ve stopách legionářů. 
Mimochodem, pokud si chcete tuhle mrazivou výpravu zažít 
na vlastní – ne kůži, ale klávesnici – vyšla počítačová hra Last 
Train Home s Karlem Dobrým v hlavní roli. Nebo stolní hra Legie: 
Sibiřská cesta. Je správné, že si tuhle etapu připomínáme!

ZOOM IN

MŮJ TIP Z PRIMA ZOOM
Na jaké dokumenty se těší známé osobnosti? 

PAVEL NĚMEC
šéfdramaturg Prima ZOOM

31. 1. 21.00 – Veličenstvo mech 

„Bylo, nebylo, žila jedna malá přehlížená rostlina, která dokázala 
veliké věci.“ Tak začíná tento krásně natočený dokument, který vás 
zavede do přítmí japonského mechového chrámu i bretaňských údolí, 
na nehostinné pláně Antarktidy i lávová pole Islandu. Všude se daří 
mechům, pozoruhodným organismům, jež si kdysi podmanily pevninu 
a které nám možná pomohou dobývat vesmír. Řečeno s Cimrmanem: 
„Tam, kde hynou vlci, tam, kde hynou sobi – mech se přizpůsobí.“

Tip na dárek: Předplatné magazínu 
Prima ZOOM na celý rok 2024

Jak objednat?
Magazín pro doručení po ČR objednávejte telefonicky na číslech 225 985 225, 777 333 370

nebo e-mailem na tereza@send.cz.Předplatit si můžete magazín i na webu www.send.cz.

Roční 
předplatné

jen za

272 Kč

na celý rok Prima ZOOM na celý rok na celý rok 

Objednejte si předplatné Prima ZOOM a získejte 
4 čísla magazínu plná zajímavostí a novinek z vysílání stanice 

Prima ZOOM. V každém najdete 100 stran lákavého čtení a magazín 
Vám vždy přijde až do schránky.

Roční Roční 
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BOJOVNICE PO CELÝ ŽIVOT

Lenka Klicperová
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Anahit je výjimečná dáma. Žije ve vesnici 
v arménsko-ázerbájdžánském pohraniční 
v regionu Sjunik. Polovinu její vesnice 
zabrali Azeři už po prohrané válce o Náhorní 
Karabach v roce 2020. Vyhnali ji z jejího 
domu. Anahit se přestěhovala o pár metrů 
vedle, na ázerbájdžánské vojáky vidí z okna. 
Ví přesně, kolik jich kde je, každá rozvědka by 
jí mohla závidět přehled o situaci na místě. 
Bojovala v karabašské válce v devadesátých 
letech. Umí to s kalašnikovem 
i granátometem. „Nebojím se jich. Jestli tady 
vypukne nová válka o Sjunik, a ta vypukne, 
já tady zůstanu a nehnu se ze své vesnice. 
Nebojím se ničeho. Viděla jsem věci, které 
málokdo za život viděl,“ říká 73letá arménská 
válečnice. Kdyby jí dali do rukou zbraň, 
bude prý bojovat. Radši položí život, jen aby 
nemuseli dál umírat mladí vojáci. Válku tady 
čeká skoro každý. Je to podle místních jen 
otázka času.
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STRUČNÁ HISTORIE SLUNEČNÍ SOUSTAVY 
Co se začalo odehrávat ve vesmíru před zhruba pěti miliardami let?

Jedná se o planetární systém hvězdy – Slun-
ce, ve kterém se nachází naše planeta Země. 
Systém tvoří osm planet, pět trpasličích pla-
net, přes 150 měsíců planet (hlavně Jupiteru, 
Saturnu, Uranu a Neptunu) a další menší tě-
lesa jako planetky, komety, meteoroidy, které 
jsou soustředěny v hlavním pásu uvnitř sou-
stavy a Kuiperově pásu na jejím okraji. Hy-
poteticky Sluneční soustavu ještě obklopuje 
Oortův oblak. Sluneční soustava je součás-
tí galaxie nazývané Mléčná dráha. Ta je dále 
součástí Místní skupiny galaxií, kam patří ga-
laxie M 31 v Andromedě a přes třicet dalších 
menších vesmírných objektů. Místní skupi-
na galaxií pak patří do Místní nadkupy galaxií 
(Supergalaxie).
Před 4,56 miliardami let 28 000 světelných 
let od středu Mléčné dráhy se začala hroutit 
mlhovina do sebe. Díky vzniku jaderné reak-
ce se zrodila hvězda Slunce. Ještě 50 milio-
nů let od svého vzniku bylo Slunce jen pro-
tohvězdou s oblakem prachu a hmoty kolem 
sebe. Během dalších 10 milionů let ko-
lem něho vznikly čtyři obří plynné planety: 
Uran, Neptun, Saturn a Jupiter. Tyto plane-
ty ovšem nezůstaly na místech, kde vznikly. 

Jupiter a Saturn směřovaly dál od Slunce 
a Neptun byl vytlačen na periferii Sluneč-
ní soustavy. V té době ale v blízkosti Slun-
ce stále zůstávaly prach a kovy. V důsledku 
zhutňování tohoto materiálu začaly vznikat 
terestrické planety. Vznikly Mars, Země, Ve-
nuše a Merkur. Sama Země vznikala 30 mi-
lionů let. Před 4,54 miliardami let došlo ke 
gigantické katastrofě. Tehdejší Země se 
srazila s jinou planetou. Země srážku ustá-
la a z úlomků obou těles vznikl Měsíc. Byla 
to také doba, kdy se na Zemi objevil zřej-
mě první život. Život na Zemi může děkovat 
tomu, že se Země nachází v takzvané oby-
vatelné zóně. Díky tomu na Zemi panují mír-
né teploty a voda se zde nachází ve třech 
skupenstvích. A právě ve vodě život vznikl. 
Množství vody na planetě bylo zapříčiněno 
dvěma faktory. 30 % vody tvořila voda, kte-
rá zbyla po vzniku planety, dalších 70 % se 
na planetu dostalo při intenzivním bom-
bardování povrchu mimozemskými tělesy. 
V sopečných pramenech se objevily první 
jednobuněčné organismy. Díky fotosyntéze 
došlo k obohacení atmosféry kyslíkem, a to 
nastartovalo bouřlivý vývoj života. ◾

VIKING ROLLO, PRVNÍ PANOVNÍK NORMANDIE 
Záhadami opředený seveřan, který založil dynastii, z níž vzešel Vilém I. Dobyvatel.

Norským králem zrazený a vyhoštěný Rollo 
se dostal na cizí území a silou i politicky se 
dokázal prosadit. Písemných pramenů pro 
deváté století neexistuje mnoho, jsou k dis-
pozici rukopisy o historii Normanů (čtyři kni-
hy), z nichž druhá je věnována Rollovi, a dále 
ságy – islandské legendy z 13. století. Rollo 
se narodil asi roku 856 našeho letopočtu 
kdesi ve skandinávských královstvích. Stopy 
po něm vedou do Norska. Ve dvaceti letech 
zdědil po smrti otce pozemky, zbohatl a stal 
se mocným místním pánem, ale první král 
Norska Harald Krásnovlasý ho křivě odsou-
dil za loupení a vykázal ho. Tím Rollo přišel 
o vše, na lodi zamířil buď na jih na Hebridy, 
nebo až do Anglie. Zde se informace rozchá-
zejí, také není jasné, jestli byl Nor, nebo Dán. 
Nejspíše se přidal k velké dánské armádě po-
hanů a doplul do Anglie, co je ale jisté, že se 
nakonec vrátil na moře a zamířil do Francie 
jako Vikingové před ním. Ti se usadili u vel-
kých řek a napadali Franky. Když nedosta-
li výpalné, vesnice a města vyplenili. Rollo 
se na francouzské území dostal roku 885 
a doufal, že se dostane dále do vnitrozemí. 
Usadil se s družinou v „Žemíge“, tím začala 
kolonizace území. Setkal se s Frankem, arci-
biskupem z Rouen, ten žádal o bezpečnost 

místních obyvatel. Spojení této dvojice 
a tzv. žeméská smlouva předcházely založe-
ní Normandie. Vikingů přibývalo a Rollo jako 
jejich vůdce vyjednával i s králem Karlem III. 
Mír neudržel a u Chartres utrpěl porážku. 
Mnoho Vikingů však uprchlo a byli obklíče-
ni Franky na malém kopci. Rollo a Vikingové 
pobili svá zvířata a udělali z jejich těl jakousi 
odstrašující hradbu. Díky tomu se jim poda-
řilo uniknout a Rollo se mohl setkat s krá-
lem. U Saint-Clair-sur-Epte roku 911 uzavřeli 
smlouvu, Rollo se usadil u Seiny, a chránil 
tak svou přítomností region před dalšími 
nájezdníky. Dostal tak část území Roberta 
z Nostrie a dostal se mezi franskou šlechtu. 
Rollo přijal v Rouen víru při křtu roku 912. 
Vzniklo vévodství Normandie s hlavním měs-
tem Rouen. Rollo se přejmenoval na Roberta, 
což bylo jeho křestní jméno. Rollo (Robert) 
přijal nové zákony a získal kontrolu nad re-
gionem. Bránil jej jak proti dalším Vikingům, 
tak proti Bretaňanům a nakonec i proti Fran-
kům. Tím byla mírová smlouva zrušena, Rollo 
čelil franským povstalcům, a přestože téměř 
přišel o život, zvítězil a rozšířil vévodství. Ro-
llo zemřel roku 932 ve věku přes 80 let. Jeho 
hrobka je v katedrále Rouen. I s jeho smrtí je 
spojeno mnoho záhad a nejasností.  ◾ 
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KRÁTCE

V roce 1825 byla zprovozněna první železni-
ce. První nádraží v Paříži na sebe nenecha-
lo dlouho čekat, vzniklo roku 1837 – dnešní 
Gare Saint-Lazare. Stavba byla prostá, šlo 
o budovu a jakýsi nadchod a nástupiště. 
Provozovali ji bratři Pereireové, bankéři 
a podnikatelé, chtěli spojit centrum a před-
městí. 18 km trvalo pouhých 30 minut, a to 
pohodlně. Dostavníky tak byly překonány, 
vznikla síť železnic napříč zemí ve tvaru 
hvězdice. Správa byla svěřena soukromým 
společnostem, byli tedy najati různí archi-
tekti a vznikla různá nádraží. Ve 40. letech 
19. století v Paříži vzniklo šest nádraží. Vý-
stavba vyžadovala prostor, finance, po ar-
chitektech pak nová řešení. Byl sjednocen 
čas a hodiny se staly dominantou průčelí 
nádražních budov. Nádraží musela umožnit 
plynulý pohyb lidí, jejich pohodlný příchod 
i odchod. Většina tak měla půdorys písme-
ne U, uprostřed přijížděly či odjížděly vlaky, 
po stranách byly vchody. Střecha musela 
být částečně otevřená kvůli kouři. Jak zájem 
rostl, bylo třeba některá nádraží rozšířit, což 
u tvaru písmene U příliš nešlo. Přidala se tak 
nástupiště a půdorys připomínal hřeben. 
Vznikla nová konstrukce střech, pro Gare 
Saint-Lazare i Gare du Nord přišlo brzké 
rozšíření. Gare du Nord bylo už po dvace-
ti letech kompletně přestavěno. Dostalo 
gigantické průčelí, dvojnásobek nástupišť 
atd. Je monumentální, dnes je největším 
evropským nádražím, kterým ročně projde 
300 milionů cestujících. O poznání menší 

PAŘÍŽSKÁ NÁDRAŽÍ 
První pařížské nádraží vzniklo v roce 1837 a poslalo dostavníky na onen svět.

je nedaleké Gare de L’Est, to se stalo vzo-
rem pro několik dalších evropských měst. 
Roku 1860 bylo rozhodnuto o rozšíření Pa-
říže, ta se prakticky zdvojnásobila. Některá 
předměstí se tak stala pařížskými čtvrtěmi, 
co bylo na okraji, bylo nyní centrem. Město 
protnuly bulváry, některá nádraží byla opět 
zvětšena. Gare de L’Est také potřebovalo 
zvětšit, jenže bylo tak dokonalé, že vznikla 
celá jeho kopie. Jižněji stojí Gare de Lyon, 
luxusní nádraží, odkud jezdili králové. To 
také zažilo několik modernizací, nejvýznam-
nější pak roku 1900 kvůli Světové výstavě 
v Paříži. Přistavěna byla 67 metrů vysoká 
věž s gigantickými hodinami. Ciferníky mají 

průměr 6,5 metru. Vznikla tu také restaura-
ce „pro zámožné“ Modrý vlak. Na druhém 
břehu Seiny stojí Gare D’Austerlitz, dnes 
nejmenší z šesti pařížských nádraží. Za Svě-
tové výstavy bylo významnou spojnicí s ná-
dražím Gare d’Orsay. Mezi těmito nádražími 
jezdily vlaky pod zemí, na tu dobu dostaly 
menší elektrické lokomotivy. Gare d’Orsay 
bylo ikonou výstavy, nyní je tu muzeum. 
4 km jižně se nachází Gare Montparnasse, 
to prošlo v minulosti mnoha rozšířeními, až 
bylo zcela zbouráno a stejně jako celá čtvrť 
přestavěno. Moderní nádraží bylo otevřeno 
roku 1969, dominují mu kancelářské budovy 
a mrakodrap. ◾ 

NA PRVNÍ POHLED 
Monodrama ověnčené Cenou Laurence 
Oliviera za nejlepší hru roku 2022 přináší 
mimořádnou hereckou příležitost pro Marii 
Štípkovou. Strhující zpověď obhájkyně 
Tessy Enslerové z prostředí špičkových 
právníků je nejen intimním ženským 
příběhem, ale i aktuálním příspěvkem 
do debaty o změnách v trestním zákoníku, 
k nimž se má vyjádřit také Parlament 
České republiky.
www.svandovodivadlo.cz
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SLOVINSKÝ STŘEDOVĚKÝ KLENOT PREDJAMA 
Skalní sídlo loupeživého rytíře chrání spletitý jeskynní systém.

První zmínky o hradu pocházejí z roku 1274. 
Podle německých historických kronik byli 
majitelé hradu poddanými mocných feu-
dálních vládců, biskupů z Aquileie. Ovšem 
asi největší proslulost získal hrad v 15. sto-
letí, kdy se stal sídlem loupeživého rytíře 
Erazma z Luegu (jiné prameny jeho jméno 
zmiňují jako Erazmus Lügger). Ten měl pod-
le nepotvrzené legendy v roce 1483 zabít 
během hádky maršála Pappenheima. Na-
neštěstí byl maršál příbuzným císaře a za-
bít někoho takového zavánělo smrtelným 
průšvihem. Ne nadarmo se říká, že „jednou 
psancem, vždycky psancem“. Erazmus se 
uchýlil do bezpečí zdí „domovského“ hra-
du Predjama. Být zlodějem a loupežníkem 
vnímali loupeživí rytíři jako řemeslo. Eraz-
mus se stal loupeživým rytířem, který mimo 
jiné okrádal z Vídně cestující bohaté kup-
ce. Dnes už se nedozvíme, zdali šlo o odve-
tu za loupeživý způsob obživy nebo pomstu 
za zabití maršála Pappenheima. Jisté ale je, 
že císař Svaté říše římské Fridrich III. vydal 
pokyn, aby guvernér Terstu Andrej Ravba-
ra problém se zločincem Erazmem jednou 
provždy vyřešil. Definitivní řešení znamena-
lo buď Erazmovo zajetí, nebo smrt. A smrt 
skutečně přišla. Údajně měla podobu dě-
lové koule, která zastihla Erazma na toale-
tě. Tělo rebela spočinulo v Predjamu poblíž 

PŮVOD KLEOPATRY JE STÁLE ZÁHADNÝ 
Pocházela z incestní rodiny, vše zkomplikovali otec a dědeček.

Kleopatra se narodila v roce 69 před naším 
letopočtem a stala se už sedmou královnou 
tohoto jména. Vládu převzala v sedmnác-
ti letech a musela si kvůli tomu vzít svého 

kostela Panny Marie Bolestné, jenž byl po-
staven v 15. století. Hrob Erazma Lüggera 
lze snadno najít díky vzrostlé lípě, která tu 
byla na jeho počest zasazena. O čtvrt sto-
letí později hrad získala rodina Purgstallů, 
nicméně ani oni si ho příliš neužili. Nově vy-
stavěný palác byl brutálně poničen země-
třesením. Na přelomu 16. a 17. století byla 
provedena velká přestavba hradu. Výsled-
kem je, že bývalá historická budova zmizela 

za novými zdmi a získala dnešní podobu. 
Když zde vládli baroni von Kobenzl, byla 
zazděna podzemní chodba spojující hrad 
s městem Vipava, kterou kromě barona Lü-
ggera využívali i zloději, kteří z hradu vyná-
šeli cenné předměty. V roce 1944 hrad pře-
vzali komunističtí partyzáni a následně po 
skončení války byla budova znárodněna ju-
goslávskými úřady a přeměněna na muze-
um, kterým je dodnes. ◾

desetiletého bratra. O trůn ale musela kvůli 
svému ženství bojovat. Nakonec jí ho pomo-
hl definitivně získat Julius Caesar. Nebylo to 
ovšem díky její kráse, roli hrála hlavně vůle 
právoplatného krále a jejího otce. Jestli se 
k němu dostala zabalená v koberci, jak píše 
Plútarchos, je sporné, že se stali milenci, je 
historický fakt. Po jeho vraždě začala z Egyp-
ta vystupovat jako silná, suverénní panov-
nice. Chudým obyvatelům v době neúrody 
darovala příděly mouky a podpořila obnovu 
chrámů. Její poddaní ji zbožňovali. Její sílu 
uznal i Marcus Antonius, který po Caesarově 
smrti v nepokojném Římě uzavřel politické 
spojenectví zvané Druhý triumvirát a ujal se 
části vlády. Kleopatra se nakonec stala jeho 
milenkou a posléze i ženou. Jejich manželství 
ale skončilo zmarem poté, co Antoniův sou-
peř Octavianus přesvědčil Senát, aby Egyp-
tu v roce 32 př. n. l. vyhlásil válku. Kleopatra 
během ní osobně velela několika desítkám 
válečných lodí. Poté, co její milovaný zemřel, 
si vzala život také. Období takzvaného Ptole-
maiovského Egypta skončilo s ní a země byla 
včleněna do Římské říše. Kleopatra byla totiž 

poslední panovnicí známé dynastie Ptolemai-
ovců. Zatímco o mužských následovnících 
v této patriarchální dynastii víme hodně, ženy 
až do příchodu Kleopatry zůstávaly v pozadí 
zájmu, neboť nevládly. Rodina to byla hodně 
zajímavá, byly v ní časté intriky a vraždy kvůli 
moci, mnohoženství i incestní vztahy a man-
želství s vlastními sourozenci. Mimochodem, 
hlavně díky nim se podle historiků makedon-
sko-řecký původ v rodině striktně udržoval 
po dobu šesti generací. Kleopatřin dědeček 
nicméně vybočil tak trochu z davu. Měl dvě 
makedonské ženy a jednu konkubínu, jejíž 
původ zůstal záhadou – a ta teoreticky mohla 
být Kleopatřinou babičkou. Je tak možné, že 
blízcí příbuzní královny Kleopatry pocházeli 
z egyptské náboženské elity, která měla dost 
vysoké postavení na to, aby mohla s Ptole-
maiovci navazovat intimní vztahy. Přičtěme 
k tomu fakt, že Kleopatra jako jediná z vlád-
ců v dynastii kromě řečtiny odmala ovládala 
dnes už mrtvou egyptštinu, kterou ji musel 
někdo blízký naučit, a už tu máme několik 
důvodů se domnívat, že mohla mít částečně 
i egyptský původ. ◾ 

ZOOM IN

Jamajské rumy Appleton Estate se vyznačují nezaměnitelným charakterem, který je ovlivněn vápencovou půdou, pramenitou vodou 
a jedinečnými klimatickými podmínkami údolí, kde se rodí. Za jejich výjimečnou chutí stojí master blenderka Joy Spence, první dáma 
světa rumu a legenda ve svém oboru. Popularita jamajských rumů v posledních letech roste. Příčinou je nejen touha poznávat různé 
rumové styly, ale i jedinečný chuťový zážitek, který rumy Appleton Estate jednoznačně odlišuje. Rumy Appleton Estate jsou k dostání 

v prodejně Warehouse #1 v pražském Karlíně nebo na www.warehouse1.cz

www.warehouse1.cz
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PAN HOROLEZEC

RADEK 
JAROŠ

Můžeme ho směle zařadit mezi ty největší osobnosti světového 
vysokohorského lezení. Je jedním z první patnáctky lidí, kteří 

zažili pohled z vrcholu čtrnácti nejvyšších hor planety. Všechno 
udýchal vlastními plícemi, o kterých tvrdí, že jsou úplně 

průměrné. Ale Radek Jaroš je světový unikát také v tom, že jen mu 
uberete kyslík, jeho tělo to vyburcuje k těm nejvíc ohromujícím 

výkonům. A i když má kyslíku dostatek, je báječný společník 
se schopností vtipných point. 

Text: Lenka Klicperová — Foto: archiv Radka Jaroše

ROZHOVOR
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Na stole před námi leží nový kalendář s názvem 
Z 0 do 8000, který ukazuje Vaši další vášeň – cestování. 
Tady vidím zrovna fotky z Mali, což není obvyklá turistická 
destinace. Cestujete kvůli lezení nebo jenom tak?
Tahle cesta byla lezecká akce a je pravda, že jsme teh-
dy moc nevěděli, kam jedeme, a vzali si s sebou spodní 
prádlo. Teplý. A nejnižší teplota, kterou jsme naměřili, byla 
37 stupňů, v noci. (smích) Lezli jsme na až kilometrový 
pískovcový věže, a když se člověk třeba dotknul stehnem, 
tak se spálil, naskočily mu puchýře. Nevzali jsme dost vody. 
Pamatuju si, že jsem dopil poslední hlt vody, rozhlídl se 
okolo sebe a řekl si: A začíná boj o život. Když člověk nemá 
vodu, tak umře, a to pozná na dřeň až v Africe.

A člověku trochu zatrne…
To zatrne. Když jsme slézali z útesu Bandiagara, po dlouhé 
době jsme uviděli tekoucí vodu. A v ní se válel Kapr, náš 
kamarád. Říkali jsme mu: „Neblbni, vylez z toho, chytneš 
bilharzie.“ A on, že ne, a řval: „Bilharzie, pojďte do mě!“ 
Když skončila expedice, volá kámoš, který byl v té době 
medik na Bulovce: „Hádej, kdo tu leží?“ 
„Kapr,“ já na to.
„A víš, co má? Bilharzie, malárii a horečku Dengue!“

Ještě jsem neslyšela, že by to někdo chytil všechno 
dohromady! Tomu jsem se úspěšně vyhnula. To ale svědčí 
o tom, že máte nějakou odpovědnost a nejste zase takový 
střelec, který jde do všeho po hlavě.
Vzhledem k tomu, že tu sedíme naproti sobě, máme to 
v sobě asi oba, určitou zodpovědnost. A pud sebezáchovy 
i umění pohybovat se v divoký přírodě nebo mezi divokými 
lidmi. Všechno má určitá pravidla. V obou našich oborech 
jsou hrdinů plné hřbitovy.

Co je pro Vás složitější? Expedice v Africe, kde se 
musíte pohybovat i v docela hostilním prostředí, 
a v přírodě, která je ale úplně jiného typu než Himálaj, 
nebo když pak lezete sám nebo ve dvou ve velehorách?
Rozhodně jsem víc doma v horách. Afrika, tam je člověk 
peněženka na pochodu a každý ho chce jako bankomat vy-
čerpat. Funguje tam rasismus, ale naruby. Bílej se v Africe 
neschová.

V roce 2002 jste měl vylezenou „teprve“ druhou 
osmitisícovku a opustil jste dobře zavedenou firmu. 
Existuje ještě?
Ano, jmenuje se HCS s. r. o., já říkám, že to znamená horo-
lezci celého světa, spojte se s ručením omezeným. Založili 
jsme ji čtyři horolezci vlastně už za komunismu. Dělali jsme 
výškovky. Firma se tak rozrostla, že když jsem jel na Everest 
poprvé, přes půl milionu jsem hradil ze svého. To už jsme 
tehdy opravovali chladicí věže v Dukovanech a zaměstná-
vali 120 lidí.

To je standardní cena? Půl milionu za expedici? 
To je jako s autem, můžete mít auto za 300 000, a můžete 
ho mít i za 1,5 milionu. Pro mě expedice není to stejné jako 
pro člověka, který je rentiér a expedice pro něj znamená 
měsíc a půl a před ani po o ní neví. Pro mě je to celoroční 
závazek a práce. Sponzor mi nedá peníze za to, že vylezu 
na kopec, ale za práci pro něj, ať je to účast na přednáš-
kách, na jeho akcích, výroba kalendářů.

Ale je to tvrdá branže, umět se prosadit…
Je. Něco jiného by bylo, kdybych žil v Praze. Byl bych každý 
den na večírku, tam bych se plácal po ramenech s řediteli 
bank a firem. Ráno by vystřízlivěli a řekli: „Hele, půl milionu 
ti nedáme, ale těch 100 000 nějak seženeme.“ Ale já su 
z Vysočiny a tam máme brambory! (smích) Jsem hrdý na 
to, že jsem toho všeho dosáhl z Nového Města na Moravě, 
aniž bych někomu podlézal.

A neuvažoval jste nikdy o tom, že se přestěhujete 
do Prahy?
Ne. Jsem pořád ten kluk z Vysočiny. Praha pro mě není.

Zkrátka potřebujete hory, aspoň malé.
Hory – nebo spíš volnost. Jsem možná doteď jediný člověk, 
ale rozhodně první, který dokončil Korunu Himálaje (čtrnáct 
nejvyšších hor světa – pozn. aut.), a nemá ve své vlasti žád-
né velehory. Když se někdo narodí v Innsbrucku, může lézt 
každý odpoledne, a nestojí ho to nic.

To tomu dává úplně jiný rozměr, musel jste obětovat 
mnohem víc. Když jste dokončil Korunu Himálaje,  
co se ve Vás honilo za myšlenky?
Cítil jsem určité uspokojení, určitě. Do své první knížky 
jsem psal motto: „Kde je vůle, tam je cesta.“ Do druhé, 
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PRO MĚ EXPEDICE NENÍ TO STEJNÉ JAKO 
PRO ČLOVĚKA, KTERÝ JE RENTIÉR. PRO MĚ JE 
TO CELOROČNÍ ZÁVAZEK A PRÁCE. SPONZOR 
MI NEDÁ PENÍZE ZA TO, ŽE VYLEZU NA KOPEC, 

ALE ZA PRÁCI PRO NĚJ.
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která popisovala osm výstupů na osmitisícovky, jsem psal: 
„Sny jsou od toho, aby se plnily.“ Když jsem dokončil výstup 
na K2 Korunu Himálaje, psal jsem: „Splněný sen znamená 
nový začátek.“ Říkali mi: Až dokončíš Korunu Himálaje, bu-
deš dělat Korunu světa? Já jsem říkal: Takový sračky nikdy 
nepolezu. (smích)

To byly po Himálaji asi dost jednoduché cíle.
Ale jsou tam i lezecky těžký věci, prvovýstupy, nevylezený 
hory. Výška není jenom jediné měřítko. Vylezená Koruna 
Himálaje mi otevřela svět pro cestování. Otevřela se mi 
Afrika, Antarktida. Tam taky moc Čechů nebylo, natož na 
nejvyšším vrcholu Antarktidy. Vždycky jsem si k tomu ještě 
našel nějakou přidanou hodnotou. Když jsem jel na Elbrus, 
jeli jsme od nás z Nového Města na Moravě na kole.

Vy si to tedy umíte ztížit!
Lezení nebylo žádný problém, ale projet u toho dvanáct 
zemí na kole, to bylo něco, co mě zajímalo!

Co jste lezl mimo Himálaj a Karákoram srovnatelného 
třeba podmínkami? Nebo se to nedá srovnat? 
Denali na Aljašce má drsné podmínky nebo i drsnější než 
osmitisícovky. Jsou tam specifické počasí a větry, strašně 
rychle se mění, občas z minuty na minutu. Ono je všude 
k úspěchu určující počasí.

Ale stejně – musí to být zklamání, když se to nepodaří.
Samozřejmě, že je. Ale když člověk sbírá zkušenosti víc 
a víc, ví, že, většinou to nevylezete kvůli počasí. Kvůli tomu, 
že příroda je mocnější, a to člověk musí respektovat.

Vadí to třeba sponzorům? 
Většinou to byli spíš známí a kámoši, byli rozumní. Párkrát 
jsem měl domluvenou prémii za to, když bude vlát na vr-
cholu firemní vlajka. Všichni věděli, že je to nejistý podnik, 
ale všichni chceme být ti první. Kvůli tomuhle mě žádný 
sponzor neopustil.

Co bylo pro Vás tím největším vyznamenáním? 
V roce 2014 jsem získal cenou Gutha-Jarkovského, nejstarší 
české sportovní ocenění, cena zakladatele českého olympi-
onismu. Do té doby vybírali vítěze bafuňáři, ale pro ně jsem 
byl nic, i když jsem vylezl svou čtrnáctou osmitisícovku. Ale 
ten rok poprvé určovali nejlepšího vítěze sami sportovci. 
Přestože lezení není olympijský sport, tak mě zvolili.

Mně je sympatické, že klidně přiznáte, že ve Vás je i trocha 
té egoistické motivace, že si to prostě chcete dokázat.
Na otázku motivace se blbě odpovídá pravdivě. Začal jsem 
lézt kvůli tomu, že mě to bavilo a kvůli pohybu v přírodě. 
Vždycky tam byla láska k přírodě, kterou do mne do-
stali rodiče, především táta, jezdil jsem s ním přechody 
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hor – Jeseníky, Orlické hory na běžkách… Ale chodil to i můj 
brácha, a ten hory nenávidí. Až když jsem se vrátil z šesté 
osmitisícovky, můj první sponzor, Míra Popelka z Poličky, 
řekl: „Tak už to vylez všechno, ne?“ Vzal jsem tu myšlenku 
za svou. Ale pak se mi dva roky nedařilo. Nemůžu říct, že mi 
bylo jedno, jestli vylezu, nebo ne, každý člověk, který dělá 
sport, chce mít úspěch.

Musíte mít ale v sobě nějaký vysoký stupeň zarputilosti, 
abyste tohle přestál.
Tak to asi jo, vysokohorské lezení je jenom o vůli, o výdrži 
a o fyzičce. Není to vůbec adrenalin, a není to radost. Teda 
radost je to potom. Během celé té akce člověk trpí, nemůže 
dýchat, zvrací, trpí zdravotními problémy. A musí to všech-
no překonat.

Jaký je Váš nejdramatičtější, nejstrašnější zážitek z hor?
Když zahynula moje holka. Jí bylo osmnáct, mně dvacet, za-
hynula v horách v lavině. Nebyli jsme tehdy spolu. Dozvěděl 
jsem se to, až když nepřišla na místo srazu, který jsme měli 
za dva dny nato. Dva roky jsem byl psychicky v prdeli, když 
to řeknu stručně. Ale vlastně mě to v uvozovkách osvobo-
dilo. Říkal jsem si, že pokud se nestane nic mým dětem, 
nic horšího mě už nemůže potkat.

Nezahynul nikdy nikdo z Vašich kamarádů v horách? 
Ne na mé expedici. Lidi říkají, že jsme pitomci a sebevrazi. 
Ale tak to není. Naopak. Horolezci si života váží o to víc 
a dokážou si užívat každý maličkosti. Když tady půjdou tři 
veselá děcka, pro mě je to hezký zážitek a dokážu si ho 
všimnout. Přijímám to, že nejsme nesmrtelní, že jsme tady 
jenom na chvilku a že ať tady budeme, nebo ne, svět se ne-
posere. Dva moji kamarádi, s kterýma jsem byl na několika 
expedicích, jsou mrtví. Ale každý den zahyne pět lidí jenom 
v České republice v autě. Jedete dál, řídit nepřestanete.

A co byl Váš nejkrásnější zážitek z lezení nebo jeden 
z nejkrásnějších zážitků? 
Když jsem lezl na Kančendžengu, kde jsem potom zažil 
i nejdrsnější sestup, a byl to boj o život. Během výstupu 
byly strašné podmínky, pořád sněžilo, vichřice nás vyháněla 
z výškových táborů. Říkal jsem si: Sakra, proč tady vlastně 
jsem? A pak jsem jednou sám šel z výškového tábora. Pode 

mnou v dálce svítil Dárdžiling, za ním už džungle. A já si 
řekl: Jo, proto.

Zachytil jste to na fotce?
Ne. Já jsem se učil postupně fotit a točit. Strašně dlouho 
jsem se bál filmovat, bál jsem se, že to neumím předat, 
s kamerou jsem bojoval.

To je těžké v těchhle podmínkách udělat záběry a zachytit 
výjimečnost okamžiku.
Na jednu stranu pomůže i to, že tam není každý. Zase ta 
Kančendženga. Lezli jsme a přesně podobná scéna. Byla 
tam kilometr dlouhá trhlina široká asi deset, hluboká stovky 
metrů. To se blbě obchází ve výšce 7500 m. My šli podél 
ní, a najednou tam byl most z navátého sněhu, kus ledovce. 
Přebalancovat to na druhou stranu, hodit nahoru batoh, za-
seknout cepíny a vylézt nahoru nebylo jednoduchý. Já jsem 
to udělal a pak jsem se otočil, vydýchal se. Přede mnou ta 
scenérie, za mnou lezl můj parťák. Říkám, počkej, natočím 
to. A on že ne, že vypadá blbě! Komparzista nechtěl hrát! 
(smích) Pak jsem promítal svůj film z Broad Peak na festivalu 
a jiní filmaři mi říkali: To bylo super, ale toho kameramana, 
toho bys měl vyměnit, to bylo roztřesený! Já říkám: Hoši, 
já jsem lezec, kameraman i fotograf, všechno v jednom!

Jaké jsou vlastně vztahy mezi horolezci, je to všechno ide-
ální, jste všichni kluci do nepohody, kteří si pomáhají? 
Není to parta Rychlých šípů. Tedy, v Rychlých šípech byli 
taky Dlouhý Bidlo a Štětináč, ale i Mirek Dušín a Jarka Me-
telka. Samozřejmě já jsem v určité době určitým lidem ležel 
v žaludku. Byl jsem velký kapr v malém rybníku a zastiňoval 
ty další horolezce. Oni byli taky dobří a jsou teď lepší, ale 
nepracovali profesionálně i na mediální stránce věci.

Takže jste se potýkal i se závistí?
Ano, ale zároveň jsem to částečně chápal, ale oni nechá-
pali to, že výsledek nestačí. Přesně tohle mi jednou vyčítal 
jeden můj spolulezec, bohužel ten z těch mrtvých. Já mu 
říkal: Když nepřijdeš ani na tiskovku, nemůžou se tě novináři 
na nic zeptat a pak tě nemůžou citovat v médiích.

Jak jste zvládal k tomu všemu rodinu a děti?  
Vaše dcera píše knížky. 

JÍ BYLO OSMNÁCT, MNĚ DVACET, ZAHYNULA 
V HORÁCH V LAVINĚ. NEBYLI JSME TEHDY 

SPOLU. DOZVĚDĚL JSEM SE TO, AŽ KDYŽ 
NEPŘIŠLA NA MÍSTO SRAZU, KTERÝ JSME 

MĚLI ZA DVA DNY NATO.
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V TOM TŘEBA MŮŽU SLOUŽIT JAKO MOTIVACE 
PRO LIDI, KTEŘÍ TAKY MUSÍ NĚCO PŘEKONÁVAT. 
ČLOVĚK MUSÍ ŽÍT S TÍM, CO MÁ. JÁ JSEM SVOU 

POSLEDNÍ OSMITISÍCOVKU K2 VYLEZL AŽ 
NAPOPÁTÉ, PO TĚCH OPERACÍCH.

Napsala nejdřív na základě mého vyprávění knížku Hory, 
má panenko. Pak jsem ji nechal dělat společnou knížku 
Hory shora II, ale vlastně jsem to potom musel celé pře-
psat. Nebylo to špatný, asi byste to vy nepoznala, ale já, 
protože jsem to prožil, jsem to viděl jinak. V lavině je knížka 
pohádek a je to dobrá pohádka. Teď napsala román ze sou-
časnosti Když umřel Bowie. Já ho teda nepřečetl, mám to 
zakázaný. Prý se tam nepoznám. Snaží se jít vlastní cestou, 
vystudovala scenáristiku. Kavárenská povalečka chce po-
chopit, proč její fotr běhá po horách, smrdí a riskuje život, 
když se dá žít v kavárnách! (smích)

Měl jste vlastně mezi těmi všemi expedicemi čas 
na výchovu dětí? Máte tři. 
Když jsem byl společníkem ve firmě, stavěli jsme po celé 
republice. Byl jsem na stavbách dvacet dní z měsíce a dal-
ších pět dní se věnoval firmě – zbývalo pět pro sebe a pro 
rodinu. Zatímco když jsem se stal horolezcem, jednou, 
dvakrát v roce jsem byl na dva měsíce pryč. Takže se to 
zlepšilo. Jsem sice rozvedený, ale se ženou jsme kamarádi, 
vážíme si jeden druhého a děti si váží obou.

Co máte teď v plánu aktuálně?
Budu dělat nový film, musím na to poshánět skoro 3 milio-
ny. Ale jestli to dopadne, tak to bude motivační. Můj příběh 
se časem stal motivací pro spoustu lidí. Nevěřil bych tomu, 
ale třeba, když jsem se vrátil z K2, potkal jsem známou. 
Byli tehdy s roční dcerou na operaci srdce. Řekla, že já byl 
pro ně motivací a oporou. Z toho jsem byl v šoku. To pak 
má člověk úplně jiný pocit, než že si jen tak nějak sobecky 
leze na kopce.
Teď jsem koupil letenku na Nový Zéland, budu lézt nejvyš-
ší horu Zélandu a cestovat. A za chvíli jedu na golf, zítra 
mám turnaj. Já jsem si vždycky vážil toho, že jsem „vše-
sportovec“, jezdil jsem na běžkách, surfu, na paddleboar-
du, na snowboardu, na divoký vodě, na mořským kajaku, 
hrál volejbal.

Spíš řekněte, co jste nedělal!
Je toho ještě hodně a doufám, že ještě některý věci vyzkou-
ším. Golf jsem začal hrát vlastně kvůli covidu.

A docela překvapivě Vám to zase jde! 
Vyhrál jsem dvakrát nějakou golfovou tour. Rozhodně mám 
na starý kolena co dělat.

Zase tak starý je ještě nemáte.
Ale nemocný už jsou. Operovali mi je už na přelomu tisícile-
tí, než jsem začínal v Himálaji. To už jsem lezl s operovaný-
ma, na každém dvě operace. Vypadalo to spíš, že přestanu 
chodit. Před dvěma lety jsem byl na třetí. A operatér mi 
říká: Meniskus jsme ti vzali, chrupavku už tam nemáš. 
Bude ti to chodit kost na kost, bude tě to bolet, natékat, 
v sedmdesáti ti dám umělý koleno. Ve všem má pravdu, 
jen uvažuju, proč až v sedmdesáti. (smích)

A k tomu Vám zbyly na nohou jen tři celé prsty, zbytek 
máte amputovaný.
V tom třeba můžu sloužit jako motivace pro lidi, kteří taky 
musí něco překonávat. Člověk musí žít s tím, co má. Já 
jsem svou poslední osmitisícovku K2 vylezl až napopáté, 
po těch operacích.

Kdybyste se teď rozhodl, že polezete nějakou 
osmitisícovku, dáte to? 
Určitě jo, ale to koleno by mě bolelo. Mám ještě dobrou fy-
zičku a obrovský zkušenosti, schopnost aklimatizace. Když 
jsem skončil v Himálaji a lezl pak na Denali, byli se mnou 
kluci o deset, patnáct let mladší, a nikdo z nich nestíhal.

A nechcete ty pohledy z osmitisícovek vidět zase znovu? 
Řídím se heslem, že krásnější než hory, kde jsem byl, jsou 
hory, kde jsem ještě nebyl. Teď dělám projekt, do kterého 
mě dotlačili novináři. Na Velikonočním ostrově jsem vylezl 
takový kopeček. A dočetl jsem se, že jde o dvanáctou nej- 
izolovanější horu světa. To znamená, že před ní jich je ještě 
jedenáct! Novináři pořád nějak nebyli spokojení s odpovědí 
na to, co po Koruně Himálaje budu dělat. Vyjmenoval jsem 
těch x sportů, který budu dělat, ale pochopil jsem, že chtějí 
projekt. Tak jsem si řekl, že vylezu patnáct nejizolovanějších 
hor světa, ale bohužel přišly covid a pak válka na Ukrajině, 
patnáctá hora je Ključevskaja na Kamčatce, v Rusku, takže 
zavřená. Korunu Himálaje jsem dokončil jako patnáctý na 
světě, Korunu světa, vše bez kyslíku, tak to má asi jenom 
Messner a já. Kdybych dokončil tohle, budu první.
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Protože si musíte vždycky vymyslet... 
…nějakou hovadinu. (smích) Korunu světa za mě vymyslel 
sponzor, k tomu jsem byl „donucen“.

Kolik Vám teď zbývá?
Asi šest, ale jsou to spíš cestovatelský věci. Papua Nová 
Guinea, nejvyšší sopka na Havaji, nejvyšší vrchol Francouz-
ské Polynézie, nejvyšší vrchol Grónska, nejvyšší vrchol No-
vého Zélandu, nějaký kopec v Leshotu, tam jezdí lanovka. 
(smích) Jsou tam ale i náročný projekty – Grónsko, Papua. 
Ovšem když Jaroš nebude mít vylezených čtrnáct nejizolo-
vanějších hor světa, svět se nepřestane točit.

Jak na Vás vlastně působí obrázky ze současnosti 
Everestu, kdy jsou přeplněné základní tábory a leze 
se tam skoro jako na Sněžku?
Viděl jsem to, když jsme byli dělat dotáčky do filmu. Vyvo-
lává to skoro nechuť. Ještě před pěti lety, když někdo řekl, 
že byl na Everestu, všichni padli na zadek. Ale ta dotyčná 
už neřekla, že to vylezla s kyslíkem, všechny výškové tábory 
postavili šerpové, vyšplhala po 7 km lan, který jsou nataže-
ný k vrcholu…

Upřímně – kdybych to dokázala já, taky bych si před 
sebou sedla na zadek!
Jistě, pořád je to výstup z komfortní zóny a podobně, je 
tam určitý nebezpečí a výkon, ale není to horolezectví. Ať si 
lidi sny plní, ale nemůžou se rozhodně počítat k Messnerovi 
nebo Habelerovi. Dneska ti, kteří si jdou občas vylézt něja-
kou osmitisícovku, ani nikdy nelezli v Adršpachu, Tatrách 
nebo v Alpách s cepíny, na prvním konci lana. To je ten 
rozdíl.

Měl jste někdy ten kyslík aspoň s sebou? Pro případ 
nouze? 
Na první expedici jsme měli flašku, kdyby něco. Ale nechali 
jsme ji v základním táboře, tam nám byla hodně platná. 
(smích)

Ale bez toho kyslíku to musí asi hodně bolet? 
Já rozděluju osmitisícovky do třech kategorií: Everest, pak 
je pět, který mají do 8500, pak šestá nejvyšší má jenom 
8200. A problém s nedostatkem kyslíku roste exponenci-
álně. Do šestý to vyleze každý. Když jsem byl na 8150 m 
vysoké hoře, dělal jsem 20 kroků, pak dvacetkrát nádech 
na dalších 20 kroků. V 8500 jsem udělal 16 kroků a 50 ná-
dechů na dalších 16 kroků. Když jsem vylezl na Everest, tak 
si to nepamatuju. Ona je to vlastně devítitisícovka a já jsem 
tam byl v podstatě v lehkým bezvědomí – nebýt fotek, tak 
nevím, že jsem tam byl. (smích)

A nemá to nějaké trvalé následky?
Teoreticky jo. Ale já jsem dva roky žil s doktorkou, která 
se věnovala horské medicíně a dělala na mně testy. Před 
dvěma expedicemi jsem absolvoval magnetickou rezonanci 
mozku a po návratu zase. Podle výzkumů měly být vidět 
úbytky tkáně. Ale u mne se nic takového neprojevilo. Dělal 
jsem také testy, které se vyplňovaly v Praze, v Káthmándú, 
v základním táboře a na K2 až v 8000 m a byly na postřeh, 
na rychlost, na pozornost. Mně nejlíp vyšly z té K2.

Čili pro Vás platí – čím míň kyslíku, tím větší Jarošova 
výkonnost a radost! Čím to je?
Když jsme dělali testy před K2 v roce 2001, bylo nás asi 
pět. Kluci měli vitální kapacitu plic 7,5–7 l. Já jsem měl 3,5 l, 
takže vlastně průser. Ale pak jsme sedli na rotopedy, začali 
nám ubírat kyslík a přidávat zátěž, a šli jsme do maximální-
ho výkonu a zjistilo se, že největší výkonnost mám já. Něco 
je dané tréninkem, vůlí a umím se dobře působit nedostat-
ku kyslíku, to zajímavý vlastně. Teď jsem si dělal základní 
kurz potápění na nádech. Vydržel jsem 3 minuty 25 sekund 
na nádech.

Normální smrtelník vydrží kolik? Minutu? Budete se tomu 
věnovat dál? To Vám asi taky půjde dobře. 
Mám těch věcí moc, nestíhám. Je pravda, že první den jsem 
se horko těžko dostal na dno devítimetrové jámy nohama. 

Očima LK 
Vrátili jsme se zrovna oba dva do Prahy z Chorvatska a dali 
si na Vinohradech pivo a pořádný steak. Hřály poslední 
sluneční paprsky, a přestože mi byla trochu zima, povídala 
bych si s Radkem klidně další dvě hodiny (ale kdo to má 
pak přepisovat a krátit, že…). Zase po dlouhé době jsem 
dělala rozhovor s někým, komu bych řekla, že rozumím 
z podstaty. Ne, já horolezec nejsem, nikdy nebudu a naštěstí 
nemám ty ambice, ale rozumím té vášni dělat sport spojený 
s cestováním, cizími dalekými končinami. S překonáváním 
svých limitů a touhou být někde první. A umět tomu obětovat 
svoje pohodlí. Lézt v zimě, ve vánici, dokud to jde, pořád dál. 
A když to nejde, zkusit to znovu, jinak nebo lépe. A nevzdávat 
se, i když se nedaří nebo nejsou peníze. Vždycky v duchu 
děkuji vesmíru nebo jiným silám, že existují lidé jako Radek 
a že zrovna já mám to štěstí, že se s nimi můžu setkávat. 
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Druhý den kurzu nás naučili techniku, tak jsem do tý jámy 
na dno zaplaval po hlavě a sedl si na dno. Tělo má obrovské 
možnosti, jen je nedokážeme využívat. Kdyby se Usain Bolt 
rozhodl běhat maratony, nikdy o něm neuslyšíme. Člověk si 
musí najít svou parketu.

Měl jste někdy pocit, že jste musel lezení něco obětovat?
Ne. U nás je 52 % lidí rozvedených, za to nemůže horolezec-
tví, řekněme. Nemám pocit, že bych něco výrazně oběto-
val. Ale měl jsem za sebou první čtyři expedice, a z toho tři 
byly neúspěšný. Mohl jsem to vzdát, já jsem naopak místo 
toho začal jezdit místo ve velkým týmu v malým a začalo se 
dařit. Zodpovědnost mě vyburcovala k lepším výsledkům.

Promiňte, ještě musím poslední věc – na ženy na expedici 
jste názor nezměnil? 
Jste skvělý, krásný, ale na expedici to nedělá dobře. I když 
to dnešní doba chce popírat, ženská nikdy nebude chlap, 
nikdy nebude mít stejnou výkonnost jako chlap. Další věc 
je, že chlap má intuitivní potřebu se o ženu starat. A tím 
dostává na expedici do problémů sebe.

Když se dostane do problémů chlap, parťák, 
tak mu taky přece budete pomáhat?
Určitě. Možná uvažuju jinak, ale jako chlap mám pak o ženu 
víc strach, víc se věnuju její bezpečnosti a je to pak na úkor 
celkového bezpečí všech.

Jako válečná reportérka jezdím taky někdy v týmu, teď na 
Ukrajině jsme dva chlapi, dvě holky a jsme prostě všichni 
stejní váleční reportéři, všichni jdeme do stejného rizika.
Ale vy taky nejste normální vzorek. (smích) Možná i to, že 
jste dvě, už je lepší.

Tak předtím jsem bývala i jedna… 
Je pravda, že tam zarezonovalo i to, že ta žena si tam 
zrovna začala s jedním borcem. Pak se kvůli němu rozvedla, 
vzali se, a už jsou zase rozvedený. Mám ženský rád, ale na 
expedici radši chlapskou partu. A malý tým. Jezdili jsme 
spolu deset let a furt jsme se měli o čem bavit. Vrátili jsme 
se z expedice a šli jsme na pivo, protože jsme si nestihli 
za dva měsíce všechno říct.

O čem se baví dva chlapi na vrcholku osmitisícové hory?
Na vrcholku? O ničem, skoro vůbec. Ale dole v základním 
táboře a během cest a během výškových táborů. To jsem 
určitě o kámošovi věděl víc než jeho žena.

A na tom vrcholu si fakt neřeknete ani – ty vole,  
my jsme tady?
To jo, a jsou tam i slzy dojetí, objetí. Ale zároveň tam musí 
být to uvědomění, že jsme v půlce cesty, ne na vrcholu. 
Takhle jsem dostal první facku od vysokých hor, málem 
jsem zemřel. To bylo v Pamíru, Pik Moskevské pravdy. 
To byla strašně důležitá facka. Pochopil jsem, že cílem 
nikdy nesmí být vrchol. ◾
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7 PÁDŮ  
HONZY DĚDKA

CO NA SEBE PROZRADILI SLAVNÍ V POŘADU 
MODERÁTORA HONZY DĚDKA NA PRIMĚ?

Talkshow 7 pádů Honzy Dědka, která stojí na dokonalé přípravě, 
vzájemném respektu, důvěře, informativní hodnotě a chytré zábavě, 

přináší jedinečné rozhovory novináře Honzy Dědka s osobnostmi, 
které máte rádi. Není jako všechny ostatní. Talkshow 7 pádů Honzy 
Dědka dává divákovi víc. Čtyři hosté, čtyři inspirace, čtyři důvěrné 

rozhovory a čtyři pohodová setkání, při kterých se o svých oblíbených 
osobnostech skutečně něco dozvíte. Každé úterý večer na Primě!
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ANTONÍN PANENKA 
Hovořil o tom, proč na vrcholu kariéry nesměl  
mít sex a že žije díky kartářce. 

„Maminka se mi svěřila, že jí kartářka řekla, aby si mě 
nechali, že budu syn a budu slavný. Přede mnou je sestra, 
která je jen o deset měsíců starší než já. Maminka, když ji 
porodila, hned přišla do jiného stavu, tak přemýšleli, jestli si 
mě mají nechat, nebo ne. Někdo jí poradil, že se má jít ze-
ptat kartářky. Tak šla. Řekla jí, aby si to dítě určitě nechala, 
že ho jednou bude znát celý svět. Díky kartám jsem tady,“ 
prozradil Antonín Panenka. Kartářčina věštba se vyplnila, 
z Antonína Panenky vyrostl světoznámý fotbalista, který se 
zapsal do fotbalové historie především penaltou na UEFA 
v Německu v roce 1973. V té době byl na vrcholu kariéry, 
to s sebou ale kromě pozlátka neslo i množství zákazů. 
„Tenkrát doktor a trenér, to byli pánové v kabině, muselo 
se jet podle jejich not. Knedlíky jsme nesměli, kouřit jsme 
nesměli, alkohol jsme nesměli. Tři nebo čtyři dny před 
zápasem jsme nesměli mít nic se ženskou. Jeden rok jsme 
hráli kvalifikaci na MS a hrálo se středa a sobota. Půl roku,“ 
vzpomíná na nejproduktivnější (co do fotbalu) roky svého 
života Panenka.

DANA BATULKOVÁ
Prozradila, jaké je její skutečné jméno, proč byl  
její sňatek s Davidem Prachařem neplatný a od čeho  
marně zrazovala svého syna Jakuba. 

„Nejsem Dana, jsem Danuše,“ prozradila herečka s tím, že 
zatímco před revolucí užívání zkrácené verze jejího jména 
nikdo neřešil, po revoluci s tím v institucích měla problé-
my. „Zjistila jsem, že mi neplatily bankovní účty ani sňatek. 
Všude jsem byla jako Dana, a nevěděla jsem, že to mám 
špatně. V totalitě to bylo jedno, co kam píšeš. Potom mi 
řekli, že to mám všechno špatně, a musela jsem předělat 
všechny dokumenty. A teď na všechny úřední dokumenty 
píšu Danuše, ale jinak jsem Dana,“ vypráví herečka, která 
prý volbou svého povolání udělala velkou chybu. „Nechtěla 
jsem být herečkou. Mně se obrátil život na ruby. Já jsem 
hrozně stydlivá. Chtěla jsem studovat angličtinu, uměla 
jsem ji výborně. Po revoluci jsem si říkala, kde jsem mohla 
být, tady nikdo neznal jazyky, mohla jsem žít v Bruselu. 
Chyba,“ přiznává Batulková. Nasměrovat jinak se snažila 
alespoň své děti. Marně. „Jakuba jsem zrazovala od herec-
tví. Já si myslím, že by muži neměli hrát divadlo. Dostanou 
se do věku, kdy jsou strašně nespokojený. A ty seš vazal, 
pořád ti někdo říká, co máš dělat, jak to máš říkat, jak se 
máš hýbat. Jsi v područí režisérů a choreografů, na ty 
muže to nemá dobrý vliv,“ tvrdí Batulková.
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KAZMA KAZMITCH
Ukázal rozkrok i svůj tajný oltář s fotografiemi 
Andrey Kalousové. 

O překvapení se hned v úvodu postaral Kazma tím, že do 
pořadu nepřišel sám. S sebou si na jeviště vzal ochranku 
i armádu klaunů-bubeníků a zástup krásných dívek. „Byli 
jsme domluveni, že přijde s asi šesti lidmi, uznávám, pře-
kvapilo mě, když se v divadle spolu s ním objevilo mož-
ná pětadvacet lidí, které si, mimochodem, sám zaplatil. 
To, co tam předvedli, bylo pompézní. Myslím, že někteří 
z přítomných diváků nevěřili svým očím, zvlášť pak ti, kteří 
odcházeli s několika dolary, které mezi ně rozhodil,“ popsal 
začátek natáčení nového dílu 7 pádů Honza Dědek. Pak 
se ale stal trapas, který vykolejil i Kazmu, oblečeného do 
neprodyšné černé kombinézy. Takřka neprodyšné… „Přišel 
jsem sem, po tom entrée, rozvalil jsem se tady na gauči 
a bezprostředně potom jsem zjistil, že mám díru mezi no-
hama a bílý trenky. Cítím se trošku líp, když to víte,“ přiznal 
Kazma, který po celou dobu rozhovoru pro jistotu seděl 
důsledně s překříženýma nohama. Pozornému divákovi ale 
detail neunikne. I přes nechtěné odvětrávání se v kombi-
néze při třicetistupňových vedrech jistě opotil. „Muselo mu 
být hodně vedro, já měl tenkou košili, a bylo mi neskutečné 
horko,“ přiznal Honza Dědek, který svého hosta postavil 
před nečekanou situaci, když promítl fotografii z Kazmova 
soukromí, o které neměl Kazma tušení. Fotografie zachy-
cuje „oltář“ Kazmových životních artefaktů. Říká mu „malý 
wall of fame“, kde si vystavuje věci, na které má dle svých 
slov „nějaké zásadní vzpomínky“. Mezi nimi je dětská 
botička, ve které se učil chodit, fotografie z útlého dětství 
s krtečkem, ale i sbírka fotografií s jeho bývalou přítelkyní 
Andreou Kalousovou. „Kdes to vzal, ty vole?!“ vyhrkl s ne-
hraným překvapením Kazma. „To je seriózně moje polička. 
V té botě jsem chodil, má asi šest centimetrů. A vedle ní 
je keramická figurka, kterou jsem vymodeloval, když mi 
bylo šest nebo sedm. Jsou tam šrouby z ruky, když jsem si 
zlámal ruku a měl jsem v ní rok šrouby, vytržený zub tam 
mám. Všechno, co tam je, je nějak spojené s mým životem. 
Je tam hodně i biologického materiálu. A jsou tam vzpo-
mínky. Sbírám věci, které jsou mi nejcennější. A jako fakt 
by mě zajímalo, kde jsi tu fotku vzal,“ nechápal Kazma.

MARIKA GOMBITOVÁ 
Zavzpomínala, co předcházelo nehodě,  
která ji upoutala na invalidní vozík. 

„Nechtěla jsem na ten koncert jet, protože jsem se cítila 
špatně. Měla jsem angínu a s nemocným hrdlem se špatně 
zpívalo. Volala jsem kapelníkovi Jankovi Lehockému, aby mě 
omluvil, že nemůžu na ten koncert. On mi ale říkal, že tam 
musíme jet, takže jsem jela, ale cítila jsem, že bych nemě-
la. Po půl roce jsem se vrátila na jeviště. Nevím, kde jsem 
nabrala tu odvahu. Šla jsem na Bratislavskou lyru jako host. 
Obdivuji sama sebe, kde jsem nabrala odvahu, sílu a hlas. 
Po autonehodě jsem byla na léčení v Kladrubech a tam jsem 
neměla možnost zpívat. Chodila jsem za klavír, hrála jsem 
si, ale hlas nebyl takový, abych mohla zpívat,“ vzpomíná 
Marika Gombitová. Zavzpomínala i na samotné začátky své 
kariéry, která vedla přes studia na průmyslovce. „Šla jsem na 
zkoušky na konzervatoř, ale nebyla jsem úspěšná, nepřijali 
mě. Tak jsem šla na náhradní školu, na střední průmyslo-
vou školu strojní. Chtěla jsem zůstat v Košicích, tam jsem 
začala studovat,“ prozradila Gombitová. Cestu k hudbě si 
přesto našla, i když ke zpěvu se dostala až mnohem později. 
„V kapele Modus jsem začala hrát na konga (bicí) a potom 
se pan Kamil Peteraj ozval, proč nezpívám, že je třeba mi dát 
víc písniček. Chtěla jsem zpívat, ale Janko Lehocký mi tehdy 
říkal, že se ještě musím hodně učit, abych byla v pohodě 
a zpívala. Neprosila jsem se o to, jen jsem po tom tajně 
toužila. Pan Kamil Peteraj to pak zařídil. Měla jsem nejprve 
jednu písničku, pak dvě, po dvou letech tři. Pak jsem šla na 
Bratislavskou lyru, kterou jsem vyhrála,“ zavzpomínala na 
začátky své kariéry. Během ní se potkala dokonce se Ste-
viem Wonderem, se kterým měla společný koncert. „On si 
vybíral hosty pro svůj koncert. Vybíral si ty, kteří měli nějaké 
postižení nebo zpívali jeho písničky. Přijala jsem pozvání 
a po koncertě jsme si ještě dlouho povídali, hodně pěkných 
věcí mi poradil, co se týká zpěvu. A říkal, že ještě nepo-
tkal člověka na vozíčku, který by zpíval, protože my máme 
problém s dýcháním v sedě, zpívat a prodýchávat. Říkal, že 
mi drží palce, a poradil mi, že on, když začal zpívat, lehal si 
na záda, dával si telefonní seznam na břicho a prodýchával 
to. Tím se stimuluje bránice. Tak jsem se poučila,“ vypráví 
Marika Gombitová.

7 pádů Honzy Dědka 
Každé úterý ve 21.35 na Primě
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Říká se, že nejlepšími měsíci pro 
návštěvu Jamajky jsou prosinec 
až duben. Je to tak?
Je pravda, že nejvíce lidí Jamajku 
navštěvuje během tohoto období. 
Během ostatních měsíců je tam ob-
dobí dešťů, takže zhruba půl dne prší. 
Jamajka je ale krásná během celého 
roku a vždy má co nabídnout!

Jaké jsou její největší poklady?
Lidé, kultura, rum, přírodní krásy, jídlo. 
Dohromady to vše tvoří celek, který 

si snadno zamilujete. Už když jsem 
Jamajku navštívil poprvé, naprosto mě 
okouzlila. Hlavně místní lidé. Jsou ne-
smírně přátelští, nikdy jim na rtech ne-
chybí úsměv. Jezdím na Jamajku každý 
rok a každá cesta je lepší a lepší. Vždy 
je co objevovat! Jeden den můžete 
vyrazit do hor, další na pláž, můžete 
obdivovat přírodu a nechat se uchvátit 
chutěmi. Nevynechejte národní pokrm 
Ackee and Saltfish, čerstvého humra 
na pláži a samozřejmě rum, který zde 
z mimořádných zdrojů vzniká.

Jak byste popsal rumy 
Appleton Estate?
Jako Jamajku v lahvi. Její slunce, 
radostné užívání si života, melasa, pří-
rodní bohatství, řemeslnost. Někomu, 
kdo nikdy nepil rum, bych řekl, že je 
to destilát, který je 100% přírodní, bez 
dodatečných přísad. Aby dosáhl své 
chuti a charakteru, nepotřebuje žádné 
další ingredience. Lidem, kteří už 
nahlédli do světa rumu, bych řekl, že 
jde o britský styl destilace. Sladkost 
použité melasy a vápencová voda 
charakteristická pro rodiště Appleton 
Estate rumů jim dávají velice unikátní 
chuť. Za vrchními tóny pomerančové 
kůry, které jsou pro ně typické, stojí 

speciální destilační zařízení. Další bo-
haté tóny vznikají tropickým zráním. 

Když se mluví o Appleton Estate, 
nelze se nezeptat na master 
blenderku Joy Spence.
Joy Spence je duší Appleton Estate. 
Vytvořila řadu nezapomenutelných 
blendů. Rumy Appleton Estate se 
mohou pochlubit chuťovým profilem, 
jaký mají obvykle rumy s mnohem 
vyšším obsahem alkoholu, kolem 
63–70 %. Chuťový profil takových 
rumů bývá neuvěřitelně intenzivní, ale 
množství alkoholu vám nedovolí vy-
chutnat si ho tolik. Joy vzala všechnu 
tuto intenzitu a vytvořila rumy daleko 
dostupnější širokému okruhu konzu-
mentů. Appleton Estate rumy se tak 
obvykle lahvují při obsahu alkoholu 
40–45 %. Joy je právem označována 
za první dámu světa rumu. A to nejen 
proto, že byla vůbec první ženou, 
která se stala master blenderkou. 
Jsem moc rád, že mohu i říct, že jsme 
dobrými přáteli. Vidět se s ní osobně 
je vždy velká radost. 

Zavítejte pro rumy Appleton Estate na 
www.warehouse1.cz
Pijsrozumem.cz

ČAS OBJEVIT JAMAJKU 
A JEJÍ POKLADY

Blíží se doba, kdy je ideální prozkoumat půvab Jamajky. Její popularita roste 
stejně jako obliba jednoho z jejích pokladů, rumu Appleton Estate. Co z toho-
to magického místa učarovalo nejvíce Robertu Polovi, ambasadorovi jamaj-

ských rumů Warehouse#1 a Appleton Estate?

25ADVERTORIAL
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PRAVDY, LŽI 
A NÁZOROVÍ 

VŮDCI

Přibližně třetina všech našich rozhovorů obsahuje nějakou lež. Náš 
mozek vykonává mnohem víc práce, než když mluvíme pravdu. Proč 
tedy lžeme? Stojí za zamyšlení také to, jak snadno, a zároveň těžko, 

se určitá kauza dostane do společenského povědomí. Stačí „jen“ to, 
aby si jí influenceři všimli a považovali ji za dostatečně užitečnou 

pro dosažení svých osobních cílů…

Text: Mojmír Sedláček — Foto: Shutterstock

ČLOVĚK A SVĚT
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„Lhaní umožňuje člověku získat domnělou kontrolu nad 
situací prostřednictvím manipulace. Je to obranný mecha-
nismus, který nás (zdánlivě) chrání před zranitelností ne-
boli odhalením svého pravého já před druhým člověkem,“ 
definuje lži britská psychoterapeutka Natalija Hayterová. 
Lžeme, protože se bojíme odmítnutí, kritiky či zranění ze 
strany druhých lidí; nebo obecněji když se chceme vy-
hnout nepříjemným situacím.
Zatímco lžeme, v našem mozku se odehrává spousta 
činností. Musíme zapojit paměť a představivost, zároveň 
však to, co víme, záměrně překroutit, což v nás obvykle 
vyvolává úzkost, stres a pocity viny. Důležitou roli hraje 
naše inteligence, díky níž dokážeme přicházet s přesvěd-
čivějšími lžemi, a navíc i potlačovat nervózní projevy těla. 
To je dohromady mnohem více mentální práce, než když 
jednoduše mluvíme pravdu. Terapeutická praxe proto ob-
vykle doporučuje spíše mluvit pravdu, a to nejen z hlediska 
psychohygieny, ale i osobního rozvoje. Pokud budeme 
před svými bližními otevření ohledně vlastních nedostatků 
a pochybení, v důsledku s nimi můžeme vést upřímnější, 
vřelejší a hlubší vztahy – a koneckonců také zjistíme, zdali 
nám dává smysl s nimi zůstávat v kontaktu.

VYSILUJÍCÍ, ALE POTŘEBNÉ LHANÍ
Ba co víc, lidské bytosti mají přirozený sklon pravdu nejen 
říkat, ale dokonce i očekávat, že ji ostatní říkají. Existuje te-
orie komunikace známá v anglofonní literatuře jako Truth-
-Default Theory, což můžeme přeložit třeba jako teorie 
výchozí pravdivosti. Jak název napovídá, podle ní je naší 
přirozenou první volbou v mezilidské komunikaci říct prav-
du, a tak totéž očekáváme i od druhých. Pokud nemáme 
dostatek důkazů, abychom nějaké tvrzení druhého člověka 
vyvrátili, uvěříme mu. Za tímto přístupem stojí americký 
výzkumník Timothy R. Levine, jenž tak rozpracoval histo-
ricky starší kognitivní zkreslení (bias) týkající se pravdy. 
Kvůli naší automatické víře v upřímnost druhých lidí jsme 
náchylnější k tomu, abys nás někdo podvedl a obelhal. 
Na spolehlivé identifikování lží totiž nejsme dostatečně 
vybaveni. Je pravděpodobné, že každý z nás během života 
slyšel spoustu lží, které ale považoval za pravdu jednoduše 
proto, že nebyl důvod předpokládat opak – když jsme pak 
ale vystaveni skutečné lži, o to hůře ji poznáme.

Pokud je tedy lhaní tak složité a psychologicky zatěžující, 
proč tento komunikační prvek využíváme? Podle výzkumu 
psycholožky Belly DePaulo z 90. let, kdy se odborníci začali 
tématem hojněji a systematičtěji zabývat, lžou muži i ženy 
zhruba v pětině sociálních interakcí, které trvají více než 
deset minut. Zároveň přibližně třetina všech našich rozho-
vorů s druhým člověkem obsahuje nějakou lež. To rozhodně 
nejsou zanedbatelná čísla, obzvláště v kontrastu s tím, že se 
většina z nás považuje za v zásadě čestné a pravdomluvné 
bytosti. Podle DePaulo dále muži lžou hlavně proto, aby na 
ostatní lidi udělali dojem, zatímco ženy preferují milosrdné 
lži, jimiž se snaží druhé nezranit.
Tyto „mužské“ důvody ke lžím znějí mnohem méně osprave-
dlnitelně než ty „ženské“, což je důsledek faktu, že fenomén 
lhaní je úzce spojen s etikou a osobní morálkou. Některé 
důvody ke lžím jsou společností považovány za adekvátní, 
každý z nás má navíc individuální morální filtr, pomocí něhož 
vlastní i cizí lži hodnotí. Touto logikou také můžeme rozdělit 
lži na prosociální (sloužící druhým) a antisociální, jež jsou so-
beckého rázu. Tak či onak jsme ale ochotni vynaložit nemalé 
úsilí na to, abychom zvýšili svou spokojenost a vyhnuli se 
problémům – a to i za cenu vědomého lhaní.

HLEDÁNÍ PRAVDY MEZI NÁZORY
Pokud od individuální psychologické roviny trochu poodstou-
píme a podíváme se na lži ve větším měřítku, vzrušujících 
i znepokojivých témat rapidně přibude. Mnoho se už napsalo 
o propagandistických metodách ve válečných časech či 
zneužívání duchovna a víry podle potřeb mocných. Rovněž 
o povaze konspiračních teorií, jež slouží ke snížení úzkosti 
a domnělému pocitu kontroly nad jinak nepřehlednými jevy, 
jsme se v souvislosti s covidovou pandemií dozvěděli více, 
než by nám bylo příjemné. Podívejme se však ještě na něco 
jiného, na první pohled ne tak nápadného – totiž fenomén 
influencerů, kteří nás ovlivňují mnohem výrazněji, než jsme 
možná ochotni si přiznat.
Tento termín se sice naplno rozšířil ve spojitosti se sociálními 
sítěmi, technicky vzato však za první influencery můžeme 
považovat náboženské proroky v čele s Ježíšem a jeho apo-
štoly. Ačkoli se nám to dnes může zdát úsměvné, už v antice 
si učenci stěžovali, že soudobých poznatků a spisů je takové 
množství, že není možné se v nich orientovat. Už po tisíce let 
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proto lidé vyhledávají vzdělanější (či alespoň vzdělaněji půso-
bící) jedince, již jim mohou pomoci s orientací v komplexním 
a neuspořádaném světě. Bohužel ale nevyhnutelně platí, že 
čím suverénněji a zjednodušeněji někdo dokáže složité jevy 
interpretovat, tím větší popularity dosáhne. Ať už se jedná 
o vysvětlení přírodních jevů pomocí mýtů o bozích, nabídku 
smysluplného života prostřednictvím libovolného nábožen-
ství nebo třeba poskytnutí jasných odpovědí na nevysvětli-
telné otázky, na čemž stojí konspirační teorie, naše touha po 
poznání (a důvěře) je téměř bezmezná. Lépe vydlážděnou 
cestu si influenceři jakéhokoli typu ani nemohou přát.

POTŘEBA VŮDCE
V oblasti výzkumu médií se v 50. letech objevil termín názo-
rový vůdce (Opinion Leader). Podle zkoumání Paula Lazarsfel-
da a Elihu Katze se jedná o osoby, jež se orientují v určitých 
tématech, dokážou se probrat mediálním balastem a o své 
závěry se podělit s tápajícími jednotlivci. Svého času se 
jednalo o potvrzení domněnek, že masová média na nás ob-
vykle nemají přímý a nikým nezkreslený vliv, ale že naopak se 
v mediálních obsazích orientujeme pomocí lidí ze svého okolí, 
kterým věříme a které považujeme za autority svého druhu.
Navzdory radikální proměně mediální sféry s rozvojem inter-
netu a posléze sociálních sítí lze teorii ohledně názorových 
vůdců úspěšně aplikovat i pro 21. století. Vždyť jak je možné, 
že se nedávno podařilo vybrat ohromujících 150 milionů 
korun pro nemocného Martínka a do projektu zapojit přes 
300 tisíc dárců? Zpočátku se jednalo jen o jednu z mnoha 
podobných sbírek, ale poté, co na ni upozornilo několik vliv-
ných instagramových influencerů, se téma dostalo mezi širší 
veřejnost a počet ochotných dárců raketově narostl. V tomto 
případě se bezesporu jednalo o dobrou věc, zároveň však 
stojí za zamyšlení, jak snadno, a zároveň těžko, se určitá kau-
za dostane do společenského povědomí – stačí „jen“ to, aby 
si jí influenceři všimli a považovali ji za dostatečně užitečnou 
pro dosažení svých osobních cílů.
Tito moderní názoroví vůdci jsou proto pro celospolečenské 
dění důležitější než leckteří politici či zástupci tradičních 
státních institucí. S touto mocí by měla růst i zodpovědnost, 
ale právě sociální sítě využívají ještě další prvek kontroly, 
s nímž se pojí problémy. Složité algoritmy, jejichž podstata je 
obvykle majiteli sociálních sítí tajena, totiž ovlivňují to, co se 

ke koncovému uživateli dostane. Jedná se tak o zcela umělou 
a specifickou formu názorových vůdců. Jednoduše uvidíme 
to, co si zamane algoritmus naprogramovaný komerčním 
soukromým subjektem, jenž nemusí sledovat (a obvykle ani 
nesleduje) skutečné veřejné zájmy, nýbrž hlavně ty své. Odo-
sobněnost takové situace je zneklidňující, ale ani v případě 
lidských influencerů si nemůžeme být jisti, čeho se přesně 
snaží dosáhnout a zdali nám vždy hovoří pravdu. Stejně jako 
v případě standardní mezilidské komunikace jsme však nasta-
veni tak, abychom věřili – vždyť když si promyšleně zvolíme, 
že budeme něčí názory sledovat, vlastně mu tím vyjadřujeme 
určitou důvěru. O to více nechceme být zklamáni a podvede-
ni, jelikož by se pak jednalo o naše vlastní selhání.

UKVAPENOST LŽÍM NAHRÁVÁ
Na závěr se ještě na chvilku vraťme do psychologické sféry. 
Novinářka Jessica Seigelová se před dvěma lety pro magazín 
Knowable probírala desítkami dostupných (především krimi-
nologických) výzkumů z posledních dekád, které se zabývaly 
otázkou, jak lze lháře poznat. Tradiční spoléhání na never-
bální signály se opakovaně ukázalo jako velmi nespolehli-
vé – i jen průměrně zdatní lháři dovedli kontrolovat tělesné 
pohyby běžně spojované se lhaním, jako je třeba uhýbání 
pohledem, příliš časté mrkání či ošívání se. Úspěšnost ško-
lených odborníků v rozeznávání lží se podle těchto vodítek 
napříč mnoha výzkumy pohybovala jen lehce nad hranicí 
padesáti procent, tedy úrovní náhody.
Jen o trochu lépe si vedli vyšetřovatelé při experimentování 
s verbálním projevem – tedy třeba volným vyprávěním od 
podezřelých, v němž se leckdy vyskytly chyby či protikladná 
tvrzení. Spolehlivé metody, jak poznat lháře, tedy neznají ani 
ti, kteří to mají v popisu práce, natož pak my ostatní, každo-
denně a zcela samozřejmě říkající věty pravdivé i lživé. Není 
tedy divu, že je tak snadné podlehnout klamům a dezinfor-
macím. Když nic jiného, můžeme alespoň zpomalit a zkusit 
se ve svých soudech neukvapovat. Třeba díky tomu odhalíme 
nějakou vcelku propracovanou lež – nebo aspoň dokážeme 
snáze přijmout, že žádné složité problémy nejsou černobílé 
a že jednoznačné zhodnocení každého tvrzení jako pravda 
nebo lež nemusí být vždy možné. ◾

Historie
Úterý 20.00–22.00

Sobota 22.00–24.00
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PUTIN 
V ZAJETÍ 
HISTORIE

Ruský prezident se stal obětí ruských národních mýtů. 
Od devadesátých let, kdy chvíli pracoval i jako taxikář, se jeho 

postoje nezměnily. Toužil a stále touží po velkém Rusku.

Text: Lucie Sulovská — Foto: Wikimedia Commons

www.prima-zoom.cz
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Mladý Vladimir Putin v 80. letech jako rozvědčík KGB Z počátku Putin usiloval o sblížení se Západem.

Počátek 90. let nebyl pro Vladimira Putina právě 
nejšťastnějším obdobím. S pádem východ-
ního bloku byl donucen vrátit se z Drážďan, 
kde působil v řadách KGB, zpět do rodného 
Petrohradu (tehdy ještě Leningradu). S man-
želkou a dvěma holčičkami se nastěhovali 

do jednoho pokoje v bytě Putinových rodičů. Bezprizorní 
agent ve snaze uživit rodinu chvíli dokonce taxikařil, což 
v pozdějších letech označil za největší možnou potupu. 
Nakonec se Putinovi podařilo najít práci na své alma mater, 
univerzitě v Leningradu, kde začal pracovat jako tajemník 
pro zahraniční vztahy. Měl na starost vyřizování stipendií, 
zahraničních pobytů a kontaktů především s německoja-
zyčným světem. Odtud si jej vytáhl jeho někdejší profesor 
z právnické fakulty, Anatolij Sobčak, který se nově postavil 
do čela petrohradské městské rady. Starosta Sobčak Putina 
upíchl nejprve jako asistenta, pak jej povýšil na náměstka, 
a nakonec na místostarostu.

DEVADESÁTKY: MÍSTOSTAROSTA PUTIN
Psal se rok 1991, když petrohradskou radnici navštívil měst-
ský filmař Igor Šadchan, který natáčel reportáž o probíha-
jících změnách na radnici. Potkal i mladého, štíhlého blon-
dýna s modrošedýma očima, který do Sobčakova týmu 
přibyl teprve nedávno. Vůbec první rozhovor Vladimira 
Putina pro média zaskočí hlavně tím, jak málo se budoucí 

ruský prezident ve svém základním nastavení změnil. Šad-
chan se Putina ptá, co říká na to, že z úřadů mizí portréty 
a symboly komunistického režimu. Putin odpovídá, že 
jemu osobně na tom nesejde, pro něj jsou podstatné jiné 
věci. Komunistickou ideologii pokládá za hloupou a vyčítá 
jí ekonomický úpadek; to je však nic oproti tomu, co ruští 
komunisté podle něj způsobili „našemu velkému Rusku, 
unitárnímu ruskému státu“. Podle Putina vytvářeli komunis-
té „úplně nesmyslně“ různé územní celky (sovětské repub-
liky), jimž darovali parlamenty a jistou míru svébytnosti. 
Vše držel pohromadě jen ostnatý drát a po jeho pádu „se 
naše země začala rozpadat“. Komunističtí vůdci tak podle 
Putina „zabudovali pod ruský stát časované bomby“, pro-
čež jsme dnes svědky „největší katastrofy, jaká nás mohla 
postihnout“.
Mladý úředník v tu chvíli neodpovídá na žádnou otázku, 
pouze ventiluje své pocity a frustrace. Na konci 90. let už 
Putin vstupuje do Kremlu jako prezident a zpočátku usiluje 
o přátelské vztahy se západním světem. Jako korunní 
princ Borise Jelcina má zajištěnou podporu západního 
světa, který v asketickém muži vidí šanci na ekonomickou 
a společenskou stabilizaci Ruska pod silným vůdcem. To 
se v prvních letech opravdu daří, byť za použití už tehdy 
diskutabilních metod. Po překlenutí ekonomických problé-
mů a poražení separatistických nálad Kavkazu však Putin 
začíná stále více artikulovat i své názory. Zdůrazňuje, že 
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ANEKTUJE KRYM A PODPOŘÍ SEPARATISTY 
NA VÝCHODNÍ UKRAJINĚ. STÁLE VÍCE 

PŘITOM POUŽÍVÁ HISTORIZUJÍCÍ RÉTORIKU, 
SÁM SEBE PŘIROVNÁVÁ K PETRU VELIKÉMU 

ČI KATEŘINĚ VELIKÉ. 

Putinův vzor – car Petr I. Veliký Kateřina Veliká, ruská vládkyně německého původuZ počátku Putin usiloval o sblížení se Západem.

Rusko je mocné a silné, vymezuje se vůči rozšiřování Zápa-
du, dělá si nárok na někdejší ruská území v sousedství. Vní-
má, že volení vůdci západního světa neprojevují Rusku, ani 
jemu samotnému, takovou úctu, jakou by si představoval. 
Když v roce 2008 odchází z funkce prezidenta a přenechá-
vá ji Dmitriji Medveděvovi, Západ si oddychne. S Medvedě-
vem sice přijde určitá liberalizace, ale to nejdůležitější se 
tehdy odehrává v Putinově hlavě. Po triumfálním návratu 
ve volbách roku 2012 už nenechává nic náhodě a pokraču-
je v utužování poměrů a potírání opozice.

DRZÝ ZÁPAD
V té době je prý už v mnohém jiným člověkem. Znepokojilo 
ho arabské jaro, při němž Západ obětoval i své dlouholeté 
spojence rozzuřeným davům, a zároveň během oněch čtyř 
let hodně četl. Našel se v ruských spisovatelích, filozofech 
a historicích 19. a počátku 20. století, v revizionistické 

interpretaci historie, podle níž Rusko války nikdy nezačíná, 
pouze ukončuje drzé pokusy Západu o rozbití takzvané-
ho ruského světa, do nějž počítá i všechny bývalé državy 
Sovětského svazu. Speciální status má přitom Ukrajina, 
zásadní strategické území s poměrně chatrnou státností, 
o něž se po staletí vedly boje.
Na ukrajinské události z roku 2014, kdy masové demonstra-
ce sesadily tehdejší vládu v čele s proruským prezidentem 
Viktorem Janukovyčem, už reaguje agresivně. Majdan je 
podle něj organizován Západem s cílem vytrhnout Ukrajinu 
z ruské sféry vlivu. Anektuje poloostrov Krym a podpoří 
separatisty na východní Ukrajině. Stále více přitom používá 
historizující rétoriku, sám sebe přirovnává k Petru Veliké-
mu či Kateřině Veliké, výbojným panovníkům „zlaté éry 
ruského národa“. Podle svého okolí ztrácí zájem o praktic-
ké problémy a naplno se noří do svých představ o tom, jak 
udělat Rusko znovu velkým. Posílí ho i neadekvátní reakce 
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OBNOVENÍ MOCI NAD UKRAJINOU VNÍMÁ 
JAKO SVŮJ HISTORICKÝ ÚDĚL A JE OCHOTEN 

OBĚTOVAT STATISÍCE MUŽŮ I VYPRÁZDNIT 
ZEMSKOU POKLADNU. SVOU ODMĚNU 

OČEKÁVÁ POSMRTNĚ.

Putin s manželkou Ljudmilou

na anexi Krymu, po níž zejména vůdci Německa a Francie 
nadále usilují o dobré vztahy s Ruskem a posilují obchodní 
vazby na něj.
Během pandemie covidu se někdejší absolvent právnické 
fakulty a špionážní školy KGB stává amatérským histori-
kem. Vyhýbá se kontaktům s lidmi, omezuje svůj okruh 
přátel na několik jednotlivců s podobnými názory a píše 
dlouhou esej o poměru Rusů a Ukrajinců. Z té vyplývá, 
že Ukrajince vnímá jako pomatené Rusy, jimž samotnou 
myšlenku národní svébytnosti vetkli nepřátelé Ruska – Po-
láci, Rakušané, Němci a nakonec Američané. Pochopitelně 
s cílem poškodit a oslabit Rusko. Část Ukrajinců se podle 
Putina nechala zmást a bojuje sama proti sobě, když odmí-
tá vřelé ruské objetí a stává se pouhým nástrojem v rukou 
nepřátel, kterým na Ukrajině samotné vůbec nezáleží. 
Sebe Putin chápe jako nástupce ruských panovníků, kteří 

různé části Ukrajiny pracně dobývali, například již zmíněné 
Kateřiny Veliké. Tato Putinova nejoblíbenější imperátorka 
dobyla Krym a kolonizovala území podél Černého a Azov-
ského moře.
V mnohém se Putin svým vzorům opravdu podobá. Zemi 
vládne železnou rukou, nemusí se bát opozice ani lidových 
bouří. Největší problémy mu dosud způsobil jeho vlastní 
desperát, vůdce soukromé armády Jevgenij Prigožin. Za 
trest si však i pro něj přišla smrt. Obnovení moci nad Ukra-
jinou vnímá jako svůj historický úděl a je ochoten oběto-
vat statisíce mužů i vyprázdnit zemskou pokladnu. Svou 
odměnu očekává posmrtně, v panteonu národních hrdinů 
a učebnicích budoucích generací. Z hlediska ruských dějin 
se tak přece vůbec nevymyká standardu. ◾

Historie
Úterý 20.00–22.00

Sobota 22.00–24.00
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BITVA  
O LETIŠTĚ 
HOSTOMEL

RUSKÁ INVAZE NA UKRAJINU  
NARAZILA NA TVRDÝ ODPOR

ČLOVĚK A SVĚT

Bitva o Hostomel byla jedním z prvních velkých střetů v rámci ruské 
invaze na Ukrajinu. Cílem Rusů bylo získat kontrolu nad zdejším 
letištěm, postoupit k městům Buča a Irpiň a obklíčit ukrajinskou 

metropoli Kyjev od západu. Rychlý postup měl eliminovat 
schopnost ukrajinské vlády a nejvyššího velení armády řídit 

obranu země a vést ke kapitulaci Ukrajiny. Jednalo se jednoznačně 
o největší ohrožení Ukrajiny hned v samém počátku invaze.

Text: Miroslav Honsů — Foto: Wikimedia Commons

Hostomelské letiště 
se oficiálně jmenuje 
letiště Antonov podle 
stejnojmenné ukrajin-
ské státní firmy, která 
ho vlastní a provozuje. 

Využívalo se jako nákladní terminál 
a parkoval na něm i jediný exemplář 
největšího dopravního letadla světa, 
Antonov An-225 Mriya, s rozpě-
tím křídel téměř 90 metrů. Letiště 
s 3500 metrů dlouhou ranvejí ležící 
necelých deset kilometrů severozá-
padně od Kyjeva mělo sloužit jako 
základna pro letecký most, kterým 
by Rusové dokázali k ukrajinské 

metropoli dopravit další jednotky, 
techniku a zásoby nutné k útoku 
na Kyjev. Nejprve ho ale bylo nut-
né dobýt.
Útok na letiště v Hostomelu začal 
24. února 2022 v 8:00 jen několik hodin 
poté, co ruský prezident Vladimir Putin 
v projevu ohlásil zahájení speciální 
vojenské operace na Ukrajině. Přestože 
o záměru Rusů obsadit letiště informo-
val ukrajinské vedení ředitel americké 
CIA William J. Burns už při své návštěvě 
Kyjeva v lednu 2022, bylo na letišti 
v okamžiku útoku jen 300 příslušníků 
ukrajinské Národní gardy, z nichž větši-
na se v reálném boji ocitla poprvé.

VRTULNÍKY V AKCI
Útok vedly transportní vrtulníky Mi-8 
se stovkami elitních ruských výsadká-
řů na palubě, palebnou podporu jim 
zajišťovaly útočné helikoptéry Kamov 
Ka-52 „Černý žralok“. Údaje o počtu 
nasazených strojů se různí, nejčastěji 
se ale mluví o 20–34 vrtulnících, které 
se onoho sychravého rána hnaly nízko 
nad zemí od Dněpru směrem k letišti.
Takřka okamžitě se proti nim zvedla 
palba z ručních zbraní a přenosných 
protiletadlových řízených střel, jimž 
se ruské vrtulníky snažily bránit od-
palováním světlic. Několik Mi-8 bylo 
zasaženo a zřítily se do vody, zásah 
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dostal i nejméně jeden Ka-52 a dva 
piloti se katapultovali. Na formaci 
zaútočilo i pět ukrajinských stíhaček 
MiG-29, které měly sestřelit další dva 
vrtulníky. 
Nicméně i přes tyto dílčí úspěchy se 
většina ruských vrtulníků po několika 
minutách letu přiblížila k letišti Hosto-
mel a začala se připravovat na hlavní 
útok. Na letiště začaly dopadat rakety, 
které mimo jiné přesnými zásahy 
vyřadily část protiletadlové obrany. 
Později se spekulovalo o tom, že roz-
místění obranných prostředků Rusům 
prozradil jeden z pracovníků letiště.

BITVA NA LETIŠTI
Vrtulníky začaly vysazovat až 300 pří-
slušníků 31. samostatné gardové 
výsadkové brigády, proti kterým 
mělo 300 ukrajinských odvedenců 
jen malou šanci. Přesto se jednomu 
z nich – šlo o podporučíka Serhije 
Falaťjuka – podařilo střelou 9K38 Igla 
jeden z vrtulníků sestřelit, což zvedlo 
morálku obránců.
Boj byl stále intenzivnější a zapojovaly 
se do něj další ukrajinské protiletadlo-
vé zbraně rozmístěné v okolí letiště, 
které se Rusům nepodařilo na začátku 
útoku zničit. Zásah dostal i vrtulník 
s velitelem ruských útočníků, kapi-
tánem Ivanem Boldyrevem, a musel 
nouzově přistát. S tím, jak se na letišti 
a v jeho bezprostředním okolí obje-
vovali další a další výsadkáři, odpor 
obránců slábl a Ukrajinci nakonec byli 
přemoženi. Výsadkáři začali letiště 
připravovat k přistání osmnácti těž-
kých transportních letadel Iljušin Il-76 
s posilami z Ruska.
Mnohé z těchto počátečních operací 
byly natáčeny civilisty i vojáky obou 
stran, videa se poté porůznu objevo-
vala na sociálních sítích. Britskému 
reportéru CNN Matthewovi Chance-
mu se dokonce podařilo natočit ruské 
vojáky zajišťující perimetr letiště a zís-
kat od nich stručný komentář. Jedná 
se o prozatím jediné ověřené záběry 
z bitvy o Hostomel. Ta ovšem zdaleka 
nekončila. 
Po debaklu obránců začali Ukrajinci 
chystat protiútok. Na ruské výsadkáře 
dotírali ozbrojení civilisté i příslušní-
ci 3. praporu zvláštního určení a na 
letiště začaly dopadat i dělostřelecké 
granáty. Vrchní velitel ozbrojených 

sil Ukrajiny, generál Valerij Zalužnyj, 
rychle rozpoznal nebezpečí ruského 
útoku a pověřil 72. mechanizovanou 
brigádu Oleksandra Vdovyčenka, aby 
letiště získala zpět. 
Do útoku vyrazila 4. brigáda rychlé re-
akce ukrajinské Národní gardy podpo-
rovaná nejméně dvěma ukrajinskými 
bitevníky Suchoj Su-24 a MiG-29. Do 
útoku se zapojovaly další a další jed-
notky, včetně Gruzínské legie bojující 
na ukrajinské straně už od roku 2014. 
Ruští výsadkáři neměli obrněnou 
techniku a museli se spolehnout jen 
na leteckou podporu, kterou poskyto-
valy dva bitevní Suchoje Su-25. V na-
stalém zmatku nedokázaly přilétající 
transportní Iljušiny na letišti přistát 
a musely se otočit zpět do Ruska. 
Boje pokračovaly až do večera, kdy 
se zbytky ruských výsadkářů začaly 
stahovat do lesů obklopujících letiště. 
Ve chvíli, kdy jim takřka došla munice, 
mohli nadšení Ukrajinci a Gruzínci 
oslavovat vítězství.

RUSOVÉ SE VRACÍ
V ruských plánech ale hrálo letiště 
Hostomel stále zásadní roli. Rusové 
sice přišli o moment překvapení a byli 
vytlačeni, následujícího dne se ale 
vrátili. Na letiště zaútočily mechanizo-
vané jednotky postupující z Běloruska 
a do akce se podle ruského minister-
stva obrany zapojilo na 200 vrtulníků. 
Přestože část obrněnců byla cestou 
k letišti znehybněna nebo zničena, 
nedokázali ukrajinští obránci tomuto 
útoku čelit a letiště postupně vyklidili. 
Nebylo to ale bez boje a v průběhu 
dne přicházely rozporuplné zprávy 
o tom, kdo letištní plochu kontroluje. 
Rusové zároveň obsadili město Hosto-
mel a začali v něm budovat kontrolní 
stanoviště. Ukrajinská strana nakonec 
ale ještě téhož dne přiznala, že Ruso-
vé letiště ovládli.
I když je přesný průběh bitvy o letiště 
Hostomel, včetně ztrát na obou stra-
nách, dosud zahalen „mlhou války“ 
a nebude v plné šíři znám možná ještě 
dlouho po skončení konfliktu, shodují 
se odborníci v tom, že šlo o jednu 
z nejdůležitějších fází obrany Ukrajiny. 
Ukrajinská strana si připisuje kolem 
300 zabitých ruských výsadkářů 
a několik sestřelených vrtulníků s tím, 
že několik vojáků padlo do zajetí. 

Naopak Rusové hovoří o 200 zabitých 
Ukrajincích a v případě druhé útočné 
vlny o nulových vlastních ztrátách. Ke 
ztrátám na straně Ukrajinců je nutné 
připočítat i zničený obří Antonov 
An-225 Mriya. Ohořelé trosky tohoto 
národního symbolu Ukrajiny se pozdě-
ji staly mementem bitvy o Kyjev. 
Přestože Rusové letiště nakonec 
ovládli a částečně opravili poškozené 
přistávací plochy, nikdy ho k letecké 
přepravě nevyužili. Hostomel se změ-
nil v jejich předsunutou vojenskou 
základnu, která sloužila jako skladiště 
zbraní a vojenského materiálu. Právě 
sem mířila 64 kilometrů dlouhá kolona 
obrněné techniky a nákladních aut, 
která přepravovala hlavní úderné síly 
k útoku na Kyjev. 
K tomu ale nikdy nedošlo. Naopak sa-
telitní snímky 28. března 2022 ukázaly, 
že na letišti se nenachází žádní Ruso-
vé. Vyklizení základny potvrdil o den 
později i náměstek ruského ministra 
obrany Alexander Fomin. Nastalo 
celkové stahování ruských sil z oblasti 
Kyjeva, jednotky měly být použity na 
jiných směrech.

PŘEKAŽENÝ PLÁN
Když se Ukrajinci na letiště Hostomel 
2. dubna vrátili, byla většina ruského 
materiálu odvezena nebo zničena. 
Na místě ale jako připomínka bojů 
zůstaly trosky ohořelé a zničené ruské 
techniky, včetně nejméně dvaceti 
obrněných vozidel pěchoty, dvou pol-
ních děl a několika desítek nákladních 
aut a džípů. 
Ruské vedení se domnívalo, že díky 
letišti v Hostomelu Kyjev padne za 
3–4 dny, během nichž se podaří 
zajmout prezidenta Volodymyra 
Zelenského a další činitele a ochromit 
vojenské velení. Následovat mělo 
vytvoření loutkové vlády a pacifikace 
celé Ukrajiny. Přestože by se to roz-
hodně neobešlo bez odporu, ovládnu-
tí země zbavené jejích představitelů 
by bylo pro Vladimira Putina mnohem 
snazší. Podcenění situace a chyby na 
straně útočníků stejně jako vytrvalý 
odpor na straně obránců ale donutily 
Kreml ambiciózní plán pro tuto chvíli 
opustit. ◾
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Napoleonovo dobytí Moskvy mělo hořkou pachuť. Zákeřná 
ruská past ho vyhnala až do Paříže. Ústup z Ruska se změnil 
v děsivou kalvárii, která vyvrcholila 25.–28. listopadu 1812 

tragickým přechodem řeky Bereziny. Bitva se změnila 
v ohnivé peklo na ledu.

Text: Miroslav Honsů — Foto: Wikimedia Commons

ZKÁZA 
VELKÉ 

ARMÁDY 
NAPOLEON V RUSKU –  

POSLEDNÍ BITVA
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19. října 1812 se z Moskvy vydala na nekonečnou cestu 
zpět do Francie podivná karavana vojáků a vozů naditých 
kořistí. Napoleonova Velká armáda se s obrazy vyřezanými 
z rámů a celými skříněmi dala na ústup, vstříc hladu a strá-
dání. Spolu s vojáky se z Moskvy stahoval i jejich dopro-
vod – ženy a děti, řemeslníci, pekaři a kočí ambulantních 
vozů. Právě přítomnost civilistů promíchaných se zadním 
vojem se brzy projevila jako strašný handicap.
Vrchní velitel ruských vojsk generál Michail Kutuzov se 
Napoleonovu armádu rozhodl zničit s pomocí dvou silných 
zbraní – počasí a kozáků. Právě kozácká jízda neustále na-
padající nekonečný proud francouzské armády zajišťovala, 
že se Napoleonovi vojáci nemohli zastavit a nedokázali si 
opatřovat další potraviny. Dalším Kutuzovovým mistrov-
ským tahem bylo přimět Napoleona ustupovat ve vlastních 
stopách. Už deset dnů po opuštění Moskvy tak Francouzi 
procházeli bitevním polem u Borodina, kde 7. září padlo 
kolem 100 000 mužů a jež dosud neměl kdo uklidit. „Kam 
až oko dohlédlo, čouhaly ze země nohy, ruce, hlavy. Šířil se 
nesnesitelný zápach. Déšť nechal hroby otevřené,“ pozna-
menal si jeden z účastníků ústupu.

RUSKÁ ZIMA ZAČÍNÁ
Začátkem listopadu bez varování přišla zima a teplota 
klesla na minus 20 stupňů Celsia. Koně bez podkov na ledu 
klouzali a přetížené vozy bylo nutno zbavit části kořisti. 
Vyčerpávající taktika Rusů, chlad a podvýživa měly na 
ustupující vojáky tragický dopad. Muži podél cesty rozřezá-
vali břicha padlých koní a z jejich krve si připravovali jídlo. 
Velká armáda se rozpadala.
Napoleon očekával, že ruskou armádu porazí za dva měsí-
ce, a rozhodně nepředpokládal, že se tažení protáhne do 
příchodu zimy. Tou dobou navíc došlo v Paříži ke změně 

mocenských poměrů. V noci na 23. října obsadili vojáci 
republikánsky smýšlejícího generála Clauda Françoise de 
Maleta vládní budovy a začali šířit zvěsti, že Napoleon padl 
u bran Moskvy. Napoleon byl vzteky bez sebe a chystal se 
urychleně vrátit do Paříže.

PAST U ŘEKY BEREZINY
Masakr Velké armády mezitím pokračoval. V polovině 
listopadu zbývalo ze 104 000 vojáků, kteří opouštěli Mo-
skvu, jen 42 000 mužů. V patách jim postupoval Kutuzov 
s 80 000 vojáky, severní směr uzavíral generál Petr Witt-
genstein se 40 000 muži, zatímco generál Pavel Čičagov 
se opevnil s 27 000 vojáky a 100 děly na řece Berezině 
v dnešním Bělorusku, aby díky obsazenému jedinému 
mostu přes řeku v Borisově uzavřel Napoleonovi cestu 
k ústupu.
Francouzští vojáci na dohled Bereziny dorazili v zoufalém 
stavu. Jejich počty každým dnem klesaly, ruce jim přimrza-
ly ke zbraním, ostrý vítr bičoval jejich tváře. Z padlých, ale 
mnohdy ještě žijících druhů svlékali kusy oblečení.
Ruský car Alexandr se rozhodl výhodných pozic na Berezině 
využít, obklíčit zbytky Velké armády a zajmout Napoleona. 
Ten mezitím vyslal k Borisovu předvoj maršála Charlese Ou-
dinota, který město bez problémů obsadil. Rusové ale stačili 
jediný most přes řeku zapálit, čímž zničili jedinou ústupovou 
cestu Francouzů. Naději na záchranu a únik z Kutuzovových 
kleští, které se kolem Napoleonovy armády pomalu svíraly, 
představoval už jen náhodně objevený brod třináct kilomet-
rů severně od Borisova u vesnice Studjanka.

NAPOLEONŮV PLÁN
Napoleon tím směrem vyslal své ženisty, aby zde v noci 
na 26. listopadu nepozorovaně postavili přes Berezinu dva 

Bitva u Smolenska roku 1812 Napoleonův návrat od Moskvy od Adolfa Northerna

VRCHNÍ VELITEL RUSKÝCH VOJSK GENERÁL 
MICHAIL KUTUZOV SE NAPOLEONOVU ARMÁDU 

ROZHODL ZNIČIT S POMOCÍ DVOU SILNÝCH 
ZBRANÍ – POČASÍ A KOZÁKŮ.  
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mosty – jeden pro dělostřelectvo a vozy, druhý pro pěcho-
tu a jezdectvo. Zároveň nechal na jih od Borisova stavět 
další most tak, aby to Rusové měli na očích. Předpokládal, 
že zatímco sem Čičagov soustředí své síly, Francouzi unik-
nou po severních mostech. Stavba mostů ve Studjance 
byla klíčovým momentem Napoleonova plánu. Aby ustu-
pující vojáci vytvořili na západním břehu předmostí, mu-
selo se 50 kavaleristů přebrodit na druhou stranu, přičemž 
každý kůň nesl ještě jednoho pěšáka. Dalších 400 vojáků 
se přeplavilo na provizorních vorech, které pak pendlovaly 
mezi oběma břehy. Slabé ruské síly na západním břehu 
zároveň drtila palba 50 děl, kterým velel osobně Napoleon.

ŽENISTÉ V LEDOVÉ VODĚ
O dvě hodiny později začali francouzští ženisté po ramena 
v ledové vodě vztyčovat pilíře. Práci jim komplikovaly velké 
ledové kry ostré jako žiletky plující po řece. Mnozí muži 
zahynuli, ihned je však nahradili další, takže ráno 26. listo-
padu byl most pro pěchotu hotový. Oudinotovi vojáci přes 
něj přešli ve třináct hodin a posílili obranu západního bře-
hu. Ve čtyři hodiny odpoledne byl dokončen i druhý most 
a do večera se přes řeku dostalo kolem 10 000 vojáků. 
V noci se podařilo převézt i děla a vozy, pod jejichž vahou 
se most třikrát probořil a ženisté museli při teplotách ko-
lem třiceti stupňů pod nulou znovu do vody. Později přešel 
na druhý břeh i Napoleon se svým štábem, přičemž přijal 
kruté opatření – přes most mohli v nekonečném proudu 
přejít jen ti vojáci, kteří k tomu dostali rozkaz, opozdilci 
a civilisté byli nekompromisně zatlačováni zpět.

RUSOVÉ ÚTOČÍ, SPALTE MOSTY!
Následující ráno 28. listopadu zoufalí civilisté a poslední 
vojáci zjistili, že most přes Berezinu je prázdný a nikdo jej 

nehlídá. Právě v době, kdy se mnozí z nich vydali k záchra-
ně, zaútočili Rusové. Na západním břehu se 27 000 mužů 
generála Čičagova vrhlo na Oudinotovy vojáky, přičemž 
došlo ke strašlivé řeži. Na východním břehu pak hnal ruský 
generál Wittgenstein svých 40 000 mužů do útoku proti 
francouzskému zadnímu voji poblíž Studjanky, který tvořilo 
10 000 vojáků. I přes Napoleonovu genialitu se Francouzi 
ocitli v kleštích.
Na východním břehu Bereziny propukla panika. Uprostřed 
bojů a ostřelování z děl se tisíce civilistů a opozdilců hlava 
nehlava tlačily na mosty přes řeku. Přitom je kosila palba, 
šlapali po nich koně nebo po namrzlé konstrukci klouzali 
do ledové vody. Boj trval až do jedenácti hodin večer, kdy 
se Francouzům podařilo zatlačit obě ruské armády zpět. 
Napoleon sice ovládl oba břehy Bereziny, věděl však, že je 
to jen krátkodobá úleva.
Aby zachránil jádro armády a zabránil Rusům z východního 
břehu v pronásledování, nařídil Napoleon oba mosty spálit. 
V tu chvíli ovšem zůstávalo na východním břehu v dosa-
hu blížících se kozáků ještě asi 12 000 civilistů a kolem 
3000 vojáků. Lidé z protějšího břehu s úděsem sledovali 
děsivé scény, které vzápětí propukly. Sevřeni mezi útočící-
mi kozáky a hořícími mosty se opozdilci vrhali do plamenů 
nebo do ledové řeky, mnozí končili pod kopyty koní.
Ztráty byly děsivé, Napoleon však Kutuzovovi vyklouzl. On 
sám, jeho maršálové, celé velení, 2000 důstojníků, císařská 
garda a 7000 vojáků unikli třem početně mnohem silnějším 
ruským armádám. Tažení do Ruska nicméně skončilo na-
prostou katastrofou, když 600 000 vojáků jeho Velké armá-
dy bylo mrtvých nebo zajatých. Přesto byl Napoleon v roce 
1813 schopen postavit novou impozantní armádu, s níž se 
postavil v Bitvě národů u Lipska koalici evropských zemí. ◾

Napoleon: Začátek konce
2. 12. ve 20.20

NAPOLEONSKÝ KOMPLEX? JEN MÝTUS. 
ŽENY HO ZBOŽŇOVALY…
Napoleon ženám imponoval. Legenda o tom, že kvůli své 
malé výšce trpěl komplexem, který byl po něm dokonce 
pojmenován, je mýtem. Císař měl se svými 168 centimetry 
na svou dobu zcela běžný vzrůst, a byl dokonce o centimetr 
vyšší než později Stalin. Napoleonovou osudovou ženou 
byla o šest let starší Josefína – císař s ní žil čtrnáct let do 
roku 1810, nedočkal se ale potomka. Z politických důvodů 
se Napoleon oženil s Marií Luisou Rakouskou, zároveň 
ale prožil vášnivý románek s mladou polskou šlechtičnou 
Marií Walewskou. Tu mu do císařské ložnice posílali přední 
polští šlechtici společně s jejím 80letým manželem.
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JAK UMÍRALI 
GLADIÁTOŘI?

V ARÉNĚ BYLI SKORO 
NESMRTELNÍ! 

Římského gladiátora jen tak něco nezabilo, chránila ho totiž vrstva 
tuku. Drtivá většina smrtelných zranění mířila na hlavu. Gladiátoři 

byli v aréně prakticky nesmrtelní…

Text: Redakce Prima ZOOM — Foto: Shutterstock

PO STOPÁCH HISTORIE
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Většina gladiátorů 
měla spíš než vyrýso-
vané svaly velká bři-
cha a hodně, hodně 
tuku. Tuková vrstva 
bránila tomu, aby byli 

gladiátoři vážně poraněni – zbraň se 
zarazila do špeku a životně důleži-
té orgány nebo šlachy zůstaly bez 
poškození. Navíc tlustí gladiátoři byli 
zárukou mnohem lepší show. Římané 
i diváci jiných národností na hrách 
nejvíc zbožňovali, když tekly co 
největší potoky krve. A právě v tom 
vrstva tuku pomáhá také: povrchová 
zranění z narušené tukové vrstvy 
sice krvácejí poměrně mohutně, ale 
přitom nejsou životu nebezpečná 

a celkem rychle se hojí. Gladiátor 
tam mohl předvést skvělou show 
(rozuměj – zakrvácet půlku arény), 
a přitom přežil.

GLADIÁTORSKÁ ŠKOLA V EFEZU
Profesor Coleman z Harvardu studo-
val na tělesných pozůstatcích gladi-
átorů, jak vypadalo typické zranění, 
které bojovníka z arény připravilo 
o život. Výsledky byly docela pře-
kvapivé – ukázaly totiž, že gladiátora 
jen tak něco nezabilo. Drtivá většina 
smrtelných zranění šla do hlavy. 
Archeolog zkoumal kostry nalezené 
v gladiátorské škole v Efezu a výsled-
ky nečekal; všechny druhy gladiátorů 
(až na jeden) byly vybaveny přílbami 

a helmicemi, které měly hlavu chrá-
nit – zjevně to však nestačilo. Respek-
tive gladiátoři věděli moc dobře, že 
útoky na tučná těla nepřátel nemají 
moc smysl; způsobit jim smrtelný 
zásah nebylo vůbec snadné. A tak ra-
ději útočili na hlavu. Tento nález také 
ukazuje na brutalitu zápasů.

TROJZUBCEM NEBO PALICÍ 
DO HLAVY
Tři studované mrtvoly gladiátorů měly 
lebku probodnutou trojzubcem – 
oblíbenou to zbraní rettiariů, kteří ji 
kombinovali se sítí. Ale rovnou deset 
lebek bylo rozbitých palicemi. Taková 
zranění zjevně nemohla nastat přímo 
v aréně, nejspíš šlo o těžce zraněné 

Rekonstrukce zápasu gladiátorů Gladiátoři na mozaice nalezené na Kypru, konec 3. století našeho letopočtu

 TLUSTÍ GLADIÁTOŘI BYLI ZÁRUKOU MNOHEM 
LEPŠÍ SHOW. ŘÍMANÉ I DIVÁCI JINÝCH 

NÁRODNOSTÍ NA HRÁCH NEJVÍC ZBOŽŇOVALI, 
KDYŽ TEKLY CO NEJVĚTŠÍ POTOKY KRVE. 
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Starořímský vlys zobrazující gladiátora a jeho zápas se šelmou

gladiátory, kteří byli po zápase 
„doraženi“, aby se netrápili. Pouze tři 
ze zkoumaných šedesáti zemřeli na 
zranění mimo hlavu.
Archeolog George Villes na základě 
italských a francouzských vykopá-
vek dokonce stanovil, jak velká byla 
šance gladiátora přežít zápas v aréně. 
I jeho čísla ukazují, že gladiátoři vedli 
poměrně bezpečné životy – zejména 
vzhledem k rizikovosti své doby. Až do 
2. století našeho letopočtu byla šance 
gladiátora, který vstoupil do arény, že 
ji neopustí živý, asi jedna ku deseti. 
Mezi 2. a 3. stoletím však brutalita 
her zjevně o hodně stoupla: tehdy už 
šance na smrt v aréně stoupla asi na 
30–35 %! Podle kvalifikovaných od-
hadů v této době diváci nedopřávali 
bojovníkům v aréně milost, tedy onen 
pověstný palec nahoru.

ŠANCE NA PŘEŽITÍ
Čím zkušenější však gladiátor byl, 
tím víc jeho šance přežít boj rostly. 

Villesova statistická data ukazují, že 
pokud se dostal gladiátor mezi při-
bližně 15 % nejlepších, byl už v aréně 
prakticky nesmrtelný. Diváci totiž tyto 
bojovníky milovali natolik, že i když 
byl gladiátor poražen, dav nadšených 
fanoušků si pro něj stejně vyžádal 
milost. Jen tak mohl jejich favorit, kte-
rému třeba zrovna nepřála štěstěna, 
přijít do arény příště a předvést tam 
další báječně krvavou show. Palec 
nahoru byl ve skutečnosti signálem, 
že má vítězný gladiátor poraženého 
zabít.
Filmy a seriály nám často ukazují gla-
diátory jako zotročené barbary, kteří 
jsou v nuzných podmínkách nuceni 
prolévat krev pro potěchu bohatých. 
Pravda ale byla někde trochu jinde. 
Zpočátku proti sobě bojovali oprav-
du hlavně otroci nebo odsouzení 
zločinci, kteří se účastnili pohřeb-
ních obřadů. Zápasy mezi těmito 
bojovníky měly být projevem ctností, 
které zaživa prokázal nebožtík. Podle 

GLADIÁTORSKÁ DIETA
V několika starověkých 
pramenech se o gladiátorech 
mluví jako o „hordearii“ – neboli 
ječmenožroutech. Rakouští 
archeologové Kanz a Grossschmidt 
ve svých rozborech koster gladiátorů 
potvrdili, že toto označení bylo velmi 
trefné. Gladiátoři totiž většinu života 
strávili na vegetariánské dietě, jejíž 
hlavní složkou byl právě ječmen. 
Proteiny zvířecího původu zřejmě 
ve stravě bojovníků téměř nebyly. 
A to ne ve srovnání s dnešními lidmi, 
kteří jedí nejvíc masa v dějinách, 
ale oproti běžným obyvatelům 
starověkého Efezu. Kromě ječmene 
patřily do gladiátorského jídelníčku 
také luštěniny a salát. Tato dieta 
ale představovala pro bojovníky 
z arény i řadu problémů. Bez uhlíku to 
prostě nejde, a ten je obsažen právě 
hlavně v mase. A protože se maso 
ke gladiátorům nedostávalo (proč, 
to zatím historici přesně nevědí), 
museli brát už před dvěma tisíci lety 
tito válečníci potravinové doplňky 
a náhražky. Ty spočívaly hlavně 
v mouce z kostí a zuhelnatělého 
dřeva. Tyto směsi (jejichž přesné 
složení také doposud neznáme) 
posilovaly kosti – byly totiž bohaté 
na vápník. Ten je na jídelníčku 
i  u většiny dnešních sportovců.

PO STOPÁCH HISTORIE
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římské víry lidská krev očišťovala duši 
zemřelého. K výraznému rozšíření 
her došlo na konci 1. století př. n. l., 
kdy začali vládní úředníci pořádat 
hry kvůli uspokojení mas. V 1. století 
n. l. se postavení gladiátorů výrazně 
proměnilo. Gladiátorské souboje měly 
své přísné předpisy a pravidla. Proti 
sobě stáli bojovníci podobné velikosti 
i zkušeností, nebývalo zvykem, že by 
se nezkušený vyhublý otrok postavil 
zkušenému obrovi. Zároveň nebylo 
obvyklé, aby aréna byla poseta mrt-
vými těly gladiátorů. Když byl jeden 
z bojovníků vážně zraněn, zasáhli 
rozhodčí. Smrt gladiátora totiž nebylo 
něco, co by se finančně vyplatilo. 
Když gladiátor zemřel, všechen jeho 
výcvik a náklady na byt a stravu přišly 
vniveč. Ztráty za zabitého bojovníka 
navíc hradila škola gladiátora, který jej 
usmrtil, takže zabíjení rozhodně neby-
lo v zájmu gladiátorských škol.

ZÁPASNICKÉ CELEBRITY
Zpočátku se k životu gladiátora upiso-
vali existenční zoufalci a bývalí vojáci 
bez pořádné práce, později se ale her 
začali účastnit i lidé z bohatších vrs-
tev, dokonce i senátoři. Gladiátoři už 
dávno nežili v klecích, užívali si života 
v luxusu a žili životem současných 

celebrit. Na veřejných místech visely 
jejich portréty, prodávaly se hliněné 
figurky s jejich podobou, dokonce 
doporučovali produkty. Zároveň 
se z nich stávaly sexuální symboly, 
ženy nosily šperky namočené v krvi 
gladiátorů a používaly masti smíšené 
s jejich potem. Brutální sport tak při-
nášel prestiž a nebývalou popularitu. 
Brutalita byla ale nakonec tím, co oblí-
benému sportu zlomilo vaz.
Obměkčit srdce rozvášněného publika 
se roku 404 n. l. pokusil mnich z vý-
chodu, později známý jako svatý Tele-
machus. Ten vnikl 1. ledna toho roku 
do římského Kolosea a pokoušel se 
zastavit gladiátorské boje, jakož i oběti 
pohanským bohům. Co následovalo, 
je předmětem několika historických 
verzí. Podle jedné z nich nařídil prefekt 
města gladiátorům, aby Telemacha 
zabili. V jiné verzi se dav, který se těšil 
na dobrý zápas, rozvášnil a mnicha 
ukamenoval. V každém případě byl 
nevinný muž, křesťanský mnich, jenž 
hrami opovrhoval, zavražděn přímo na 
místě utkání. Tehdejší císař Honorius, 
sám vyznávající křesťanské hodnoty 
a snažící se potírat pohanská nábo-
ženství a kulty, byl událostí natolik 
zhrozen, že ještě toho roku gladiátor-
ské zápasy úplně zrušil. ◾

Římské Koloseum je nejproslulejší starověkou arénou.

PODZEMÍ KOLOSEA
Gladiátoři mířili do arény z rozsáhlého 
hypogea, podzemního areálu, 
který je nyní nově zpřístupněn i pro 
turisty. Před pandemií koronaviru 
jich navštěvovalo Koloseum ročně 
okolo šest milionů. V minulosti bylo 
hypogeum celé osvětleno svíčkami, 
protože ale bylo původní přízemí arény 
dávno zničeno, z horních pater proniká 
do kdysi nepřístupných hlubin sluneční 
světlo. „Hypogeum bylo zákulisím, 
místem všech příprav i skladištěm 
veškeré techniky od rekvizit až po 
zvířata, která se následně dopravovala 
pomocí výtahů a nákladních zdviží,“ 
vysvětluje ředitelka Archeologického 
parku Koloseum Alfonsina Russo. Na 
obnově hypogea se začalo pracovat 
v roce 2018 a do restaurování se 
zapojily i soukromé subjekty, včetně 
módní značky Tod´s v zastoupení 
ředitele společnosti Diega Della Valle. 
Získané finance ve výši 25 milionů 
eur bylo možné využít na postupy, 
díky kterým se památka co nejvíce 
přiblížila své někdejší podobě. Tým 
čerpal z výsledků fotografických 
průzkumů, důkladně mapoval 
povrch jednotlivých částí Kolosea 
a pomalu z nich vymýval stoletou 
špínu v podobě nejrůznějších nánosů 
a mikroorganismů, jako jsou řasy 
nebo lišejníky. V některých částech 
museli restaurátoři dokonce odstranit 
stopy po předchozích úpravách, 
které se buďto časem rozpadly, 
nebo pro ně dnes existují materiály, 
jež lze označit za autentičtější.
Koloseum, arénu pro 50 až 70 tisíc 
diváků, nechal v roce 72 př. n. l. 
vybudovat císař Vespasián. Vznikalo 
osm let a bylo slavnostně otevřeno 
hrami trvajícími sto dní. Nebyl to 
však Vespasián, kdo arénu otevíral, 
nýbrž jeho syn Titus, který měl rovněž 
přihlížet smrti až pěti tisíců zvířat, 
která byla v průběhu úvodních her 
zabita v aréně i mimo ni. Po pádu 
Římské říše sloužilo Koloseum jako 
obydlí či skladiště materiálu pro 
další stavební práce v okolí města. 
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ČESKOSLOVENŠTÍ 
LEGIONÁŘI 

KDYSI STŘEŽILI 
OBROVSKÝ 

RUSKÝ POKLAD.
CO SE S NÍM NAKONEC STALO?

Před první světovou válkou mělo Rusko třetí největší zlaté rezervy 
na světě, víc zlata měly jen USA a Francie. Když vypukla občanská 

válka, východní fronta se začala hroutit a německá vojska se hrnula 
do Ruska, bolševická vláda přesunula téměř 500 tun zlata v podobě 

zlatých prutů, mincí a nejrůznějších předmětů z hlavního města 
Petrohradu, který byl příliš blízko západní hranice Ruska, do Kazaně.

Text: Miroslav Honsů — Foto: Wikimedia Commons
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Toto velké obchodní 
město na transsibiřské 
magistrále ležící asi 
640 km východně od 
Moskvy představovalo 
dobrou volbu – ov-

šem jen do okamžiku, než se před 
jeho branami objevily v srpnu 1918 
jednotky protibolševických ruských 
sil podporované československými 
legionáři, kteří se významného města 
překvapivým útokem zmocnili. Do 
rukou jim při tom padly nejen velké 
zásoby zbraní a vojenského materiá-
lu, ale především ruský zlatý poklad 
v hodnotě 651 535 834 rublů.

BITVA O KAZAŇ
Kazaň ležící na Volze, a zároveň na 
významné železnici, byla pro dal-
ší průběh občanské války klíčová. 
Odsud vedla cesta do Povolží a dále 
na Moskvu a armáda financovaná ze 
zlatého pokladu ruských carů by měla 
velkou šanci zvrátit běh dějin. Tohle 

všechno si bolševici velmi dobře 
uvědomovali, a proto se na začátku 
září 1918 začaly ke Kazani přesouvat 
oddíly Rudé armády vedené Lvem 
Trockým. Poklad už ale v té době ve 
městě nebyl. Vojáci ho stačili přeložit 
na říční lodě a po Volze odvézt do 
Samary. Bylo to správné rozhodnu-
tí – bitva o Kazaň, která začala 5. září 
a trvala pět dnů, skončila porážkou 
protibolševických sil a ztrátou města. 
Ústup kryli českoslovenští legionáři, 
kteří se vyznamenali hlavně v ob-
ranných bojích na vrchu Sokolka. 
Desetinásobné přesile tady odolávalo 
130 Čechoslováků.

POKLAD NA KOLEJÍCH
Poklad byl teď v rukou Komuče, jak 
se nazývala vláda, kterou v Samaře 
založili eserští členové bolševiky roze-
hnaného Všeruského ústavodárného 
shromáždění. Jak zdůrazňuje historik 
Pavel Jaroslav Kuthan, poklad byl po 
celou dobu doprovázen úředníky ruské 

státní banky a strážili ho výhradně ruští 
vojáci. Zlaté pruty a mince ale nebyly 
v bezpečí ani v Samaře, a poklad byl 
proto naložen na 80 železničních vagó-
nů a odvezen po transsibiřské magis-
trále do Ufy. Z obavy před tím, aby se 
pokladu nezmocnily jiné protibolševic-
ké skupiny formující se na Sibiři, požá-
dala nakonec samarská vláda o pomoc 
při ochraně zlata československé 
legionáře. „Aby však nedošlo k mylné-
mu vnímání této záležitosti, jednalo se 
pouze o vnější stráž vlaků – tj. jednotky 
byly rozestavěny ve vnějším koridoru 
kolem vagonů se zlatem,“ píše historik 
Pavel J. Kuthan. „Vagóny vlaků byly 
zapečetěny a hlídány a spravovány 
nadále úředníky nejen ruské Státní 
banky (ti se zlatým pokladem cestovali 
již z Kazaně), ale i samarské vlády.“

ADMIRÁL KOLČAK
Čechoslováci strážili zlatý poklad 
i při jeho dalších přesunech do 
Čeljabinsku a dále do Omsku, kde se 

Českoslovenští legionáří táboří na Sibiři.

CIVILIZACE
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Kolčak při inspekci svých vojsk Admirál Kolčak

Obrněný vlak z doby první světové války

PO STOPÁCH HISTORIE

POBYTY NA HORÁCH
ZA SUPER CENY
Užijte si zimní dovolenou snů

Objevte stovky výhodných pobytů

v listopadu 1918 chopil moci admirál 
Alexandr Vasilijevič Kolčak. Ten spolu 
s mocí převzal i zlatý poklad a ihned 
ho začal utrácet za nákup zbraní a vý-
stroje. Ani carské zlato ale k zastavení 
Rudé armády nestačilo. Protibolševic-
ká fronta se hroutila a admirál Kolčak 
s bojeschopnými jednotkami pomalu 
ustupoval dále po magistrále k Vladi-
vostoku. Ve druhé polovině prosince 
1919 dorazily Kolčakovy vlaky, včetně 
již jen 28 vagónů se zlatým pokladem, 
do Nižněudinsku. O osudu ohrožené-
ho zlata v té době jednaly i dohodo-
vé mocnosti, k žádnému řešení ale 
nedospěly. V Nižněudinsku se mezitím 
prudce zhoršila bezpečnostní situa-
ce, a dokonce hrozilo, že se pokladu 
zmocní bolševiky podněcovaná chu-
dina. Zlato tak nakonec 4. ledna 1920 
opět převzali Čechoslováci.
Generál Jan Syrový, velitel Čs. armád-
ního sboru, nechal vagóny zkontro-
lovat a komise složená ze tří česko-
slovenských a tří ruských důstojníků 

CARSKÉ ZLATO ALE K ZASTAVENÍ RUDÉ ARMÁDY 
NESTAČILO. PROTIBOLŠEVICKÁ FRONTA SE 

HROUTILA A KOLČAK S BOJESCHOPNÝMI 
JEDNOTKAMI USTUPOVAL K VLADIVOSTOKU.
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z Kolčakova doprovodu o převzetí 
„zlatého“ vlaku vyhotovila zápis. Podle 
historika Pavla J. Kuthana „vše sou-
hlasilo se seznamem, vyhotoveným 
ruskými úřady v Omsku. Bylo tedy 
komisí konstatováno, že je přebírán 
zlatý poklad v takovém stavu, v jakém 
opustil Omsk v době jeho pádu do 
bolševických rukou“.

POKLAD NAPOSLEDY 
MĚNÍ MAJITELE
Pro československé legie ustupující 
za neustálého dotírání Rudé armády 
po magistrále k Vladivostoku byl ale 
poklad přítěží. Do nově vzniklého 
Československa si ho odvézt nemohly 
a jeho ochrana byla komplikovaná. 
Protibolševický odpor Rusů prakticky 
skončil, poklad neměl kdo převzít. 
Návrh předat ho Japoncům ztrosko-
tal na nesplnitelných podmínkách 
japonské strany. Aby se mohly legie 
vůbec v klidu stáhnout, uzavřelo 

nakonec československé vojsko na 
Rusi 7. února 1920 dohodu o příměří 
se sovětskou vládou. Její součástí 
bylo i předání admirála Kolčaka a rus-
kého zlatého pokladu Rudé armádě 
v Irkutsku. Znovu byla vytvořena 
komise, která měla poklad zkontrolo-
vat. „Celkem byl zlatý poklad zkontro-
lován smíšenou předávací komisí dne 
1. března 1920 ve výši 5143 bedniček 
a 1678 pytlíků se zlatem. Jako posled-
ní československá stráž (spolu se so-
větskou stráží) hlídal zlatý poklad 
za československou stranu oddíl 
2. kulometné roty 10. čs. střeleckého 
pluku (velitelem podplukovník A. M. 
Číla, známý a oblíbený velitel). Kolem 
19. hodiny i tento oddíl, jako poslední 
z celého Československého armádní-
ho sboru, odjel z Irkutska na východ 
směrem k Vladivostoku,“ popsal po-
slední změnu majitele kdysi ohromují-
cího ruského zlatého pokladu historik 
Pavla J. Kuthan.

LEGENDA O RUSKÉM POKLADU
A právě v tomto momentě se zrodily 
legendy o ztraceném zlatém pokladu, 
který se údajně za vydatného přispění 
československých legionářů rozply-
nul podél transsibiřské magistrály. 
Kam později Sověti poklad přesunuli 
a jak ho případně využívali k posílení 
své moci, není zřejmé. Jen v mnoha 
českých, moravských nebo sloven-
ských domácnostech, do nichž se 
57 000 legionářů ze Sibiře postupně 
vrátilo, se tradují historky o zlatých 
mincích velkých jako dlaň s dvou-
hlavým orlem ruských carů na rubu. 
Za více než 100 let, které od návratu 
legionářů z Ruska uplynuly, ale nikdo 
ruské zlato ani jeho část neviděl. S le-
gendou o rozkradeném pokladu tak 
legionáři bojují dodnes. ◾

CIVILIZACE

Admirál Kolčak v roce 1916 Kolčak (uprostřed) v New Yorku
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KOMUNISTICKÝ KRÁL ŠUMAVY
Josef Hasil (narozen 8. února 1924) žil dlouhá léta na 
předměstí Chicaga. Zemřel 16. listopadu 2019. O jeho 
dobrodružném životě a životě na česko-německých 
hranicích v prvních letech komunistické vlády se 
dočtete například v knize Návrat Krále Šumavy 
od novináře a spisovatele Davida Jana Žáka. 
Nejspíš si ale v této souvislosti vzpomenete i na 
kontroverzní film Král Šumavy z roku 1959. Film tehdy 
teprve 11letému komunistickému režimu posloužil jako 
agitační filmový mlýnek na maso – v ruinách Kvildy 
semlel do jediné hmoty slavné šumavské pašeráky, 
komunistické strážce hranic, vysídlené pohraničí 
i osobitou šumavskou přírodu, aby si ve zručné režii 
Karla Kachyni vyřídil účty nejen se všemi odpůrci 
nového řádu, ale především se starou Šumavou.
Děj filmového Krále Šumavy se odehrává na Kvildě – 
to si Kachyňa vymínil. Komunističtí našeptávači mu 
nabízeli, ať si vybere nějakou úhlednou vesničku, 
ale režisér prosadil svou. Kvilda měla před 
válkou asi 1200 obyvatel, dnes jich v oblíbeném 
letovisku žije 133. V době natáčení filmu to ale 
byla zcela vybydlená a vydrancovaná vesnice.
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VE STOPÁCH 
KRÁLE 

ŠUMAVY

Kudy vodil jeden z králů Šumavy, strážmistr SNB Josef Hasil, 
v měsících po únoru 1948 uprchlíky, kteří chtěli nebo museli utéct 

před novým komunistickým režimem? Zapomeňte na močály z filmu 
Král Šumavy. Hasilova nejčastější cesta v podstatě kopírovala 

prastarou Zlatou stezku, po níž se do Čech už před tisícovkou let 
dopravovaly sůl a další zboží z Bavorska.

Text: Miroslav Honsů — Foto: Shutterstock

TRAVEL ZOOM
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Od Soumarského mostu přes meandrující 
Vltavu by to po silnici bylo k hranicím 
necelých devět kilometrů. Silnici ale Král 
Šumavy volil jen tehdy, když opravdu 
spěchal – pravidelně ji totiž kontrolovaly 
hlídky SNB.

Na Krále Šumavy pasovala Josefa Hasila ve svých spisech 
sama Státní bezpečnost, ale to bylo až poté, co se z převaděče 
stal kurýrem a agentem-chodcem americké vojenské kontra-
špionážní služby CIC. Do té doby Hasil sloužil u pohraničního 
útvaru Josefův Důl u Zadní Zvonkové. Útvar pokrýval dlouhý 
úsek hranice, hlídek bylo málo a Hasil měl dokonalý přehled 
o jejich trasách – pokud zrovna nikoho nepřeváděl, šlapal po 
šumavských kopcích se samopalem coby strážce hranice.

CESTY PRO GAZY
Hasilovu trasu od Soumarského mostu si můžete bez 
problémů vyzkoušet na vlastní kůži. Zážitek to bude silný, 
i když nepůjdete v noci, nebudete brodit ledovou Vltavu 
a na rukou vám nebude klimbat pětileté dítě uspané od-
varem z makovic. Také nejspíš nepovlečete bláznivě těžký 
batoh (bez funkčního polstrování), nebo dokonce neprak-
tický kufr. I cesta povede trochu jinudy, určitě se vyplatí 
držet se turistických značek – zase tolik se od převaděčské 
trasy neodchýlíte a půjdete rychleji. Až budete stát u Me-
chového potoka, který kopíruje státní hranici, budete mít 
v nohách nějakých třináct kilometrů. Připravte se ale na to, 
že i lesní cesty jsou tu pěkně asfaltované a projektované 
podle pravítka – to aby se mohli pohraničníci rychle pře-
souvat z místa na místo. Tyto „cesty pro gazy“ vás budou 
provázet úplně všude.

SOUMARSKÉ RAŠELINIŠTĚ
Informace v úvodu, že na trase Krále Šumavy nenarazíte na 
močál, není úplně přesná. Soumarský most si totiž Josef 

Hasil jako začátek své stezky nevybral náhodou. Most mezi 
Lenorou a Volary, který dnes znají hlavně vodáci (dostane-
te se sem pohodlně po silnici nebo vlakem), je široko da-
leko jediným přirozeným přechodem přes Teplou Vltavu – 
jinde byste na okolních slatinách a rašeliništích riskovali 
promočené boty. Věděli to i kupci, kteří s karavanami solí 
naložených soumarů právě tudy už před tisíci lety mířili 
z Bavorska do Čech.
Východně od mostu se po pár stech metrech rozprostírá 
Soumarské rašeliniště. Tudy Hasil sice nechodil, minimál-
ně jednou ho sem ale zahnala nouze. Došlo k tomu, když 
narazil na připravené příslušníky SNB a po přestřelce se jim 
snažil uniknout rašeliništěm a pak vodou Vltavy. Rašeliniště 
dnes vypadá úplně jinak než za Hasilových časů. Od 70. let 
do roku 2000 tady probíhala průmyslová těžba a 80 pro-
cent rašeliny je pryč. Dnes tu rostou náletové břízky a bo-
rovice blatka, místo rašeliníků sem vtrhly traviny.

ÚDOLÍ MEZI KOPCI
Hasilova cesta v podstatě kopíruje údolí Zlaté stezky 
vedoucí mezi vysokými kopci. Po levé ruce tak budete mít 
postupně Stožec (1064 m) a Kapraď (1025 m), napravo se 
potáhne Radvanovický hřbet (1012 m) a pak Žlebský kopec 
(1079 m). Za rašeliništěm se cesta napojí na zelenou a pak 
žlutou značku a převede vás přes Vltavský luh a po mostku 
i přes vlastní Vltavu. Přes ni museli uprchlíci většinou 
brodit s věcmi svázanými do uzlíku nad hlavou. Představa 
to není nijak lákavá, hlavně když máte před sebou ještě 
pořádný kus cesty.
První osídlení na cestě je vesnička Dobrá, roztažená 
kolem jediné silničky. Hasil se jí vyhýbal, vy nemusíte. 
Ve vesnici zbyla menší část domů, většinu komunisté 
zbourali – hospoda, v létě obležená cyklisty, naštěstí zůsta-
la. Za Dobrou se stále po žluté značce prosmýknete lesem 
kolem Stožce. 

Šumavská příroda Památník králům Šumavy poblíž Kvildy

PLANETA
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VYSÍDLENÉ PÁSMO
Vaším cílem jsou teď České Žleby. Přivítají vás pěkným 
krpálem, vyšlápnete ho po silničce ze Stožce. Samotná 
vesnice dostala jméno podle vodních žlabů, u kterých se 
napájeli soumaři putující po Zlaté stezce. Pokud se vám 
bude zdát, že u místního hřbitova chybí kostel, nezapo-
mínejte, že jste v bývalém pohraničním pásmu. Vesnice 
měla v roce 1930 1200 obyvatel, v roce 2011 jich tu žilo 
62. Kostel komunisté zbourali v roce 1965 údajně proto, že 
jeho neutěšený stav ohrožoval děti na cestě do školy. Mezi 
Českými Žleby a pár kilometrů vzdálenou hranicí se každá 
druhá louka nějak jmenuje. Je to tím, že vlastně nejde 
o louky, ale o bývalé vesnice. Radvanovice, Horní Cazov, 
Dolní Cazov, Kamenná Hlava… Všechny se ocitly v zakáza-
ném pásmu a byly v 50. letech kompletně zbořeny.

KAMENNÁ HLAVA
Zdejší nejpůsobivější pomník komunistické vlády se jmenuje 
Kamenná Hlava. Narazíte na ni, když se ze Žlebů vydáte po 

Zlaté stezce dál k hranici. Hned na kraji Žlebů byly první 
„dráty“ a dobře patrná linie železné opony vás vpustí na 
tehdejší území nikoho. Jenže až do druhé světové války 
to rozhodně liduprázdná země nebyla. Osada Kamenná 
Hlava měla 88 obyvatel a neuvěřitelně krásnou polohu na 
táhlých kopcích a svazích spadajících směrem k bavorské 
hranici. Jen hromady kamenů a podivné shluky stromů dnes 
označují jednotlivé domy a usedlosti. Okolní louky jsou 
odděleny dlouhými kamennými zídkami – snosy. Kameny 
zde po staletí vršili místní sedláci jednak proto, aby se jich 
zbavili, a také aby označili hranice pozemků. Tady už se král 
Šumavy cítil v bezpečí – dlouhé linie zídek táhnoucích se 
přes oba Cazovy až k hraničnímu Mechovému potoku mu 
nabízely ochranu a v noci usnadňovaly orientaci.

DVA POMNÍČKY
Přesto i zde číhala smrt. V říjnu 1948 Hasila dopadli, dostal 
devět let těžkého žaláře a deset let bez občanských práv. 
Z uhelného dolu v Horním Jiřetíně u Mostu se mu už v květ-
nu 1949 podařilo uprchnout a projít přes Plzeň na Šumavu 
a do Bavorska. Potkal se tam se svým bratrem Bohumilem 
a oba se přihlásili do služeb americké CIC. Od té doby vodili 
přes hranice oběma směry a na Prachaticku, Strakonicku 
a Písecku založili síť spolupracovníků.
13. září 1950 se oba bratři vypravili do Čech mimo jiné pro-
to, aby převedli Bohumilova ročního syna. Asi 400 metrů 
od hranice na ně ale čekal oddíl SNB. V divoké přestřelce 
byl Bohumil Hasil těžce zraněn a druhý den v Českých 
Žlebech zemřel. Josefovi se podařilo uniknout zpět do 
Bavorska. Na místě přestřelky najdete pomníček, další pak 
můžete vidět na silnici mezi Českými Žleby a Soumarským 
mostem. Pomník připomíná mladšího strážmistra SNB 
Rudouše Kočího, který zde byl 7. prosince 1949 zabit při 
střetu se skupinou Josefa Hasila. ◾

Dobrodružství
Každou neděli ve 20.00–22.00

Ukázka elektrického drátu na hranicích za komunismu Bohumil Hasil v roce 1920

TRAVEL ZOOM

ČESKÝ VÝROBCE SPOTŘEBIČŮ NA DŘEVO A HNĚDÉ UHLÍ

KVS EKODIVIZE, a. s., závod Dvorce



6060 PLANETA

CO JSTE O MAJÁCÍCH MOŽNÁ NEVĚDĚLI…
— Vůbec prvním majákem byl egyptský Faros 

v Alexandrii postavený ve třetím století před naším 
letopočtem. Navrhl ho Sostratos z Knidu a stál mnoho 
let, než ho postupně zničily bitvy a zemětřesení.

— Prvním americkým strážcem majáku byl George 
Worthylake. Jeho roční plat činil 250 dolarů. 
Podle dnešních měřítek by to odpovídalo zhruba 
16 000 dolarů. V průběhu 19. století se plat hlavních 
strážců pohyboval od 250 do 600 dolarů, ostatní 
dostávali méně. Výjimkou byl západ, kde v době zlaté 
horečky dostávali hlídači mzdu ve výši 1000 dolarů. 

— Nejsilnější optika majáku vytváří světlo viditelné 
až na vzdálenost 40 kilometrů. Některá letadla 
však hlásila, že zachytila světlo ve vzdálenosti více 
než 60 kilometrů, a to díky odrazům od mraků.

— Finsko omylem postavilo maják ve Švédsku. Stalo se to 
proto, že část hranice mezi oběma zeměmi neobvyklým 
způsobem protíná ostrov Märket, který byl rozdělen na 
základě Fredrikshamnské smlouvy v roce 1809. Finové 
začali stavět svůj maják na nejvyšším bodě ostrova, který 
považovali za území nikoho. To byl ale omyl. Jednalo 
se o švédskou půdu. Situace se vyřešila jednoduše. 
Uzavřela se dohoda nová, a to o změně hranice.
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VZNEŠENÉ 
MAJÁKY

  
PĚT NEJZAJÍMAVĚJŠÍCH  

STRÁŽCŮ POBŘEŽÍ

Text: Markéta Foktová — Foto: autorka a Shutterstock

Lidé majáky milují. Jsou symbolem síly a ochrany. Každý je jiný 
a každý má svůj osobitý příběh. Postaveny byly na nejrůznějších 

místech na světě od sopek po písečné duny.

TRAVEL ZOOM
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Majáky, které známe dnes, se 
na pobřežích začaly objevovat 
přibližně v 18. století díky růstu 
transatlantického obchodu a také 
stále větší potřebě zajistit bezpečnost 
obchodních lodí před ztroskotáním. 

Zpočátku se jako zdroj světla používala pevná paliva, 

jako je dřevo, nebo kapalná paliva, například velrybí 
tuk. To se změnilo ve druhé polovině 19. století po 
revolučním vynálezu Argandovy lampy. Dnes jsou 
v provozu i majáky na jaderný pohon. Jejich architektura 
je nesmírně rozmanitá. Některé jsou čtvercové, jiné 
kulaté, kuželovité, obdélníkové, ale najdou se také 
osmiúhelníkové. 

1. 
MAJÁK HOOK – PRADĚDEČEK VŠECH MAJÁKŮ,  
VELKÁ BRITÁNIE
Máte rádi syrovou anglickou či skotskou krajinu? Není 
to nic proti přírodě jihu Irska, zejména pak poloostrova 
Hook, jehož vody často navštěvují majestátní velryby, jako 
je keporkak s jazykem velkým jako automobil. Právě tady 
v hrabství Wexford stojí druhý nejstarší provozní maják 
na světě – Hook (hned po Herkulově věži ve Španělsku). 
K nebi zde hledí od třináctého století, kdy ho založil 
William Marshal, „nejlepší rytíř, který kdy žil“, který své 
věrné služby poskytoval pěti králům. Prvními správci světla 
byli mniši, kteří se o „háček“, jak se majákové věži v ang-
ličtině říká, starali až do roku 1641. Ti poctivě s železnou 
pravidelností v koruně věže zapalovali oheň, aby varovali 
námořníky před skalnatým pobřežím. Světelníci s rodinami 
žili v majáku až do roku 1977. Na plně automatizovaný pro-
voz byl maják převeden až koncem tisíciletí. I když maják 
působí velmi elegantně až lehce, není to rozhodně žádná 
éterická stavbička. Zdi jsou silné až čtyři metry, podobně 
jako na některých hradech. 

Maják Hook ale není jedinou atrakcí, za kterou se na stej-
nojmenný poloostrov sjíždějí turisté. Lidi odjakživa fas-
cinovaly tajemné příběhy. Jeden takový může nabídnout 
i nedaleké panské sídlo Loftus Hall, které je považováno za 
jedno z nejstrašidelnějších míst v Irsku. Ani za téměř dvě 
stě padesát let nenašel klid duch Anny Loftusové, která prý 
spatřila ďábla. Psal se rok 1775, když u pobřeží v silné bouři 
uvízla loď. Obyvatelé panství se ujali jednoho tajemného 
cestujícího, kterého si rychle oblíbili. Jednoho večera 
společně hráli karty, když si Anna všimla, že atraktivní mla-
dík má místo nohy kopyto. V tu chvíli návštěvník proletěl 
střechou. Ze svého úleku se mladá žena nikdy nevzpama-
tovala. Pořád jen seděla ve svém oblíbeném pokoji a hle-
děla z okna. Nejedla ani nepila. V této poloze prý nejen 
zemřela, ale byla v ní i pohřbena. Od té doby zde dochází 
ke zvláštním poltergeistským aktivitám. Někteří lidé při ná-
vštěvě trpěli záchvaty paniky. Po chodbách se prý potuluje 
Annin duch a její obraz se občas objevuje na fotografiích. 
Tím děsivý příběh ale nekončí. Při rekonstrukci oblíbené 
místnosti Anny se našlo zazděné tělíčko novorozence. Že 
by to byl pozůstatek romantického vzplanutí mezi Annou 
a neznámým mužem, jehož jí do života přinesla bouře?

PLANETA
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3. 

MAJÁK TOURLITIS – KAMENNÁ LÁSKA,  
ŘECKO
Maják Tourlitis je jedinečný. Nejen proto, že je jediným 
majákem v Evropě postaveným na skále v moři, ale také 
protože je ztělesněním nekonečné lásky otce ke své dceři, 
o kterou přišel. Malebný strážce moře se tyčí u pobřeží pří-
stavního města Chora řeckého ostrova Andros naproti be-
nátskému hradu. Po deseti letech usilovné práce a neuvě-
řitelné trpělivosti a zručnosti dělníků, kteří do skály vytesali 
točité schodiště, se poprvé rozsvítil první lednový den roku 
1897. Má výšku sedm metrů a ohniskovou výšku 36 metrů 
s luminiscencí jedenácti námořních mil. Ve službě byl do 
druhé světové války, kdy ho zničily německé bomby. Na 
své znovuzrození si musel počkat do roku 1994, kdy na 
stejném místě vyrostla jeho věrná replika. Důvod, proč mu 
ropný magnát Alexandros Goulandris vzdechl druhý život, 
bere za srdce dodnes. Tento zámožný muž chtěl uctít pa-
mátku své zesnulé dcery Violandy. Replika majáku, jež stojí 
na kamenném jehlanu, který mezitím opotřebovaly povětr-
nostní vlivy, se zároveň stala vůbec prvním automatickým 
majákem v Řecku. Tourlitis je navíc prvním řeckým majá-
kem, který se objevil na řeckých poštovních známkách. 

2.
PEVNOST SÃO MIGUEL ARCANJO – KDYŽ SE 
PŘÍRODA ZBLÁZNÍ, PORTUGALSKO
Městečko Nazaré ve středním Portugalsku je šťastným 
místem, alespoň z pohledu turismu. To, co sem láká ces-
tovatele, jsou nejen malebné pobřeží, duchovní síla a stále 
živé tradice, ale především síla přírody. Ta svůj šarm naplno 
rozbaluje nikoli v létě, když slunce pálí, ale naopak v průběhu 
zimy. Od listopadu do února se sem sjíždí nejen ti největší 
surfařští blázni, ale i hodně zvědavých očí, která chtějí spatřit 
to, co nikde jinde neuvidí – největší vlny na světě. Může za 
ně speciální topografie dna a největší evropský podmořský 
kaňon, který dosahuje hloubky přibližně pěti kilometrů. Díky 
tomu tu místní vlny dokážou cestovat mnohem větší rychlos-
tí a přicházejí na pobřeží prakticky bez rozptylu energie.
Z této přírodní podívané se vám skutečně bude tajit dech, 
a nejen z té. Smysly se vám zjitří i při pohledu na nejodváž-
nější vyznavače surfařského umění, kteří se už nemohou 
dočkat konce roku. Jen jeden se však zapsal do Guinnesso-
vy knihy rekordů. Jmenuje se Garret Mc Namara. Svůj 
rekord, kterým přepsal dějiny, uskutečnil v listopadu 2011, 
když se svezl po čtyřiadvacetimetrové vlně. Tenhle výkon 
později o pár decimetrů překonal už jen Rodrigo Koxa. Na-
zaré se může pochlubit hned třemi záznamy v bibli rekor-
dů: měli tu největší vlnu, na které kdy kdo surfoval, největší 
vlnu, kterou kdy sjela žena, a největší vlnu, kterou kdy sjel 
kitesurfař. Chcete-li se také podívat, jak to vypadá, když 
příroda čaruje, zaparkujte nad pevností São Miguel Arcan-
jo, kterou zdobí krásný červený maják. V jeho útrobách se 
navíc dozvíte vše o nevídaném geologickém jevu a pro-
hlédnete si i prkna slavných surfařů.

TRAVEL ZOOM
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4. 
PHARE DU CAP LEUCATE – ČERVENOBÍLÁ  
ROMANTIKA, FRANCIE
Procházka chráněnou oblastí kolem útesů u vesnice Leuca-
te je protkána romantikou. Cestou dojdete i k pyramidové, 
plně elektrifikované věži, jejíž jasné světlo se rozsvěcuje 
každých deset vteřin a září na moři od roku 1951 až do 
vzdálenosti téměř čtyřiceti kilometrů. Leucate je tradiční 
středomořská vesnice s malebnými uličkami, přístavem, 
plážemi a jednou kuriozitou. Místní farmář Christoph Gui-
naut zde chová ústřice ve tvaru srdce. Jak to dělá, zatím 
nikomu neprozradil. Vše začalo ve chvíli, kdy mu jeho žena 
věnovala náhodně nalezeného mlže v tomto tvaru. V tu 
chvíli se rozhodl, že se pokusí vytvořit ústřice v podobě 
symbolu lásky. Nejen, že se mu to po několika pokusech 
povedlo, ale jeho zamilované ústřice se i rychle dostaly 
na stůl nejlepších restaurací, včetně těch michelinských. 
Zajímavé je, že je prý prodává za stejnou cenu jako ty běž-
né. Nedělá to pro peníze. Chce jen, aby lidé zažívali stejné 
emoce, jaké cítil, když srdcovou ústřici dostal on.

5. 
MAJÁK BIG SABLE POINT –  
ČERNOBÍLÝ HARLEKÝN, USA
Michiganské jezero je třetím největším v systému pěti 
Velkých jezer v USA a pátým největším na světě. Ušlechtilý 
maják v elegantním bíločerném hávu stojí na jeho východ-
ním pobřeží ve státním parku Ludington. Byl zbudován 
v roce 1867. Tehdy sem ještě nevedla žádná cesta, a proto 
musel být veškerý stavební materiál přivážen na lodích. Pla-
vidla byla až po strop naložena žlutavě krémovými cihlami 
z červené hlíny se zvýšeným obsahem vápna a síry. Ty po 
vypálení získávaly své typické krémové zbarvení. Cihly byly 
sice známé svou trvanlivostí, ale protože v oblasti působilo 
mnoho cihlářů, jejich kvalita se lišila. A tak se stalo, že ně-
které z nich nebyly vyrobené správně. Tenhle osud bohužel 
potkal i náš maják. Ve své původní kráse vydržel pouhých 
třicet pět let. Aby se nerozsypal úplně, byl převlečen do 
železného pláště. Big Sable Point byl vůbec posledním 
majákem na Velkých jezerech, do kterého byly zavedeny 
elektřina a vodovod. 

PLANETA

Tajný život majáků
22., 29. 1. a 5. 2. ve 21.00 
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Vlak vjíždí přímo na tržiště plné lidí. Katastrofa? V Thajsku vůbec ne. 
Jen místní kolorit stejně jako fritovaní štíři, mořští cikáni na bohem 

zapomenutém ostrůvku, pět a půl tuny zlata schovaných v sádře 
nebo vesnice, kde dávají texaskám vale.

KDYŽ 
BUDDHA 
UDEŘIL 

POZADÍM…
Text a foto: Michael Fokt

TRAVEL ZOOM
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Trainspotteři, ajznboňáci 
a vůbec šotouši všeho 
druhu, pozor! Nedaleko 
Bangkoku jsou hned dvě 
místa, kde můžete svou 
vášeň pro ohnivé oře 

uspokojit přímo vrchovatě. Na prvním 
z nich může být člověk k jedoucímu 
vlaku dokonce tak blízko, že si o něj 
málem odře nos. A když včas neu-
hne, tak i důležitější části své tělesné 
stránky.

TRH BLÁZNŮ A BLÁZNIVÝ FILM
Není se co divit, že se trhu Talad Rom 
Hub v provincii Samut Songkhram 
přezdívá „trh bláznů“. Kraby, ryby, 
nebo dokonce žáby či kukly bourců 
morušových k obědu si tu můžete 
koupit přímo na železničních kolejích. 
Stánky jsou nad nimi natěsnané úplně 
stejně jako na každém jiném thajském 
tržišti, takže se zdá zhola nemožné, 
aby tudy projížděly vlaky. Přesto 
k tomu dochází, a to hned osmkrát 

denně. Cestující zkrátka potřebují 
vystoupit na nedaleké konečné stanici 
Mae Klong.
Jakmile v dálce zahouká vlaková siré-
na, začnou se dít věci. Zdánlivě jedno-
litá hmota stánkových střech popraská 
jako ledové kry při jarním tání a ukáže 
se mezi nimi pruh modré oblohy. 
Trhovci odtlačí své živobytí jen tak 
daleko na stranu, aby mohl vlak projet, 
a zboží v nízkých ošatkách dokonce 
klidně nechají mezi kolejemi. Jakmile 
souprava projede, okamžitě natlačí 
sortiment zpět na koleje a začnou čile 
smlouvat, jako by se nechumelilo.
Druhé vlakové zastavení severový-
chodně od Bangkoku má příchuť 
hvězdného prachu, bohapustého 
výmyslu a tragédie zároveň. Most přes 
řeku Kwai dávno není dřevěný jako za 
druhé světové války a ve skutečnosti 
se také neklene přes řeku Kwai, ale 
Menám Kvé Noj. Stejnojmenný film 
ověnčený sedmi Oscary se navíc 
nenatáčel tady, ale na Šrí Lance. 

Turistům, kteří se u mostu fotí a čekají 
na projíždějící vlaky, to ale ani v nej-
menším nevadí a majitelům stánků se 
suvenýry teče do kapes nekonečný 
příliv peněz.
Nedaleké muzeum válečných hrůz 
naštěstí ukazuje, zač toho byl sku-
tečně loket. Mají tu lékařské nástroje 
vyrobené na koleně z odhozených 
lahví od japonského alkoholu, skrovné 
předměty denní potřeby válečných 
zajatců i kus látky, který nosili kolem 
beder a přezdívali mu „happy jap“. Při 
stavbě thajsko-barmské železnice jich 
zahynulo přes šestnáct tisíc.

ZLATO V SÁDŘE A ŠTÍŘI V OLEJI
Chcete pohádkově zbohatnout? Tak 
se staňte jeřábníkem. V Bangkoku 
by se vám to mohlo docela vyplatit. 
V roce 1955 jeden takový stěhoval 
třímetrovou sádrovou sochu Buddhy 
z jednoho skladiště do druhého. Když 
ji však zdvihl do vzduchu, lano jeřábu 
se přetrhlo a světec se poroučel 

Trhu Talad Rom Hub v provincii Samut Songkhram se přezdívá „trh bláznů“. Produkty místních si zde můžete koupit přímo z vlaku. 
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k zemi. Zpackaná práce? Ani náhodou! 
Celá akce byla na hmotnost sádry 
propočítaná dobře.
Když však Buddha udeřil pozadím 
o podlahu, sádra se rozpraskala a od-
halila něco mnohem těžšího. Kon-
krétně pět a půl tuny dočista pravého 
a blyštivého zlata za v přepočtu pět 
miliard korun. Staří Thajci oplácali 
zlatého Buddhu před dvěma staletími, 
aby ho ochránili před nájezdem sou-
sedních Barmánců, a pak na přestro-
jeného boha šťastně zapomněli. Dnes 
má k dispozici celou novou svatyni 
vybudovanou v chrámu Wat Traimit 
nedaleko čínské čtvrti. Výzkumy uká-
zaly, že se socha ve skutečnosti skládá 

z devíti částí, které do sebe dokonale 
zapadají. To aby se dalo všechno to 
zlato snadněji převážet z místa na 
místo.
Kdo chce zažít pořádnou porci svě-
telného smogu, měl by se po setmění 
vydat do bangkocké čínské čtvrti. 
Neonové reklamy na zdejší hlavní třídě 
Yaowarat mohou směle konkurovat 
newyorskému náměstí Times Square, 
jen ten jazyk je slovy kozlovské rekla-
my „nějakej divnej“. Pro chuťové po-
hárky je však mnohem důležitější to, 
co se děje dole u paty věžáků. Je libo 
fritované štíty, olihně na špejli, omele-
ty z ústřic nebo obří krevety? Pak jste 
tu správně. Stánky s jídlem i pouliční 

restaurace nejrůznějších typů se tu 
rozlézají jako houby po dešti.
V pravidelných intervalech tu vybu-
chují gejzíry ohně, když kuchaři přilé-
vají do wok pánví plných roztodivného 
obsahu olej. Co hosté nedojedí, to 
často končí přímo pod jejich nohama. 
Místní se s úklidem nijak nemažou. 
Přesto se jedlíci nemusejí bát o své 
žaludky. Konkurence je tu obrovská, 
a udrží se proto jen ti nejlepší kucha-
ři. Jen s ledem do nápojů bych byl 
trochu opatrnější. Thajští ledaři ho 
vozí v náklaďácích, a než bloky zmrzlé 
vody skončí v mrazácích restaurací, 
klidně je vysypou přímo na ulici do té 
kluzké břečky zbytků.

TRAVEL ZOOM

Je libo fritované štíty, olihně na špejli, omelety z ústřic nebo obří krevety? 

V PRAVIDELNÝCH INTERVALECH TU 
VYBUCHUJÍ GEJZÍRY OHNĚ, KDYŽ KUCHAŘI 

PŘILÉVAJÍ DO WOK PÁNVÍ PLNÝCH 
ROZTODIVNÉHO OBSAHU OLEJ. UDRŽÍ  

SE TU JEN NEJLEPŠÍ KUCHAŘI.



70

HIPÍCI A MOŘŠTÍ CIKÁNI
Z přístavního města Ranong v thajské 
části Malajského poloostrova sem 
pluje loď jednou nebo dvakrát denně, 
ale i to je dost. Ostrov Ko Phayam je 
krásným mořským zapadákovem, kde 
se pořád ještě prodává benzin nikoli 
na pumpě, ale u cesty v lahvích od 
rumu. Což úplně stačí, protože po 
místních několika kilometrech úzkých 
„uliček“ jezdí jen skútry, které ten litr 
či dva paliva „vypijí“ asi tak za týden 
provozu.
„Tohle nikdy není hotové,“ krčí rameny 
hubený Jim uprostřed svého králov-
ství – tedy neuvěřitelné změti napla-
veného dřeva, orchidejí a přístřešků. 
Z toho všeho postupně vybudoval 
oázu s malým barem a obrovským 
místem, kde vládne svatý pokoj. Když 
mu moře přinese něco nového, hned 
to využije. Zapaluje si ručně ubale-
nou cigaretu s nazelenalým obsahem 

a spokojeně se usmívá. Ko Phayam 
je tak odlehlý, že sem před turismem 
utíkají i thajští vyznavači myšlenek 
hippies.
Jen o pár kilometrů dál se člověk 
dostává doslova do jiného světa. Dva 
polonazí asi desetiletí caparti usilov-
ně tahají za lano, aby přes přílivové 
rameno mořské vody přitáhli hromád-
ku prken spočívajících na čtyřech 
sudech, která vzdáleně připomíná vor. 
To je jediný přístup do vesnice etnika 
Moken, kterým se přezdívá mořští 
cikáni. Tedy vesnice – ta hromádka 
přičáplých a skoro prázdných chýší –
moc optimismu nevyzařuje.
V mnohem lepší kondici jsou čluny 
Mokenů, což ukazuje, na čem jim sku-
tečně záleží. Jejich předkové se plavili 
na dřevěných lodích zvaných kabang 
a neuznávali žádné hranice. Dnešnímu 
světu s cestovními pasy, občanskými 
průkazy a dalším „papírováním“ se 

Mokenové přizpůsobují jen těžko. 
V jejich jazyce dokonce ani neexistuje 
označení pro soukromý majetek – ješ-
tě nedávno se všichni členové komu-
nity dělili o vše, co jim moře vydalo.
Ko Phayam však není rájem jen pro 
přírodní lidi, ale i pro přírodu samot-
nou. Ve zdejších tropických lesích 
hnízdí početná kolonie zoborožců 
bělolících a v mangrovových mo-
čálech poskakují lezci obojživelní. 
Jsou to pravověrné ryby příbuzné 
hlaváčům, přesto se vydávají klidně 
i metr nad mořskou hladinu. Jejich 
prsní ploutve připomínají mnohem víc 
nožičky a vypoulené oči se podobají 
žabím, aby lezci na souši snadno 
dostihli svou hmyzí kořist. A jak to, že 
se na vzduchu neudusí? Fungují jako 
potápěči naruby. V žábrách si nosí 
trochu mořské vody, kterou probublá-
vají vzdušným kyslíkem – a dýchání 
je zajištěno.

PLANETA

Ostrov Ko Phayam je krásným mořským zapadákovem, kde se pořád ještě prodává benzin nikoli na pumpě, ale u cesty v lahvích od rumu.
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Ve vesnici Ban Thung Hong vyrábějí domorodci látku tenkou jako vánek, barvenou pravým indigem.

MODRÁ JE DOBRÁ
Západní svět má své ikonické džíny, 
ale kdo je ve vesnici Ban Thung Hong 
v severothajské provincii Phrae vlastně 
potřebuje? Zdejší domorodci mají 
v záloze něco pohodlnějšího, co se 
výtečně hodí do tropického klimatu. 
Látku tenkou jako vánek a barvenou 
pravým indigem. Říkají jí Mo Hom 
a lidé si ji rádi kupují i v samotném 
desetimilionovém Bangkoku.
Při vjezdu do vesnice není těžké po-
znat, že je člověk na správném místě. 
Modře obarvené oděvy se suší do-
slova na každém rohu a stejný modrý 
příliv zdobí i výlohy zdejších několika 
obchodů. Tenkou bavlnu tkanou na 
tradičních stavech „kee“ vesničané 
získávají poměrně snadno, protože si 
bavlníky sami pěstují. Indigovníky nut-
né pro získání barviva ostatně také.
Zdejší barvíři si své umění přinesli 
z Laosu, odkud sem přišli. Indigové 
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barvivo vyrábějí za pomoci hašeného 
vápna, takže musejí pracovat v gu-
mových rukavicích, aby se nepopálili. 
Látky barví technikou batikování a ka-
ždému, kdo o to stojí, rádi otevřou své 
dílny. Člověk si pak může vlastnoručně 
obarvit svoji šálu nebo tričko a zjistí, 

proč se při batikování vážou na látce 
uzly nebo se do ní zamotávají malé 
kuličky. Právě tak totiž vznikají unikátní 
modrobílé vzory. ◾
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Cestování
Každé pondělí ve 20.00–22.00

Thajsko: Svátek barev
1., 8. a 15. 1. ve 21.05
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TAJEMSTVÍ Z MECHU A KAPRADÍ
— Na celém světě existuje odhadem dvacet 

tisíc druhů mechu, z nichž se v České 
republice vyskytuje kolem 860 druhů.

— Drobné mechové výtrusy se šíří pravidelnými 
větry, takže pro ně není problém dostat se 
třeba z Evropy do Severní Ameriky.

— Vědci odebrali vzorky z věčně zmrzlé antarktické 
půdy. Obsah půdního vrtu byl starý asi 1500 let 
a obsahoval mimo jiné i zmrzlý mech. Když ho odborníci 
v laboratoři rozmrazili, ožil, jako by se nechumelilo.

— Když jsou některé mechy vysušené ve stavu 
anhydrobiózy, dokážou přežít teploty od 
minus 272 do plus 100 stupňů Celsia.

— Mech druhu Schistostega pennata, rostoucí 
v jeskyních, světélkuje. Jeho buňky připomínají 
čočky, aby „pochytaly“ co nejvíce světla, 
a právě toto světlo luminiscenci způsobuje.

— V Japonsku je na vzestupu mechové šílenství. 
Lidé chodí mechy pozorovat a vyrábějí si z nich 
šperky či drinky. Některé slečny si dokonce 
říkají „Moss Girls“, tedy mechové dívky.

— Nejvyšší mechy rostou v Austrálii. Patří do rodu 
Dawsonia a mohou dorůstat výšky až 60 centimetrů, 
takže si je lidé pletou s vyššími rostlinami.
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Rostou všude – mezi dlažebními kostkami, na střechách, v ledové 
Antarktidě, na rozpálených pouštích i vysoko v Himálaji. V minulosti 
pomáhaly vyhrávat války, dnes pomáhají v boji se změnou klimatu. 

Kdo? Přece majestátní mechy!

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock a Wikimedia Commons

ZELENÍ 
SUPERMANI 

VOLÁNÍ DIVOČINY
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Nad silnicí v Mohavské poušti se horkem 
tetelí vzduch, takže se zdá, že tu nemůže 
přežít nic kromě obzvlášť otužilých kaktusů 
a tuhých trav – natož nějaký drobný ne-
duživý mech. Chtělo by to nějakou přívě-
tivou oázu. Na idylické pohledy s jezerem 

křišťálové vody vroubeným střapatými korunami palem, 
mezi kterými tu a tam přeletí barevný papoušek, však mů-
žete rovnou zapomenout. To však neznamená, že tu oázy 
s poměrně příjemným klimatem nejsou.

OÁZY POD KAMENY
Ve skutečnosti jich tu jsou tisíce, jen by se klidně vešly 
člověku do dlaně. A také nejsou na první pohled vidět, pro-
tože se skrývají – pod kameny! Stačí odklopit jeden z kusů 
křemene, které ze zdejších hor v průběhu věků vysvobodila 
eroze. A hned ho máme jako na dlani – přeborníka v přeží-
vání ve spalujících podmínkách, tedy trs mechu rourkatce 
s odborným názvem Syntrichia caninervis. Na své miniaturní 
rozměry dokáže pravé divy. Vydrží klidně osm měsíců v roce 
ve stavu naprostého vyschnutí, takže je vlastně víc mrtvý 
než živý. Odborníci tomu říkají anhydrobióza, a rourkatec 
tak může přežívat dlouhá desetiletí a možná i přes sto let. 
Když však v poušti jednou za uherský rok zaprší, dokáže 
se probudit doslova v přímém přenosu. Za několik minut 
už díky zelenému barvivu vyrábí v lístkách živiny jako divý 
a za pár týdnů stihne zplodit další generaci.

I těch pár týdnů však může být v poušti přáním z říše snů, 
a právě tehdy přichází ke slovu křemenný příbytek. Právě 
pod kameny se může příznivé mikroklima udržet déle, 
čehož rourkatec využívá. Vědci umístili pod kusy křemene, 
kde bují miniaturní pralesy, senzory, a nestačili se divit. 
Pod kameny se v porovnání s okolím udržuje dvojnásob-
ná vlhkost a teplotní výkyvy jsou tu o sedm stupňů nižší. 
Prostě ideální mechový skleník. Není však křemen jako 
křemen. Aby všechno fungovalo hladce, nesmí být moc 
velký ani neprůsvitný, protože musí propustit kolem čtyř 
procent dopadajícího světla. Když je naopak moc tenký, 
snadno ho odfoukne vítr, a příliš průhledné kameny se 
naopak mění ve skleníky koncentrující ještě více tepla, 
než kolik ho je kolem. Nároky na ideální kamennou oázu 
jsou tedy dost velké, naštěstí je však v okolí křemenů tak 
mnoho, že si otužilý mech nějakou tu střechu nad hlavou 
vždycky najde.

OTUŽILEC Z PRAVĚKU
Na Tibetské náhorní plošině panuje tak drsné a proměn-
livé počasí, že se říká, že tam člověk může zažít jaro, léto, 
podzim i zimu během jediného dne. Hned několik studentů 
z vědeckého týmu provádějícího desetiletou studii se mu-
selo poroučet z výšky kolem čtyř tisíc metrů nad mořem 
hodně rychle dolů, protože začali trpět výškovou nemocí. 
Přesto tu zatím v poměrné pohodě přežívá mech, a ne jen 
tak ledajaký.

V Japonsku je na vzestupu mechové šílenství.
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TAKAKIA JE ZKRÁTKA NĚCO JAKO ZELENÝ 
SUPERMAN, PŘESTO JSOU JEJÍ VYHLÍDKY 

ČÍM DÁL CHMURNĚJŠÍ. KLIMATICKÉ ZMĚNY, 
KTERÉ ZPŮSOBUJEME, PROSTĚ ZVYŠUJÍ 

TEPLOTU V HIMÁLAJI MOC RYCHLE I NA NI.

Starobylý rod Takakia má dnes jen dva druhy, a oba vědci 
v Tibetu objevili. Jeho předci však rostli už téměř před 
čtyřmi sty miliony let a od té doby se otužilý mech změ-
nil jen málo. Alespoň srovnání s fosiliemi starými téměř 
sto sedmdesát milionů let – tedy z doby, kdy se po Zemi 
proháněli stegosauři se sauropody a nad hlavami jim létali 
ptakoještěři – ukazují, že se Takakia od tehdejších jedinců 
skoro neliší.
Do tibetských výšin se navíc oba druhy mechů nechaly 
vyvézt tím nejmajestátnějším výtahem na světě. Rostly tu 
totiž už v době, kdy do tehdejší Asie narazil indický sub-
kontinent a celá ta megakolize dala vzniknout dnešnímu 
Himálaji. Stalo se to sice před více než padesáti miliony 
let, mechy však musely alespoň v počátku reagovat hodně 
rychle. A nejrychlejší z nich byla právě Takakia. Zapnula 
totiž svůj unikátní genetický systém změn.
Celkově má genů podobné množství jako většina ostat-
ních mechů, tedy přes dvacet sedm tisíc, mezi nimi však 
„pracuje“ nejvíce genů schopných rychlé evoluce ze všech 
mechů a játrovek dohromady. Právě ony dokázaly zeleného 
otužilce vybavit nejen odolností vůči chladu a schopností 
strávit tři čtvrtě roku ve stavu kryptobiózy (stavu s pozasta-
veným metabolismem), ale také mu propůjčili obranu proti 
slunečnímu ultrafialovému záření. 
V laboratorních podmínkách zabily vysoké dávky UV pa-
prsků všechny ostatní mechy do tří dnů, Takakia však spo-
kojeně rostla dál. A jak to dělá? Předně syntetizuje velké 

množství flavonoidů a nenasycených mastných kyselin, 
které před účinky UV záření chrání, ale také opravuje svou 
DNA o sto šest. Stejně jako může nadměrné opalování způ-
sobit rakovinu kůže nám, poškozuje i genetickou informaci 
mechu. Jeho reparační enzymy jsou však mnohem výkon-
nější než naše.
Takakia je zkrátka něco jako zelený superman, přesto jsou 
její vyhlídky čím dál chmurnější. Klimatické změny, které 
způsobujeme, prostě zvyšují teplotu v Himálaji moc rychle 
i na ni. Už dnes se její porosty zmenšují o téměř dvě pro-
centa ročně a asi bude ještě hůř. Je smutné představit si, 
že tvor, který přežil čtyři masová vymírání a zažil celou éru 
dinosaurů, možná nakonec zmizí během jediného lidského 
života.

JAK MECH POMOHL VYHRÁT VÁLKU
Podmáčená rašeliniště zrovna nepatří mezi místa, kde by 
lidé toužili být. Alespoň v dobách míru určitě ne. Když však 
začnou dunět zbraně, lidské tužby a snahy se rychle mění. 
Během první světové války padlo téměř deset milionů 
vojáků, spousty civilních obětí ani nepočítaje. Zraněných 
byly hory a bavlny na obvazy málo – obzvlášť, když se prá-
vě v té době přišlo na to, že se dá obvazová bavlna použít 
k výrobě výbušnin. Ve válkách je holt důležitější životy brát 
než zachraňovat.
Snad ještě víc obětí než samotné zbraně si však vybíraly 
infekce, které se dostávaly raněným do ran. Zoufalí vojenští 
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Mech Syntrichia caninervis, česky rourkatec Starobylý rod Takakia, který vědci objevili v Tibetu.
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lékaři zkoušeli všechno možné od lití chlorového roztoku 
do ran po obvazy namáčené v chloridu rtuťnatém nebo 
formaldehydu, výsledky však byly, mírně řečeno, střídavé. 
Nakonec je napadlo spásné řešení – mech. Sušený rašeli-
ník používali lidé při léčení ran už minimálně tisíc let a do-
morodí američtí indiáni jím vystýlali dětské kolíbky, aby tím 
získali něco jako přírodní plenky.
Mech s neukončeným růstem, který rašeliniště vlastně 
vytváří, je ideálně přizpůsoben k absorbování vody. Devět 
desetin jeho buněk je v podstatě mrtvých a přeměněných 
v miniaturní kontejnery na vodu. Díky tomu dokáže raše-
liník pojmout klidně i dvacetkrát víc vody, než sám váží. 
V zákopech místo toho vstřebával krev, hnis a další válečné 
nechutnosti. Kromě toho rašeliník působí i jako přirozená 
desinfekce. Díky struktuře a elektrickému náboji svých 
buněčných stěn okyseluje okolní prostředí, což je pro řadu 
bakterií zhoubné. Mechové obvazy byly tak důležité, že se 
do rašelinišť od Kanady po Skotsko vydávaly celé zástupy 
dobrovolníků a posílaly léčivé „zelené zlato“ obratem na 
frontu. V jediném roce 1916 tak jen od kanadského Červe-
ného kříže přišly do evropských zákopů přes čtyři miliony 
kusů různých rašeliníkových obvazů, a mech sbírali dokon-
ce i váleční zajatci.

ZACHRÁNCI MĚSTSKÉ POUŠTĚ
Mechy na rozdíl od ostatních rostlin nemají pravé kořeny 
ani cévní svazky, takže absorbují živiny celým povrchem 

těla. To se nezdá zas až tak důležité, ovšem jen do chvíle, 
kdy vědci nastrkají mech do aktivního filtru čistícího měst-
ské ovzduší. Takové zařízení má podobu zeleného kvádru 
nebo jiného tvaru a vypadá mnohonásobně lépe než běžné 
mechanické filtry. Mech uvnitř navíc vydává příjemnou 
lesní vůni a odpařuje se z něj voda, kterou vstřebal, takže 
přehřátá města i ochlazuje.
Prachové částice ze vzduchu mohou navíc mechům sloužit 
jako živiny, takže jich obratem využijí až čtyři pětiny. A když 
už je náplň filtru vším tím vstřebáváním lidských nečistot 
příliš „unavená“? Nevadí – pracovníci společnosti Green 
City Solutions, jež filtry provozuje, mechy vyberou a po-
šlou do „mechových lázní“. Myslí tím skleníky, kde mech 
regeneruje, aby se do filtrů vrátil a plnil dál svou funkci.
Mechy, které mnoho lidí vnímá spíš jako protivné škůdce 
v trávnících, nám však s životním prostředím pomáhají i ve 
volné přírodě. Podle jednoho z matematických modelů 
pokrývají rozlohu souše srovnatelnou s celou Čínou, tedy 
asi devět milionů čtverečních kilometrů. Dohromady tak 
vážou množství uhlíku počítající se v miliardách tun v po-
rovnání s půdou bez mechového pokryvu. Mechy jsou také 
mezi prvními, kdo se objeví na scéně po devastaci krajiny. 
Uchycují se třeba na lávových polích vzniklých po erupcích 
sopek a svou činností doslova připravují půdu pro uchyce-
ní vyšších rostlin. ◾

Veličenstvo mech 
31. 1. od 21.00

MECHOVÉ OBVAZY BYLY TAK DŮLEŽITÉ, ŽE SE DO 
RAŠELINIŠŤ OD KANADY PO SKOTSKO VYDÁVALY CELÉ 

ZÁSTUPY DOBROVOLNÍKŮ , KTEŘÍ POSÍLALI LÉČIVÉ „ZELENÉ 
ZLATO“ OBRATEM NA FRONTU.

Mech s neukončeným růstem, který rašeliniště vlastně vytváří, je ideálně přizpůsoben k absorbování vody. 

PLANETA
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ZRYCHLENÁ 
EVOLUCE

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock

Výbuch elektrárny v Černobylu, pumpování bifenylů do přírody, hory 
plastových odpadů, střílení slonů nebo zavírání mušek do temných 
kobek. Ne, to nejsou náměty na scénář postapokalyptického filmu, 

ale věci, které hýbou dnešní evolucí. A někdy proklatě rychle.

VOLÁNÍ DIVOČINY
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Že je evoluce pomalá? 
Že se nedá pozorovat 
v přímém přenosu? 
Stesky vědců a hlasité 
argumenty kreacioni-
stů začínají dostávat 

pořádně na frak. A často je v pozadí 
překvapivý tvor – člověk. Měníme 
prostředí kolem sebe závratným 
tempem a naše touha po pohodlí nám 
brání říci si dost. Příroda však nesedí 
se založenýma rukama. Některé druhy 
přeřadily evoluční snahy na šestý 
rychlostní stupeň a začínají se s nimi 
dít pravé divy. A nám nezbývá než na 
ně v úžasu zírat.

EVOLUCE PODLE NÁS
Ještě před druhou světovou vál-
kou začaly newyorské průmyslové 
podniky ve velkém vypouštět do řeky 
Hudson polychlorované bifenyly. 
Jsou to tak škodlivé chemikálie, že 
jejich používání od sedmdesátých let 
postupně zakázala řada států, včetně 
těch Spojených, a nakonec i Česko-
slovensko. Do té doby však v Hud-
sonu byla zlikvidována značná část 
divokého života – jen tresky tomcod 
nikoli. Nenápadné ryby si vyvinuly 
genovou mutaci, díky níž získaly 
proti bifenylům odolnost. Zatímco 
na jiných místech ji má sotva deset 

procent jedinců, v Hudsonu téměř 
všichni.
Když v roce 1986 vybuchla jaderná 
elektrárna v Černobylu, zastavilo se 
hrůzou srdce mnoha lidem napříč 
Evropou. Co se však nezastavilo, byla 
evoluce místních živočichů. Například 
u rosniček nabrala vyloženě černý 
scénář, což pro ně bylo kupodivu 
dobře. Běžná rosnička východní 
v normálním prostředí má hřbet 
brčálově zelený. Protože je to šplhavá 
žába, snadno se díky tomu ztratí mezi 
listy rostlin. Pokud však v prostředí 
panuje vysoká radiace, je na čase ob-
léknout ochranný plášť. Černý plášť.
Hnědočerné barvivo melanin nás 
chrání proti škodlivým účinkům ultra-
fialového záření, jež může způsobit 
i melanom či jiné typy kožní rakoviny. 
Právě proto se vracíme krásně opále-
ní z dovolené u moře, kde slunce pálí 
jako ďas. Stejný pigment však záro-
veň chrání i před účinky ionizujícího 
záření způsobeného radioaktivitou. 
Pohlcuje část jeho energie a zabra-
ňuje tím, aby se v těle tvořily volné 
radikály. Právě tyto agresivní slouče-
niny často mohou za vznik rakoviny. 
A to mohlo být těsně po výbuchu 
klíčové. V každé populaci zelených 
rosniček se totiž čas od času nějaká 
ta „černá vrána“ objeví. Tyto žabky 

pak v zamořeném prostředí přežívaly 
mnohem lépe než klasické a dnes jich 
kolem bývalého reaktoru žije neob-
vyklé množství.

KLY ŠLY „DO KELU“
Je těžko uvěřitelné, že by samopaly 
dokázaly pohnout evolucí trochu 
dopředu. Přesto se to stalo, a není 
to nijak příjemný příběh. Ty útočné 
pušky štěkaly v rukou vojáků během 
mosambické občanské války, která 
běsnila patnáct let mezi lety 1977 
a 1992. Válka není levná věc, takže 
obě bojující strany potřebovaly příliv 
peněz, aby udržely své tažení v pohy-
bu. Hodilo se všechno, třeba i ne-
legálně upytlačená slonovina. Před 
válkou žilo v Mosambiku více než 
dva tisíce slonů, po ní zbyla přibližně 
desetina.
To však není jediným důsledkem 
válečného běsnění. Vědci z Prince-
ton univerzity v New Jersey zjistili, že 
v populaci slonů z mosambického 
národního parku Gorongosa pře-
vládají slonice bez klů. Tedy takové, 
které nemají pro pytláky patřičný 
„sex-appeal“, protože se na nich nedá 
nic zpeněžit. Slonice bez přerostlých 
řezáků, kterými kly ve skutečnos-
ti jsou, mají díky tomu větší šanci 
přežít pod selekčním tlakem, jenž 

Mandelinka si stihla vytvořit odolnost proti více než 
padesáti jedům. 

Africké války a pytlačení mají vliv na sloní kly. Slonice bez klů mají větší šanci na přežití. 
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kulky pytláků představují. Řečí čísel 
přibližně pětinásobně. V normálních 
populacích afrických slonů jsou bez 
klů asi tři procenta jedinců, v Mosam-
biku kolem poloviny.
Otázkou však je, jak na tom ve vý-
sledku bude celý ekosystém. Sloni 
svými kly mimo jiné přerývají půdu, 
čímž usnadňují rostlinám růst. Pro 
slonice samotné je navíc život bez klů 
tak trochu jako pro jednorukého jíst 
příborem. Přerostlé zuby jim slouží 
k získávání potravy i jako zbraň proti 
případným útočníkům a bez nich jsou 
sloní dámy tak trochu chromé.
Zajímavé je, že žádní samci bez klů 
se v populaci mosambických slonů 
nevyskytují. Proč? Inu – je čas na krát-
kou exkurzi do světa genetiky i evo-
lučních počtů výhodnosti. Genetická 
vloha pro ztrátu klů se přenáší přes 
samičí chromozóm X, je však záro-
veň smrtelná. Slůňata, která ji zdědí 
a nemají druhý chromozom bez této 
vlohy, který by ji „vyrovnal“, hynou 
ještě v lůně matky před porodem. 
A to je rozsudek smrti pro všechny 
samečky.

Sloní samci dědí po matce chromo-
zom X a po otci Y, ve kterém na ně 
žádná záchrana nečeká. Pokud tedy 
zdědí vlohu pro ztrátu klů, je na sto 
procent po nich. Samičky mají dva 
chromozomy X, jeden od matky, 
druhý od otce. Ten otcovský bude 
vždycky v pořádku (bez vlohy pro 
ztrátu klů), jinak by byl sloní pán na 
ženění dávno mrtvý. Dokonce, i když 
po matce sloní slečna zdědí gen pro 
ztrátu klů, nakonec přežije. V normál-
ních podmínkách by přitom byla ztrá-
ta části potomků v porovnání s ostat-
ními slony velkou nevýhodou, kterou 
by evoluce časem vytlačila. Tam, kde 
létají vzduchem kulky, však není čas 
na hrdinství. Proto dnes v Mosambi-
ku i jinde začínají „bezzubé“ slonice 
v populaci převládat.

PŘÍRODA VRACÍ ÚDER
Někdy si lidé na evoluci sami hrají 
a nechávají ji probíhat v laborator-
ních podmínkách. V Japonsku jeden 
takový pokus běží už víc než šedesát 
let. Jmenuje se Temná moucha a jeho 
jádrem je smutný osud populace 

octomilek, které po celou tu dobu žijí 
v naprosté tmě. Protože se množí vel-
mi rychle, mají za sebou přes patnáct 
set generací. Při průměrné lidské ge-
nerační obměně trvající dvacet let to 
odpovídá situaci, kdy by někdo zavřel 
tlupu lidí do temné jeskyně zhruba 
před třiceti tisíci lety – tedy ještě 
ve starší době kamenné. Temným 
octomilkám se za těch šest desetiletí 
změnila genetická informace tak, 
aby mohly vylučovat více feromonů, 
a měly zároveň citlivější čich. Jinými 
slovy se evolučně přizpůsobují životu 
ve tmě přímo před očima.
Čím dál častěji se však rychlé evoluč-
ní změny organismů obracejí přímo 
proti nám. Když třeba lékaři přede-
pisují antibiotika tam, kde nefungují, 
nebo neukázněný pacient nedobere 
léčbu do konce, některé choro-
boplodné bakterie přežijí a vyvinou 
si vůči přípravkům odolnost. Jen ve 
Spojených státech ročně umírá víc 
než dvacet tisíc lidí na infekce, na 
které už antibiotika nezabírají. A ne-
zůstává jen u jediné odolnosti. Z ně-
kterých mikrobů se stávají supermani 
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Některé rosničky se obdivuhodně přizpůsobily prostředí v Černobylu.

JEN VE SPOJENÝCH STÁTECH ROČNĚ UMÍRÁ VÍC 
NEŽ DVACET TISÍC LIDÍ NA INFEKCE, NA KTERÉ UŽ 

ANTIBIOTIKA NEZABÍRAJÍ.
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v přežití, protože stihli posbírat imuni-
tu vůči více typům antibiotik najed-
nou. Jedním z takových strašáků je 
i zlatý stafylokok typu MRSA, který 
možná brzy způsobí v nemocnicích 
pravý armagedon.
Chcete vyhubit myši? Dejte jim sežrat 
warfarin. My lidé ho používáme k ře-
dění krve, protože blokuje metabo-
lismus vitaminu K, a tím také tvorbu 
látek nutných ke krevnímu srážení. 
Když dost warfarinu sežere myš, 
jednoduše vykrvácí zevnitř. Nesmíte 
však dopustit, aby se myši domácí 
zkřížily s těmi středozemními. Jejich 
potomci jsou kupodivu nejenom 
plodní, ale také odolní vůči warfarinu, 
takže na ně jed nepůsobí.
Skutečný bolehlav způsobuje věd-
cům obyčejná mandelinka brambo-
rová. Zvládla už si vyvinout odolnost 
vůči více než padesáti jedům ze 
všech běžných skupin insekticidů 
a dělá to hned několika způsoby. 
Může se naučit jed odbourávat, zne-
možnit mu proniknout na cílové místo 
v těle nebo pokrýt své tělo voskovou 
vrstvou, aby se dovnitř nedostal vů-
bec. Někdy dokonce stačí pozměnit 
chování tak, aby se brouk s pestici-
dem vůbec nedostal do styku.
Sem tam se však potvrdí i známé 
rčení „ty do mě kamenem, já do tebe 
chlebem“. Krásně to ukazují třeba 
bakterie Ideonella sakaiensis a ně-
které další druhy mikrobů. Vyvinuly 
si totiž enzymy, které umějí rozklá-
dat plasty, jimiž zamořujeme životní 

prostředí. Oni se těmi plasty živí! 
Výzkumníci už našli tisíce enzymů 
schopných rozkládat některý z deseti 
běžných typů plastů. Užiteční mikrobi 
za nás tedy uklízejí a není vyloučeno, 
že jim časem nabídneme místo spo-
lupracovníků v čističkách, kde plasty 
sami likvidujeme.

JDE TO I BEZ NÁS
My lidé sice dáváme přírodě zabrat 
tak, že šroubuje své evoluční schop-
nosti na maximum, u některých 
příkladů překotné evoluce však vůbec 
být nemusíme. Třeba na havajských 
ostrovech Kauai a Oahu zní poslední 
dobou milostné serenády beze slov. 
Jejich původci jsou samečkové cvrč-
ků polních, kteří všude jinde na světě 
lákají partnerky známým cvrkáním. 
Na Havaji však zvukem lákají mnohem 
zákeřnější samičky – parazitické mou-
chy. Jejich larvy pak cvrčky doslova 
vyžírají zevnitř.
Evoluce však promptně zareagovala 
i tady. Cvrčci cvrkají tak, že o sebe 
třou křídly se speciálními výrůstky. 
Těm havajským však hlasové orgány 
chybějí. Ať se tedy snaží, jak chtějí, 
nevydají ani hlásku. Před muškami 
jsou tedy v bezpečí, ale jak seženou 
partnerku? Přece podvodem! Na 
Oahu ještě polovina samečků ochran-
nou mutaci pro hladká křídla nemá, 
takže normálně cvrkají. Tichošlápci se 
k nim proto stahují. Nejen, že je klid-
ně nechají na pospas náletům mušek, 
ale ještě se zmocňují samiček, které 

cvrkot přiláká. Na Kauai však začí-
ná jít do tuhého. Ve zdejší populaci 
cvrká už jen pět procent cvrčků. A to 
je záhada za všechny peníze. Nikdo 
neví, co se stane, až všichni zpěváci 
padnou za oběť muším larvám.
Cizinec někdy udělá mezi místními 
děvčaty učiněné pozdvižení. Alespoň 
v případě Darwinových pěnkavek 
z Galapág určitě. Je jich přibližně pat-
náct druhů a každá se vyvinula tak, 
aby mohla využívat jiný zdroj potravy. 
Jestliže se živí semeny, má místo 
zobáku masivní louskáček, a když 
si pochutnává na hmyzu, může se 
pochlubit úzkým zobákem podobným 
chirurgické pinzetě na vytahování 
larev ze štěrbin.
Mezi tři místní druhy pěnkavek na ost-
rově Daphne Major zavál jednoho dne 
vítr osamoceného samečka pěnkavky 
kuželozobé ze sousedního ostrova. 
Jakožto příslušník jiného druhu byl 
sice nějakou dobu na okraji zájmu, 
pak se mu však konečně podařilo 
svést dvě místní samičky – a klaplo 
to! Navzdory běžnému stavu, kdy jsou 
mezidruhoví kříženci neplodní nebo 
příliš slabí, se výsledným ptáčatům 
dařilo docela dobře. Některá z nich 
dokonce přežila i velké sucho násle-
dujícího roku a dnes už na Daphne 
Major žije několik desítek jedinců 
zbrusu nového druhu Darwinovy pěn-
kavky. Stačily k tomu pouhé dvě či tři 
generace povolných ptáčků. ◾

Strašákem současnosti je i zlatý stafylokok. Myši si dokázaly vypěstovat odolnost vůči warfarinu. 
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Od 6. 12. Evoluce v pohybu
Od 3. 1. Zvířecí odysea
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TITÁN NAŠICH ŘEK
Za sladkovodními „velerybami“ nemusíme nutně jezdit 

do tropů. Jedna taková žije i v našich vodách:
— Sumec velký dorůstá délky téměř tří metrů 

a hmotnosti přes sto kilogramů. Přesné míry 
rekordního úlovku jsou 2,73 metru a 130 kg.

— Největší sumci dnes žijí v italské řece Pád, ve 
francouzské Rhôně a španělské řece Ebro. Vysadil je 
sem však člověk, takže se chovají jako invazní druh. 
Na svůj růst mají každopádně „klídek a teplíčko“.

— Z 19. století máme zprávy o sumci dlouhém pět 
metrů a vážícím čtyři sta kilo. Tým vědců však 
prostudoval jeho kresbu i poměr mezi délkou 
a hmotností a vyšlo jim, že pravděpodobně šlo 
o záměnu s některým druhem jesetera.

— Velká samice sumce může najednou naklást 
víc než pět milionů jiker, dospělosti se však 
dožívá jen zlomek mladých ryb. Podle některých 
zdrojů jsou jikry sumců jedovaté.

— Francouzští vědci na řece Tarn ve městě Albi 
pozorovali, jak tamní sumci vyskakují z vody na břeh 
a loví holuby sedící na zemi. Zdá se to neuvěřitelné, 
ale byli úspěšní skoro ve třetině pokusů.

PLANETA



www.prima-zoom.cz 85VOLÁNÍ DIVOČINY 85www.prima-zoom.cz

PODVODNÍ 
OBŘI

Text Michael Fokt — Foto: Shutterstock

V řekách a jezerech žijí opravdoví obři. Jako všichni velcí živočichové 
patří mezi ty nejohroženější, občas však někde vysvitne jiskřička 
naděje. Své o tom ví postrach Amazonky, ryba s aligátoří hlavou 

i rejnok dlouhý skoro čtyři metry.

VOLÁNÍ DIVOČINY
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Tenhle oživlý talíř sice není létající, ale plovou-
cí, s průměrem přes dva metry je však asi 
nejmajestátnějším čistě sladkovodním tvorem 
na světě. A ne, není to ryba. Trnucha říční pa-
tří mezi paryby, takže je blízce příbuzná žra-
lokům. Na rozdíl od nich si však pochutnává 

spíše na drobnějších tvorech, kteří se ukrývají v nánosech 
říčního dna. Trnucha jménem Boramy, což khmérsky zna-
mená úplněk, se však musí hodně ohánět, aby svůj apetit 
uspokojila. Nakrmit tělo, které se díky délce téměř čtyři me-
try, včetně ocasu, a hmotnosti tři sta kilogramů vyhřívá na 
první příčce Guinessovy knihy rekordů, je pořádná fuška.

OBŘÍ UFO Z MEKONGU
Na rozdíl od mnoha jiných „megaryb“ z Mekongu i jiných 
řek světa měla Boramy velké štěstí. Kambodžský rybář, kte-
rý ji přemohl, totiž uvažoval v souladu s udržitelnou filozofií. 
Místo toho, aby rejnoka zabil a jeho maso prodal na trhu, 
zavolal vědce z organizace Wonders of the Mekong (Divy 
Mekongu). Stalo se to v noci za úplňku, díky čemuž samice 
rejnoka získala své jméno – ačkoli jí osobně to asi bylo 
poměrně jedno. Důležitější bylo, že rybář poté, co od vědců 
dostal náhradu za tržní cenu masa ve výši šesti set dolarů, 
vypustil Boramy zpátky do řeky.
Úplně hned to však taky nebylo. Ještě předtím jí vědci na 
tělo připevnili akustický vysílač, díky kterému mohli více 
než rok zaznamenávat rejnokovu polohu. Výsledky byly 
docela překvapující. Ukázalo se, že je Boramy domácký typ, 
protože se v podstatě nevzdalovala od místa, kde ji chytili. 
Protože tam mezitím objevili více velkých trnuch, zdá se, že 
je to pro ně jakási říční oáza, což je velmi důležité zjištění. 
Kambodžská vláda plánovala postavit dvě velké přehrady, 

jež by zdejší biotop téměř jistě zničily. Místo toho však vý-
stavbu pozastavila a raději nechala celou oblast zapsat na 
seznam přírodního dědictví UNESCO.
Kromě dat a možnosti vzniku nové rezervace však vědci 
získali ještě něco – naději na další rozmnožení říčních obrů. 
Problém je v tom, že většině opravdu velkých ryb a paryb 
trvá celá léta, než dosáhnou pohlavní dospělosti. Pokud je 
ještě předtím z řek vytahají rybáři, žádné námluvy nebu-
dou. Zrovna u trnuch říčních by to přitom byla velká škoda, 
protože jejich líbánky jsou doslova elektrizující. Trnuchy 
mají smysl vnímající elektrické impulsy, které vydávají svaly 
kořisti ukryté v říčním bahně. V době tření je však „přeladí“ 
na docela jinou frekvenci. Samičky si vychutnávají elek-
trické signály, jež vydávají roztoužení samci, a právě podle 
nich si vybírají toho pravého.

AMAZONSKÝ OBR S ČESKOU STOPOU
Získat přezdívku „amazonská treska“ není zrovna výhrou. 
Znamená to proklatě častý výskyt na lidských talířích, če-
muž je těžké se ubránit, i když měříte přes tři metry a vážíte 
sto padesát kilo. Právě tenhle rekordní kus s přesnými míra-
mi 307 centimetrů a 154 kilogramů ulovil v roce 2010 český 
rybář Jakub Vágner, a zapsal si tím na své konto největší 
rybu na světě ulovenou na udici.
O kom je však řeč? Tenhle kolos se honosí přiléhavým 
názvem arapaima velká. Má velmi kvalitní maso téměř bez 
kostí, které se dá nasolit a pak vařit jako skutečná treska. 
To je v tropických oblastech Amazonie, kde zdaleka ne kaž-
dý vlastní ledničku, velmi důležité. A také velmi nebezpeč-
né – alespoň pro arapaimy určitě. Na mnoha místech jejich 
populace poklesly hluboko pod desetinu původních počtů 
a čelí zhroucení. Arapaima je přitom důležitý predátor, 

Trnucha říční patří mezi rejnoky.

SAMEC ARAPAIMY JE ODDANÝM RODIČEM. 
JIKRY, KTERÉ NAKLADLA JEHO PARTNERKA, 

OPATRNĚ POSBÍRÁ DO TLAMY A NECHÁ 
JE TAM VYLÍHNOUT, ANIŽ BY BĚHEM TÉ 

DOBY COKOLI POZŘEL.
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který udržuje populace menších ryb, tedy své kořisti, zdra-
vé a v rovnováze.
Naštěstí tomu tak není všude. Dokonce i do Amazonie 
dorazila myšlenka udržitelného rybářství, a tam, kde se 
uchytila, funguje velmi dobře. Na jednom takovém pro-
gramu v brazilském státě Amazonas se podílí na čtyři sta 
rybářských osad a kde byly dřív arapaimy vzácností, dnes 
žije téměř čtyři sta tisíc těchto velkých dravců. To je dobré 
pro samotné rybáře i pro celý ekosystém. Ztratit arapai-
mu jakožto součást přírody by navíc byla obrovská škoda 
i vzhledem k jejím schopnostem přežít.
Díky plovacímu měchýři naplněnému hustě prokrvenou 
tkání, který připomíná spíš plíce, dokáže dýchat vzdušný 
kyslík. Ten může tvořit dokonce dvě třetiny veškerého spo-
třebovaného plynu, takže arapaimy bez problémů přežívají 
i v bahnitých prohřátých stojatých ramenech Amazonky, 
kde je kyslíku jako šafránu. Stačí jim jen se čas od času 
nadechnout u hladiny. Toho však využívají rybáři, kteří je 
harpunují nebo střílejí. Samec arapaimy je navíc oddaným 
rodičem. Jikry, které nakladla jeho partnerka, opatrně 
posbírá do tlamy a nechá je tam vylíhnout, aniž by během 
té doby cokoli pozřel.
Maso není to jediné, co je na arapaimách užitečné. Z jejich 
kůže se dají vyrábět tašky a doplňky, drsný jazyk slouží 
domorodcům jako svérázný smirkový papír a drsné šupiny 
o průměru až deseti centimetrů k výrobě šperků nebo jako 
pilník na nehty. Právě šupin, které jsou pevné a pružné záro-
veň, si povšimlo i americké letectvo. Arapaimy bez problé-
mů přežívají ve vodách, kde slídí hejna krvežíznivých piraní, 
a armádní odborníci studovali, jak je to možné. Dali šupinu 
pod mikroskop a objevili – překližku. Přesněji – mnohem 
dokonalejší verzi lepeného dřeva tvořenou vnější mine-
ralizovanou vrstvou odolnou proti prokousnutí a několika 
vrstvami kolagenu pod ní. Kolagenové vrstvy jsou přitom 
ploché a vůči sobě pootočené v určitém úhlu stejně jako 
vrstvy překližky. Na rozdíl od ní se však dokážou otáčet 
a smršťovat, když na ně působí tlak. Díky tomu je arapaima 
těžce obrněná, ale přesto pohyblivá. V budoucnu by stejná 
strategie mohla vylepšit bojová vozidla, a dokonce i letadla. 
Tedy – ne že bychom se měli těšit na šupinaté stroje, které 

jako by vypadly z verneovek, jen na techniku se zdokonale-
ným povrchem po vzoru amazonských ryb.

AMERICKÝ SEN
Vyhazovat na břeh ryby s rodokmenem starým skoro 
sto šedesát milionů let, aby bídně uhynuly, to je učiněné 
barbarství. Přesto se to ve Spojených státech ještě před 
nějakými čtyřiceti lety dělo úplně běžně. Tehdejší rybáře 
neodradil ani majestátní vzhled kostlínů obrovských, kteří 
mohou dorůst do třímetrové délky a vážit sto padesát kilo. 
Byli přesvědčeni, že dravec s hlavou připomínající aligátora 
požírá ceněné lovné ryby. Jeho jikry jsou navíc pro člověka 
jedovaté a maso nic moc, tak proč ho v řekách mít? V ně-
kterých amerických státech dokonce platil výslovný zákaz 
vracet chycené kostlíny do vody živé a v jiných se zase pou-
žívaly elektrické přístroje určené speciálně k jejich vybíjení.
Na některých místech na tom byli kostlíni koncem 20. století 
opravdu prachbídně, pak se však stalo něco, čemu se dá bez 
nadsázky říkat americký sen. Jistému rybáři a průvodci turis-
tů na texaské řece Trinity jménem Kirk Kirkland začali volat 
evropští sportovní rybáři, že by chtěli zkusit lovit kostlíny na 
udici jako trofejní ryby. Žádostí rychle přibývalo a všechno 
vyvrcholilo natočením dílu pro televizní seriál Monster Fish 
ve spolupráci s National Geographic. Díky němu se „rozsví-
tilo“ i Američanům, kterým do té doby vůbec nedocházelo, 
jak moc vzrušující by mohl lov kostlínů být.
Z Kirklanda se stal „kostlínový guru“ a výlety za obřími 
rybami s klienty naprosto převážily nad jeho rybářskou 
profesí. Skvělá zpráva to ovšem byla i pro samotné kostlíny. 
Konečně získali pro člověka nějaký význam, takže začala 
platit opatření na jejich ochranu. Sportovní rybaření získalo 
podobu „chyť a pusť“, takže se ryby vracely zpět do řek 
a mohly se nerušeně množit. Rybáři, kteří lovili kostlíny 
pro maso, si mohli nechat jen jednu ze tří ulovených ryb, 
aby neohrozili jejich populace. Dnes jsou kostlíni obrovští 
podél amerického pobřeží Mexického zálivu poměrně 
hojní a jediné, co jim brání dostat se výše proti proudu řek, 
jsou přehrady. ◾

Sportovní rybaření získalo podobu „chyť a pusť“. Kostlín obrovský

Kapří monstra VI 
Každý pátek v prosinci od 20.00
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Pokud doma neustále bojujete se zamota-
nými kabely, možná vás tihle sladkovodní 
kroužkovci něco naučí. Odborníci půjdou 
ale pravděpodobně ještě dál. Pozorování 
vybuchujících motanců žížalice pestré 
možná povede k revolučním vynálezům. 

Sladkovodní žížalice ve volné přírodě 
dorůstají někdy až deset centimetrů a vědci 
toho o jejich rozmnožovacím cyklu vědí 
zatím málo. Kupodivu, protože jsou velice 
rozšířené. Najdeme je po celé Eurasii, Sever-
ní Americe, v Austrálii i na Novém Zélandu. 

Lidé jimi přikrmují ryby a akvarijní živočichy. 
Tihle zajímaví kroužkovci si vyvinuli fasci-
nující způsob, jak si ve studené vodě bez 
problémů uchovat tělesnou teplotu: Klidně 
i 50 tisíc červů se zkrátka smotá do jednoho 
velkého kulatého tělesa. Ale zatímco tohle 
zamotávání jim trvá i několik minut, ze 
složitého uzlu se rozmotají při sebemenší 
známce ohrožení okamžitě. Skutečně v řádu 
milisekund. Skoro to vypadá, jako by taková 
koule červů explodovala. Velice zjednodu-
šeně řečeno, žížalice k rozmotání využívají 
rychlý, střídavý, šroubovitý pohyb; to je ale 
pro obyčejného smrtelníka celkem zbytečná 
informace, neboť se něco takového bohužel 
nedá aplikovat třeba na zamotaná vánoční 
světýlka. Podstatné je, že znalost způsobu, 
jakým se červi svíjejí a rozvíjejí, skutečně 
může pomoct s rozmotáváním mnoha 
komplikovaných uzlů, jako jsou třeba těsně 
navinuté řetězce DNA. A pochopení svíjení 
červů by taky mohlo stát na samém počátku 
revolučních vynálezů, jako jsou robotické 
systémy měnící tvar, inteligentní obvazy 
schopné se přizpůsobit ráně nebo chytré 
vodní filtry schopné vyfiltrovat jen jistý 
druh částic. ◾

KLUBKO ČERVŮ PŘI OHROŽENÍ EXPLODUJE
Odpudivá podívaná může přinést technickou revoluci.

Už ve 23 letech seděla Amelia Earhartová 
poprvé v letadle a probuzená vášeň vedla 
k absolvovaným lekcím létání a zakoupe-
ní vlastního letadla, dvouplošníku Kinner 
Airster. Svůj první, byť neoficiální rekord 
vytvořila v roce 1922, kdy jako první žena 
letěla ve výšce 4250 metrů. O osm let poz-
ději letěla jako první žena rychlostí zhruba 
290 km/h. Svůj největší rekord vytvořila 
roku 1932. V jednomotorovém letounu 
Lockheed Vega sama přeletěla Atlantský 
oceán. Let trval 14 hodin a 56 minut, a tře-
baže měla přistát v Paříži, zakončila let kvůli 
technickým problémům v Severním Irsku. 
V roce 1936 začala plánovat let kolem světa, 
společně s navigátorem Fredem Noona-
nem na palubě dvoumotorového letounu 
Lockheed Electra. Start z kalifornského 
Oaklandu proběhl 20. května 1937, čtyři dny 
před Ameliinými čtyřicátými narozeninami. 
Její Lockheed Electra letěl na jihovýchod 
s přistáním v Miami, odkud s Noonanem po-
kračovali do Portorika a pak dále na jih do 
Brazílie a následně přes Atlantik do Senega-
lu. Poté přeletěli Afriku, přes Barmu, Singa-
pur a Indonésii na sever Austrálie a odtud 
na Novou Guineu. Zcelé cesty jim zbývala 

jen čtvrtina. Stačilo překonat 11 000 km 
vzdušné trasy nad Tichým oceánem. Na 
svou poslední cestu vyrazili 2. července 
1937. Ještě ten den se ohlásili vysílačkou 
s tím, že jim dochází palivo a že nemohou 
najít hlídkovou loď Itasca, kde ho měli 
doplnit. Pak se po letounu slehla zem. Do 
pátrání se zapojilo americké námořnictvo, 
bezvýsledně. O zmizení Amelie Earhartové 
a Freda Noonana panovalo několik teorií, 
z nichž se nejpravděpodobnějším jevilo, že 
oba zemřeli v japonském zajetí. V roce 1940 
byla na ostrově Nikumamoro v dnešním 
ostrovním státě Kiribati objevena kostra, 
jejíž výška zhruba odpovídala výšce Amelie 
Earhartové. Naděje ale brzy pohasla, kostra 
byla identifikována jako mužská. Kosti ale 
neřekly své poslední slovo. V 90. letech se 
nálezem zabýval Richard Jantz, antropolog 
z univerzity ve státě Tennessee. Protože 
původní kostra se dávno ztratila, mohl vy-
cházet pouze ze záznamů a údajů z tehdej-
šího měření ostatků. Jantz měl k dispozici 
rozměry lebky a kostí z paže a nohy, obvod 
pasu vypočítal z Ameliiných kalhot a délku 
paží Earhart odvodil z fotografie, na níž drží 
kanystr s palivem. Postupně došel k tomu, 

že kostra skutečně patří Amelii Earhartové. 
Jeho tvrzení ale v roce 2015 vyvrátil jiný 
vědecký tým. Kde spočívají kosti slavné 
letkyně, tak zůstává stále záhadou. ◾

ZMIZELA BEZE STOPY
Nejslavnější letkyně Amelia Earhartová se naposledy ohlásila v roce 1937.
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ROZZUŘENÉ NYIRAGONGO
Aktivní sopka sužuje dvoumilionové konžské město.

Pohoří Virunga skrývá aktivní vulkán, v jehož 
blízkosti leží dvoumilionové město Goma. To 
přežilo už dvě zhoubné erupce, obyvatelé se 
ale nebojí pouze sopky. Západně od hranic 
Konžské demokratické republiky s Rwandou 
se nachází tři a půl kilometru vysoká sopka 
Nyiragongo, jeden z nejaktivnějších vulkánů 

světa, jenž se probouzí k sopečné aktivitě 
zhruba každé dvě dekády. To komplikuje 
život především dvěma milionům obyvatel 
města Goma, které se od této sopky nachází 
jen 20 km jižně, jen půl hodiny jízdy autem. 
Vulkán výrazně zasáhl do rytmu města 
v roce 2002, kdy proud lávy při mírné erupci 

přetnul Gomu a pokračoval do jezera Kivu, 
kde vytvořil poloostrov. Událost si vyžádala 
250 obětí. Sopka ale ještě neřekla své po-
slední slovo. Další erupce přišla 22. května 
2021, celkem nečekaně, po letech relativní-
ho klidu. Lávové proudy zaplavily sedmnáct 
vesnic i předměstí Gomy. Ve žhavém pekle, 
které sežehlo tisíce domů, zemřelo kolem 
třiceti lidí. Ostatní se dali na útěk. Seismická 
aktivita ustala 7. června, obyvatelé Gomy 
ale stále nemají vyhráno. Výzkumy v okolí 
jezera Kivu naznačují, že vulkanická aktivita 
probíhá i zde a v nejhorším případě může 
vést k limnické erupci. Na dně jezera se 
totiž mohou hromadit nebezpečné plyny, 
a to včetně oxidu uhličitého. Pokud k erupci 
dojde, může to stát život každého, kdo bude 
v okolí dýchat. O tom nás ostatně poučila 
limnická erupce u jezer Nyos a Monoun 
v Kamerunu. Nad hladinu se tehdy vznesl 
mrak oxidu uhličitého, jenž se následně 
vypravil k vesnici Lower Nyos. Smrtící oblak 
stál život dvou tisíc lidí a bezpočtu zvířat. 
Ti, kteří přežili, měli respirační potíže, a to 
včetně zvracení krve. Nebezpečnou oblast 
se podařilo dostat pod kontrolu pomocí 
speciálního potrubí, které plyny odvádí 
z povrchu. ◾

PREHISTORICKÝ VODNÍ UPÍR
Mihule mořská si libuje v mase a krvi a hoduje i na žralocích.

Mihule mořská je největším zástupcem svého 
druhu, její tělo dorůstá až 120 cm. Brázdí 
vody Atlantského oceánu, Středozemního 
moře a řek, které do nich ústí. Po narození se 
zavrtá do písku a bahna na dně klidné vody, 
kde se dva roky až pět let živí jen plankto-
nem. Zhruba v šesti letech dospěje a svá 
velká, kruhovitá ústa vybavená drobnými ro-
hovitými zoubky a mohutným jazykem použí-
vá ke zcela jinému stravování. Mihule se živí 
parazitickým způsobem, přisaje se na rybu či 
parybu, zuby jí ostrouhá maso z těla a živí se 
její krví. Takhle se může na jednom tvoru živit 
mnoho dní, či dokonce týdnů. Vysáváním 
krve zabije mihule mnoho ryb, většinou ale 
její oběť zabije způsobené poranění. Dospělé 
mihule mořské žijí anadromním způsobem. 
To znamená, že migrují za pářením. Při tom 
urazí až několik set kilometrů. Jak plavou 
proti proudu, degeneruje jim trávicí ústrojí, 
takže následně nejsou schopny přijímat 
potravu. Jakmile se spáří se samcem, postaví 
jí samec hnízdo ze štěrku, písku a suti. Do 
něho samice naklade vajíčka. Protože sama 
není schopna jíst, po třech letech života 
mihule mořská hyne a její vylíhlá larva může 
začít další cyklus živení se planktonem. ◾
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Zajímá vás víc?  
Podívejte se na www.prima-zoom.cz

ZAŘÍKÁVAČ ANDRE HARTMANN
Slavný Jihoafričan se jako první potopil k bílým žralokům bez klece.

Jihoafričan Andre Hartmann, který se naro-
dil v roce 1953, je světově uznávaný potá-
pěč, podvodní kameraman, znalec a ochrán-
ce velkých bílých žraloků. Velký bílý žralok 
byl v minulosti považován za lidožravého. 
Hartmann byl první, který se k nim cíleně 
v Gansbaai začal potápět bez ochranné 
klece. Vůbec poprvé se s velkým bílým žra-
lokem setkal v roce 1977 a v dalších letech 
neustále posouval své hranice. S hledačem 
pokladů Charlesem Shapirem našli v roce 
1983 vrak Johanna a vylovili tři tuny stříbra. 
Jihoafrická vláda poté tuto činnost zaká-
zala a Hartmann se začal za velkým bílým 
systematicky potápět. Naučil se holou rukou 
nad hladinou otevírat žraločí tlamu. Článek 
uveřejněný v National Geographic způsobil 
boom a do Jihoafrické republiky se začali 
sjíždět zvědavci a zájemci o tuto podívanou. 
Pro Hartmanna to byl dobrý byznys. Po filmu 
Čelisti začalo však masové vybíjení velkého 
bílého žraloka. Hartmann ale našel spojnici 
mezi lidmi a žraloky. Tvrdí, že se člověk 
žraloka bát má, ale nemá panikařit. Žraloci 
jsou velmi zvědaví a zakusují se především 
do měkkého materiálu, který je pro ně jedlý. 
Předměty z tvrdé hmoty nechávají na pokoji. 
Sám utržil kousnutí žralokem do pravé nohy, 
které si vyžádalo 25 stehů. Podle Steva 
Lichtaga, autora filmu Carcharias – Velký 
bílý, který se s ním potápěl v jižní Africe, 
má Hartmann práh sebezáchovy jinde než 
ostatní lidé. Cestovatel a dokumentarista 
Petr Horký s ním také točil. Je přesvědčen, 

že Hartmann vždy zachovává klid a zvířata 
to vycítí. Rozumí chování a jazyku nejen žra-
loků, ale i dalších zvířat. Umí komunikovat 
s hady, včetně jedovatých, kteří jsou jeho 
dalším koníčkem. Hartmanna nakonec zradi-
lo zdraví. V roce 2004 měl první mrtvici a v 
roce 2011 druhou, po níž částečně ochrnul. 

Tým cestovatelů a dokumentaristů Srdca-
ři pozval v roce 2019 Hartmanna do ČR. 
Hartmann absolvoval lázeňskou rehabilitaci 
v Teplicích, plavil se po Baťově kanálu a na 
festivalu Prima ZOOM Neznámá země ve 
Zlíně získal cenu Kantuta. ◾

Kasuár je nelétavý pták velikosti pštrosa, je-
hož jedinečné zbarvení připomíná papouš-
ka. Jeho vzhled nicméně jasně upomíná 
na jeho kořeny, které sahají až hluboko do 
pravěku. Jeho předci se totiž vyvinuli z teh-
dejších dinosaurů. Samice jsou mohutnější, 
jejich průměrná váha se pohybuje kolem 
58 kg. Subtilnější samci váží jen kolem 
30 kg. O nápadné přilbě zdobící hlavu se 
dlouho soudilo, že chrání zvíře při rychlém 
běhu pralesním porostem. Teprve nedávno 
vědci prokázali, že se jedná o termoregu-
lační orgán, který brání organismus před 
přehřátím tak, že odvádí přebytečné teplo. 
To se skrz něj vyzáří do volného prosto-
ru. Kasuár si poradí při shánění potravy 

i s plody, s nimiž má řada jiných ptáků 
problém. O kuřata kasuára se stará atypicky 
samec. Kasuár vzbuzuje oprávněný respekt 
a právem je označován za nejnebezpeč-
nějšího ptáka světa. Je prokázáno nejméně 
jedno úmrtí člověka způsobené kasuárem. 
V krizové situaci totiž může vyskočit vysoko 
a ostrými drápy nebezpečně zaútočit. Po-
kud chcete tohoto krásného ptáka bezpeč-
ně obdivovat, nemusíte se za ním vypravit 
do jeho australské domoviny. Spatřit ho lze 
hned v několika českých zoologických za-
hradách. První jedinec se k nám dostal 
v roce 1954 a byl umístěn do zoo v Praze. ◾

NEJNEBEZPEČNĚJŠÍ PTÁK SVĚTA
Spojení s dinosaury nezapře. Když se rozhodne zaútočit, může jít o život.
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CO BY VÁM NEMĚLO UNIKNOUT? 
Přinášíme vám tipy na to nejlepší z Prima ZOOM na následující týdny.

1., 8., 15., 22. 12. 20.00 

KAPŘÍ MONSTRA VI 
Zbrusu nová řada úspěšného 
seriálu Kapří monstra se vrací. 
Tentokrát se neohrožená trojice 
adrenalinem napumpovaných 
rybářů vydává na vlastní Tour 
de France. Chlapci si užívají 
hromadu legrace na cestě 
po okouzlující a romantické 
západoevropské zemi galského 

5. 12. 21.00  

ANABÁZE: SIBIŘÍ VE 
STOPÁCH LEGIONÁŘŮ
Českoslovenští legionáři v roce 
1918 ovládli transsibiřskou ma-
gistrálu. Jejich hrdinství tehdy 
obdivoval celý svět. Přesto nám 
jejich osudy zůstávají utajeny. 
Zkušený český režisér Petr 
Nikolaev se to rozhodl změnit. 
Vydejte se spolu s ním napříč 
mrazivou Sibiří po stopách legií. 
Kdyby došlo na lámání chleba, 
kolik dnešních mužů by vzalo 
do ruky zbraň a šlo odvážně 
a odhodlaně bránit svou zemi? 
Hrdinové z československých 
legií neváhali. Na začátku 
20. století se postavili nepříteli 

2. 12. 22.00 

NAPOLEON: ZAČÁTEK 
KONCE
Dne 16. června 1813 se setkali 
mocní muži v Drážďanech, aby 
projednali budoucnost války 
a míru v Evropě. Napoleon 
Bonaparte vyjednával s diploma-
tem Metternichem, nejbližším 
rádcem rakouského císaře. 
Protože odmítl Metternichův 
návrh, Napoleon ztratil příležitost 
vystavět základy budoucí Evropy. 
Co se stalo a jak k tomu došlo? 
Historický celovečerní film Napo-
leon: Začátek konce rekonstruu-
je klíčovou událost evropských 
dějin a zachycuje pád Napoleona 
Bonaparte krok po kroku.

počasím se neschováte. Počasí 
je všude, ale pro většinu z nás 
zůstává naprostou záhadou. 
Abychom pochopili, na jakých 
vědeckých principech počasí 
„funguje”, Richard Hammond se 
neohroženě pouští do několika 
ambiciózních experimentů. 
Podívejte se na počasí tak, jak 
jsme ho ještě neviděli.

6. 12. 22.00  

DIVOKÉ POČASÍ 
S RICHARDEM 
HAMMONDEM 
Počasí představuje jednu z nej-
podivuhodnějších a nejvíce fas-
cinujících živelných mocí na naší 
planetě. Na jedné straně dispo-
nuje obrovskou ničivou silou, na 
druhé může uchvátit svou krá-
sou. Ať už žijete kdekoliv, před 

kohouta. Francie je plná pře-
krásných sladkovodních jezer, 
do kterých naši hrdinové po-
chopitelně také nahodí udičku. 
A že berou! Sledujte skutečná 
kapří monstra a prohlédněte si 
dosud největší úlovky chycené 
v těch samých místech, odkud 
pocházejí ryby rekordních 
velikostí.

a rozepsali jednu z prvních 
kapitol nově se rodícího státu. 
Zatímco se svět zmítal v bojích 
první globální války, pár desítek 
tisíc Čechů a Slováků se jako 
jediných vzepřelo bolševikům, 
střežili zlatý carský poklad, 
uchvátili Ameriku a ovládli tisíce 
kilometrů transsibiřské ma-
gistrály. Díky nim mohl Tomáš 
Garrigue Masaryk při rozdávání 
karet pro nové uspořádání po-
válečné Evropy získat podporu 
pro vznik samostatného Čes-
koslovenska. Fascinující příběh 
legionářů u nás přesto zůstává 
takřka neznámý. 

Narodil se do šlechtického rodu 
a svým charismatem zastínil 
i známějšího vikingského vládce 
Haralda Modrozuba. Když mu 
bylo 20 let, vyhnali ho z rodné 
Skandinávie. A tak se plavil po 
moři na vikingské lodi v doprovo-
du věrných bojovníků. Seznamte 
se s neohroženým vikingským 
hrdinou, který během hledání 
azylu umně spojil všechno 
dohromady: válku i diplomacii, 
severské bohy s křesťanstvím, 
vyhnanství i integraci.

12. 12. 21.00 

VIKING ROLLO
Možná znáte Rolla jako jednu 
z hlavních postav akčního his-
torického seriálu Vikingové. Ale 
věděli jste, že podobný hrdina 
skutečně existoval a zapsal se do 
dějin? Díky mnoha letům pátrání 
nyní můžeme odhalit velkolepý 
příběh zapomenutého bojovní-
ka, který byl předkem slavného 
Viléma Dobyvatele. Rollovo 
dobrodružství začíná v roce 876. 
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30. 12. 20.00  

ISLAND: ÚTOČIŠTĚ 
PAPUCHALKŮ
Každý rok se vrací, pravidelně 
jako hodinky. Po šesti měsících 
strávených na moři se znovu 
zabydlí na islandském pobřeží. 
Má exotický vzhled a někdy 
se chová jako exot – jednou je 
přítulný, jindy hašteřivý. Jeho 
nemotorná chůze vyvolává po-
bavení. Papuchálek je ikonický 

MUSÍTE VIDĚT

23. 12. 20.00  

26. 12. 22.00  

VELCÍ A MALÍ: 
EXTRÉMY PŘÍRODY 
Ohromně velcí obři nebo směš-
ně malí trpaslíci. Příroda je plná 
překvapení. V Africe žijí největší 
ptáci světa. Pštrosi jsou tak 
mohutní, že ani nemohou létat. 
Na stejném místě žijí i největší 
savci. Žirafy vděčí za svou výšku 
nejen dlouhým nohám, ale také 
dlouhému krku, který mohou 
natáhnout tak, že dosáhnout až 
do korun stromů. A nesmíme 
zapomenout ani na žáby, nej-
větší africké obojživelníky z Na-
maqualandu. Hrabatky drsné 
váží až 1,5 kilogramu. Rekord-
many najdeme i na Borneu, kde 
rostou nejvyšší tropické obři 
a mezi nimi se prohánějí trpas-
ličí sloni. Žasněte nad velkými 

pták, který má roztomilosti na 
rozdávání. Stal se národním 
symbolem Islandu a vyhledá-
vanou turistickou atrakcí. Ale 
místní obyvatelé se obávají 
o jeho budoucnost. Vždyť 
už je to deset let, co naposle-
dy úspěšně zahnízdil. Osud 
papuchálka drží v rukou jenom 
hrstka nadšenců, kteří se ho 
snaží zachránit.  

HRŮZOSTRAŠNÁ 
PŘISTÁNÍ
Denně vzlétá do vzduchu na 
80 000 letadel. Ne vždy ale 
doletí do cíle bez nehody. 
Nejnebezpečnějšími chvílemi 

jsou podle odborníků poslední 
vteřiny před přistáním. 
Několik zdokumentovaných 
nebezpečných přistání, během 
nichž jako zázrakem nedošlo 
ke ztrátám na životech, vám 
přináší tento film.

31. 12. 20.00 

ZAŘÍKÁVAČ ANDRE 
HARTMANN
Milujete film Čelisti? Dramatická 
hudba, blíží se velký bílý žralok 
se zlověstně rozevřenou tlamou 
plnou ostrých zubů a chystá se 
ulovit kořist. Ale než se moře 
zbarví do ruda krví oběti – 
upadne do slastného spánku… 
To dokáže jen zaříkávač žraloků 
Andre Hartman. Svůj um před-
vádí turistům u pobřeží Doug 

23. 12. 23.00  

PAŘÍŽ A JEJÍ NÁDRAŽÍ
Železnice ve druhé polovině 
19. století změnila Paříž a její 
hromadnou dopravu, dostavní-
ky byly překonány a vystavěno 
bylo hned šest velkých nádraží. 
Ta s rozvojem brzy potřebovala 
rozšíření i kompletní přestavby. 
Vzniklo tak několik budov, které 
jsou zcela zaslouženě národní-
mi architektonickými památ-
kami. Měly fascinovat v roce 
1900 při Světové výstavě, 
působivé však zůstaly dopo-
sud. V Paříži je šest největších 
vlakových nádraží, do kterých 
každodenně přijede více než 
tři tisíce vlaků. Ty přivezou 
přes milion cestujících nejen 
ze všech koutů Francie, ale 
z celé Evropy. 

Perrine v JAR. Jak zhypnotizovat 
krvelačného predátora hlubin 
a učinit z něj krotkou bytost? 
Fígl je celkem prostý. Rychlé 
polechtání čumáku. To je totiž 
nejcitlivější žralokovo místo, kde 
se sbíhají všechny jeho nervy. 
Kdo tohle ví, tomu už stačí jen 
posbírat odvahu a... Ale doma – 
tedy v moři – to raději nezkou-
šejte a podívejte se na Prima 
ZOOM na příběh pána žraloků.

i malými extrémy přírody v tom-
to fascinujícím přírodovědném 
dokumentárním filmu.
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LÍTÁ V TOM
Komedie o tom, co všechno se může 
stát, když se zapletete do jedné nevinné 
lži. Hlavní hrdina chce naposledy potěšit 
svou nemocnou maminku, která touží 
po vnucích. Přesvědčí proto těhotnou 
sousedku a bývalou striptérku, aby sehrála 
jeho dívku a nastávající ženu. Maminka 
se ale zázračně uzdraví a strhne se lavina 
nedorozumění a karambolů a několik životů 
se převrátí vzhůru nohama. Do udržení 
lži jsou totiž postupně zataženi další 
členové rodiny, přátelé, kolegové z práce 
a vůbec každý. Hrají: Kryštof Hádek, 
Kristina Svarinská, Taťjana Medvecká, 
Pavel Soukup, Miroslav Noga a další. 
Režie: Tomáš Dianiška. Premiéra – 21. 12.  
www.bontonfilm.cz

LEDŇÁČEK
Co všechno se stane, když bývalá milenka 
přijede za svým bývalým milencem přímo 
z pohřbu vlastního manžela? A jak to vidí 
sluha bývalého milence? Má právo žárlit? 
Pokud se sejdou tři vynikající herci v jeden 
večer na jednom jevišti v excelentní 
komedii, nemůže se jednat o setkání 
jiné než nezapomenutelné. Hrají: Eliška 
Balzerová, Bohumil Klepl a Jaromír Dulava, 
režie Miroslav Hanuš. Premiéra v divadle 
Studio DVA 14. prosince 2023  
www.studiodva.cz.

SRDCOVÝ KRÁL 
Pražské Divadlo Kalich vrátilo na svůj 
repertoár kritikou i diváky ceněnou 
muzikálovou romantickou komedii Srdcový 
král, ve které se scházejí dvě nesmrtelné 
ikony, Elvis Presley a William Shakespeare. 
Hity krále rokenrolu v ní totiž doprovázejí 
volnou adaptaci jedné z nejslavnějších 
komedií všech dob, Shakespearova Večeru 
tříkrálového, přeneseného do Ameriky 
20. století. Výsledkem je energií nabitá 
podívaná plná humoru, lásky, tance, barev 
a suverénních hereckých, pěveckých 
i tanečních výkonů. 26. a 27. ledna 2024. 
Hrají: Jan Kříž/Přemysl Pálek, Michaela 
Tomešová/Nina Horáková, Marika 
Procházková, Natálie Halouzková a další. 
www.kalich.cz

PŘÁNÍ
Právě přichází do kin nová animovaná 
pohádka z produkce Disney – Přání. 
Hlavní hrdinkou je mladá a důvtipná dívka 
Aša, která vysloví tak mocné přání, že jej 
vyslyší samotný vesmír. Nebo spíše živoucí 
kouzelná koule s nezměrnou energií zvaná 
Hvězda. Společně s Hvězdou musí Aša 
čelit hrozivému nepříteli, králi Magnificovi, 
který je vládcem říše Rosas a který ohrožuje 
Ashiny přátele a blízké. Asha a Hvězda 
dokážou, že když se vůle odvážného 
člověka spojí s magií hvězd, mohou se 
dít zázraky. Pohádku najdete v kinech 
od 30. listopadu.  
www.falcon.cz 

SRDEČNÍ ZÁLEŽITOST
Annie se v den svých dvacetin provdala 
za Steva – muže, do kterého se zamilovala 
na první pohled. O dvacet let a dvě 
děti později se oba stále milují... Jen 
zapomněli, jak to tomu druhému říci. Nový 
muzikál, který se s obrovským nadhledem 
a humorem zamýšlí nad odvěkou hádankou 
zvanou „sebepoznání“, uvádí pražské 
Divadlo Lucie Bílé. V hlavní roli Annie 
účinkuje bez alternace Lucie Bílá.
www.divadloluciebile.cz

VÁLKA ROSEOVÝCH
Divadlo Na Fidlovačce na jaře přinese 
stejnojmennou divadelní adaptaci 
známého filmu. Premiéra pod režijní 
taktovkou Tomáše Svobody se uskuteční 
1. března 2024. V hlavních rolích se 
představí Aneta Krejčíková, Martin Písařík 
a Jan Holík. Barbara a Jonathan Roseovi 
mají nádherné manželství. Jejich velkou 
lásku ale honba za penězi a kariérou 
promění v prázdnou schránku, v níž 
už se nedá žít. Za významné asistence 
právníků se rozjíždí rozvodové řízení, 
v němž ani jeden z manželů nehodlá 
o krok ustoupit. Dům Roseových se 
mění v bitevní pole a rozvod se stává 
bojem na život a na smrt. Předlohou 
této černé komedie je román slavného 
Warrena Adlera, podle nějž Danny DeVito 
natočil neméně slavný stejnojmenný 
film v hlavních rolích s Kathleen 
Turnerovou a Michaelem Douglasem.  
www.fidlovacka.cz

PRODANÁ NEVĚSTA 
Nejslavnější česká hudební komedie o tom, 
jak nepřijít o peníze, ale ani o milovanou 
Mařenku, a o jedné geniální léčce. Divadlo 
pod Palmovkou se vrací k původní „singspie-
lové“ podobě Prodané nevěsty, a zároveň ji 
představí v novém hudebním kabátě, jehož 
autorem bude jeden z našich nejvýraznějších 
operních skladatelů Ivan Acher.  
www.podpalmovkou.cz
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Kapelu z jesenických hor čeká osm zastávek, šňůra začne 
9. prosince v Karlově pod Pradědem, bude pokračovat 
16. prosince na pražském kopci Riegrovy sady a skončí 
23. března ve Frenštátu pod Radhoštěm.  „Turné jsme 
připravili k našemu novému projektu HORY, který jsme 
fanouškům nedávno představili. Všechna koncertní místa 
jsou nějakým způsobem spojena s horami, buď lokalitou, 
nebo je aspoň mají v názvu,“ vysvětluje frontman 
kapely Tomáš Polák. Singl Hory se těší velké oblibě jak 
v rádiovém éteru, tak i mezi fanoušky. Ti vymysleli k písni 
originální taneček, který tančí nejen na koncertech, ale 
také se úspěšně šíří internetem. Hymna horalů se navíc 
nedávno dočkala klipu, v němž si zahrál neúspěšnější 
český horolezec Radek Jaroš, který je zároveň patronem 
celého projektu. 
Kapela O5 a Radeček chce fanoušky a milovníky hor 
do projektu zapojovat celý rok. Má pro ně připravené 
různé soutěže, společné výšlapy, výzvy na sociálních 
sítích a spoustu dalších aktivit, včetně speciálního 
merche s vychytávkami do hor. „Společně s Radkem 
Jarošem máme připravenou výzvu Český Everest, která 
bude motivovat ke zdolávání českých vrcholů, k pohybu 
a sdílení zážitků,“ připomněl zpěvák, přičemž odměnou 
by měl být společný výstup do hor s Jarošem a Radečky. 
Mediálním partnerem projektu je Prima ZOOM.

HORY TOUR 
9. 12. 2023 / Karlov pod Pradědem, Ski Aréna

16. 12. 2023 / Praha, Riegrovy sady
9. 2. 2024 / Hanušovice, Kulturní dům
17. 2. 2024 / Kutná Hora, Klub Česká 1

24. 2. 2024 / Pec pod Sněžkou, Klondike
8. 3. 2024 / Liberec, Klub Bunkr

9. 3. 2024 / Jihlava, D-club
23. 3. 2024 / Frenštát pod Radhoštěm, Kulturní dům

Více info: mamradhory.cz

KAPELA O5 
A RADEČEK  

VYRÁŽÍ NA ZIMNÍ  
HORY TOUR 
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Vyluštěné znění tajenky posílejte e-mailem na primazoom@solootions.cz nebo poštou na adresu:  
Magazín Prima ZOOM, Marketing FTV Prima, Vinohradská 3217/167, Praha 10 – Strašnice, 100 00.
Tajenku pošlete nejpozději do 29. 2. 2024.
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Vyluštěte křížovku a vyhrajte balíček 
„Hory“ od kapely O5 a Radeček. 

Tři výherci získají:

TRIKO MIZÍM NA HORY!
BATŮŽEK MÁM RÁD HORY

NÁRAMEK
PLACKU
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ČASOPIS PRIMA ZOOM A SOLOOTIONS  
Poutavý čtvrtletník s jedinečným obsahem vám přinese v každém vydání neotřelý pohled na věci kolem nás. K vám – čtenářům – se dostává díky 
značce Solootions, pod jejíž křídla patří. Ta je součástí skupiny Prima a rozvíjí oblast tištěných titulů. K nim patří i další oblíbené časopisy, jako jsou Prima 
FRESH, Prima vychytávky či Primáček. Součástí skupiny je i prestižní titul Playboy. Agentura Solootions zastřešuje i další úspěšné aktivity. Jde například 
o zajímavé akce, které navazují na značky skupiny Prima. Díky Solootions tak můžete navštívit například největší letní rodinný festival Prima FEST, 
unikátní veletrh takzvané čisté mobility e-Salon či již tradiční akce, jako jsou You Fest, LOVE DAY či MAX kino. Kromě toho Solootions nabízí klientům 
i komplexní komunikační řešení počínaje strategií přes nákup médií až po tvorbu kreativy – a to vždy s důrazem na netradiční řešení a postupy, které 
zaručují klientům jedinečný servis.

Distribuci pro ČR zajišťuje:  
PNS a.s.,  
Paceřická 1/2773 
193 00 Praha 9 – Horní Počernice 

Distribuci pro Slovensko zajišťuje: 
Mediaprint-Kapa Pressegrosso, a.s.,  
Stará Vajnorská 9, 831 04 Bratislava,  
www.mediakapa.sk
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192 00 Praha 9 – Letňany 
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Povoleno MK ČR E 23054 
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Předplatné 
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zajišťuje: SEND předplatné spol. s r.o.,  
Ve Žlíbku 1800/77, 193 00 Praha 9

Časopis pro doručení po ČR objednávejte 
telefonicky na číslech 225 985 225, 777 333 370 
nebo e-mailem na tereza@send.cz. 
Předplatit si můžete časopis i na webu  
www.send.cz

Objednávky předplatného pro Slovensko 
zajišťuje: Mediaprint-Kapa Pressegrosso, a.s., 
Stará Vajnorská 9, P. O. BOX 183, 830 00 
Bratislava, tel.: 02/498 935 66, 02/498 93 563, 
0800 188 826, objednavky@ipredplatne. sk, 
www.ipredplatne.sk

Prima ZOOM
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ
prosinec 2023 — březen 2024, čtvrtletník, 6. ročník
cena 68 Kč/3,39 € 
v prodeji od 30. 11. 2023
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Těšte se na další číslo! 
Vyjde 21. 3. 2024

MÁTE PŘEČTENO?
Zajímá nás životní prostředí, které je častým 

tématem našich článků? Šetřeme přírodu 
společně! Po přečtení časopis předejte dalším 

zájemcům nebo jej vhoďte do tříděného 
odpadu mezi papír. 

Děkujeme!

Líbil se vám Prima ZOOM? Máte nápad, co zlepšit, chcete se nás na něco zeptat?  
Pište nám na primazoom@solootions.cz 

Sledujte nás na  
www.prima-zoom.cz

Spoustu zajímavostí najdete také na Facebooku  
facebook.com/ Prima ZOOM

nebo na Instagramu  
instagram.com/ Prima ZOOM

Elektronickou verzi časopisu lze zakoupit  
i na webu alza.cz

Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze  
se souhlasem vydavatele.

RADEK 
JAROŠ

PAN HOROLEZEC

prosinec 2023 — únor 2024
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ
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HORORY NA PITEVNĚ
Stanislava Lindenthalová Pecková
PR manažerka, 2. lékařská fakulta UK

Je páteční podvečer, zrovna začala Noc vědců 
a k úzkým dveřím Anatomického ústavu se 
vine had několika desítek lidí. „Prosím, kdo 
nechce rovnou na prohlídku pitevny, může 
jít do druhé fronty, nemusí tu čekat,“ hlásí 
ze schodiště studentka medicíny v bílém 

lékařském plášti. Ze štrúdlu se odtrhne dvojice a nechá 
se okroužkovat návštěvnickým náramkem, zbytek se ani 
nepohne. „Nikdo další si nechce nejdřív projít zbytek 
programu?“ usmívám se na starší dámu, která čeká 
hned na kraji fronty. „Já si tu radši počkám, minule se 
na mě nedostalo,“ odmítne mě. O několik hodin později 
už vyšla řada na všechny a celá budova tepe životem 
na všech patrech. Tedy životem… Anatomický ústav má 
velký tahák, supermoderní pitevnu, s mrazicími boxy 
i operačními stoly. A já jsem asi jediný zaměstnanec 
fakulty, který na prohlídce ještě nebyl. Říkám si, co mi 
na tomhle vědeckém bádání tak vadí a proč zrovna já 
nechápu obecnou fascinaci smrtí, která je tak silná, 

že si ji někteří touží jít prohlédnout zblízka? Jakmile sjedu 
výtahem do spodního patra, ucítím známý pach a uvidím 
uzavřené kádě s těly, podlomí se mi kolena a mozek se 
zasekne. Mimochodem, mozek tu taky někde ukazují. I dnes 
večer. Ptala jsem se nedávno studentů, kteří si projdou 
i názornou výukou anatomie, jak to zvládají… Prý je dobré 
stoupnout si pod větrák a k demonstrovaným tělům 
přistupovat jako k figurínám. Mrtví tu učí živé. Možná se 
tak bráním projít dveřmi, protože jsem smrt zblízka ještě 
nikdy neviděla a uvnitř hlavy se mi ozývá povědomý dětský 
strach. Možná se moc vkládám do pocitů pozůstalých, 
kteří nám u památeční lípy za rohem myslí na svoje blízké 
a truchlí. Protože těm, kteří leží v kádi, je už všechno 
jedno. Nedávno jsem rozečetla knihu skvělé francouzské 
autorky Valerie Perrinové s názvem Vyměnit vodu květinám. 
Pojednává o správkyni hřbitova a je protkaná specifickým 
francouzským humorem, kterému sice někdy rozumí 
jen Francouzi, ale má přesně tu drsnou notu, kterou 
někdy člověk potřebuje slyšet. Tohle je maximum toho, 
co ohledně smrti snesu. Příběhy vesnického pana faráře 
a lidské vyprávění, které se nad hroby nese, a poznámky 
na téma, komu pěkně vykvetly vřesy. Ale zpátky z osobního 
darkroomu do reality, je sobota ráno a akce pro veřejnost 
se nám přelévá do dne určeného pro zájemce o studium 
na lékařské fakultě. Do doupěte, jak říkají lektoři anatomie 
své přípravně, nesu krabici zabalených hroznových cukrů, 
poučena z loňska. Jakmile někdo z teenagerů začne měnit 
barvu z růžové na šedou až zelenou, je potřeba jednat 
rychle. V 10.00 otevíráme dveře a před pitevnou se opět 
tvoří fronta, tentokrát je trochu víc v jejich zájmu – chápu, 
budou to přece studovat. Tak ať ví, co je čeká. Víkend se 
posunul v neděli a já s velkou rozkvetlou „listopadkou“ 
mířím na hřbitov, babička má brzy výročí úmrtí. Běhám 
mezi hroby a zvedám popadané vázy a květináče, které 
předchozího dne smetla podzimní bouřka. „Tebe ta kniha 
nějak dostala,“ směje se mi máma. Zapalujeme svíčku 
na pomníku a dělám na něm tři malé křížky vedle sebe, 
jak nás to babička naučila. ◾
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